
دو خواسته مهم سهامداران از دولت پزشکیان برای تغییر شرایط بازار سهام

بحران بـورس به اوج رسید
بانک مـرکزی: بانک مـرکزی: 

 توان تسهیلات دهی توان تسهیلات دهی
  بانک ها باید تقویت شودبانک ها باید تقویت شود
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انتقاد شدید تولیدکنندگان نسبت به قطعی های مکرر برق صنایع
اوضاع تولید وخیم شد

آیت الله خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران:
 مجلس و دولت به معیارهای رهبر انقلاب 

در انتخاب وزرا توجه کنند

 آیا قفل منابع پارک شده برای دستیابی به رشدهای افسانه ای شکسته 
خواهد شد؟

 شکارچیان ماهر اما صبور
 در کمین ورود به بازار سـرمایه

غرب لیبرال هم مسکن را سرمایه نمی داند

دولت برای نجات مسکن چه کند؟
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نقش و تاثیر مخاطب بر رسانه
مصطفی قطبی جشــوقانی  صاحب نظران علوم ارتباطات، جایگاه گیرنده 
و یا همان مخاطب را در چرخه اطلاع رســانی بســیار مهــم ارزیابی می کنند 
و معتقدند که رســانه باید مخاطب خود را شناســایی کــرده و بداند برای چه 

مخاطبی در حال تهیه پیام است.
بر همین اســاس می توان مخاطب پیام های تهیه شــده توسط یک رسانه را 
به سه دسته شــامل مدیران، اصحاب رســانه و در نهایت مردم قابل تقسیم 

دانست.
از ســوی دیگر برخی مدیران پیام و یا انتقاد مطرح شــده توســط رسانه را به 
درســتی درک کرده و در نهایت مشــکل مردم را حل می کنند و این موضوع 

موجب ارتباط بهتر بین مردم و مسوولان می شود.
در این مسیر گاهی خبر صحیح منتشر شــده ممکن است به مذاق مدیران و یا 
افراد ذینفوذ صاحب قدرت خوش نیاید و اعمال فشــار آنان بر مدیران رسانه، 
باعث حذف، تغییر خبر و یا در نهایت توبیخ خبرنگار منجر شــود و حتی گاهی 

این تاثیر به تغییر مدیران رسانه نیز می انجامد.

یادداشت

و به کما رفت بازار خودر

صفحه 3

عضو فراکسیون امنیت انرژی مجلس گفت: بیشتر 
مردم ســاکن مناطق مهمان پذیر و مســافرپذیر، 
پرمصرف نیستند اما گردشگران و برخی مسافران 
دارای مصارف بالایی هســتند.علی کشوری، عضو 
فراکســیون امنیت انرژی و منابع طبیعی مجلس 

شورای اسلامی با اشاره به برخی رفتارهای نادرست 
مسافران و گردشگران گفت: گاه مشاهده می شود 
کســانی که به صورت موقت به منطقه ای مسافرت 
کرده اند، هیچ توجهی به میــزان مصرف برق خود 
ندارند و حتی به هنگام بیرون رفتــن از منزل، برق 

سیســتم سرمایشــی خود را خاموش نمی کنند.
کشوری با تاکید بر ضرورت رسیدگی به این معضل، 
از مدیــران صنعت برق و کارشناســان این بخش 
خواست که در این خصوص مطالعه و راهکارهای 

منطقی برای مقابله با آن به اجرا بگذارند.
در حال حاضر، دو سامانه »خودنویس« و »کاتب« 
برای ثبت الکترونیک معاملات ملکی فعال اســت 
که متاسفانه هر دو ســامانه با مشکلات ساختاری 
مواجه هســتند. قانون الزام به تنظیم سند رسمی 
بعد از کش وقوس هــای فراوان، نهایتا امســال به 
تصویب مجمع تشــخیص مصلحت نظام رسید. با 
تصویب این قانون، معامــلات ملکی باید به صورت 

رسمی ثبت شوند. 
در همین راستا ســازمان ثبت اســناد و املاک 
کشــور اعلام کــرد که دسترســی مشــاورین 
املاک به ســامانه خودنویس محقق شده است 
و مشــاورین امــلاک می توانند ثبــت معاملات 
را انجام دهند. اما بررســی های میدانی نشــان 
می دهــد کــه ثبــت الکترونیک معامــلات با 

چالش هایی روبه رو است. 
در همیــن خصوص ســعید لطفــی، عضو هیئت 
مدیره اتحادیه املاک تهران در گفت وگو با ایســنا 

به بررسی این چالش ها پرداخت.

سازوکار معاملات وکالتی در سامانه ها 
مشخص نیست!

ســعید لطفی، عضو هیئت مدیره اتحادیه املاک 
تهران درخصوص سازوکارهای ثبت قراردادهای 
مردم گفت: »در حال حاضر دو سامانه فعال است. 
برای خرید و فروش ســامانه کاتــب و برای اجاره، 
سامانه خودنویس است. قبل از سوم تیرماه امسال 
مبایعه نامه ها به شیوه قدیمی نوشته می شد، اما از 
آن تاریخ به بعد افــراد  معاملاتشــان را با ثبت در 

سامانه انجام می دهند.«
عضو هیئت مدیره اتحادیه املاک تهران، با اشــاره 
به مشکلات سامانه های ثبت معاملات غیرمنقول 

توضیح داد: »متاســفانه این ســامانه ها مشکلات 
ساختاری دارند، به خصوص سامانه خودنویس که 

باید مشکلات آن مرتفع شود. 
از جملــه این مشــکلات می توان به مشــخص 
نبــودن اهلیــت طرفیــن معامله اشــاره کرد؛ 
همچنین ســازوکار معاملات وکالتی در سامانه 
واضح نیســت. برای مثال اگر کســی بخواهد با 
وکالت معامله کند، چگونگی آن مشــخص نشده 

است.«

سامانه صحت مدارک را بر عهده نمی گیرد
لطفــی، چالش عــدم تأییــد صحــت مدارک 
را اینگونــه بیــان کــرد: »یکــی از مهم ترین 
چالش ها این اســت که در هنگام ثبــت معامله 

که باید مدارک بارگذاری شــود، صحت و اصل 
بودن مــدارک را ســامانه به عهــده نمی گیرد 
و پیام می دهد کــه این موارد به عهده ســامانه 

نمی باشد.
 قطعاً کسانی که می آیند آن جا کار انجام می دهند 
حقوقدان نیســتند کــه از این مشــکلات مطلع 
باشــند.«لطفی در پاسخ به این ســؤال که تا الان 
قراردادی ثبت شــده اســت یا خیــر، اضافه کرد: 
»بله ثبت شده اســت. چرا که مشــاورین املاک 
به پلتفــرم دیگری دسترســی ندارنــد. بنابراین 
مشاوران املاک علی رغم چالش های مذکور، در 
همین ســامانه قراردادها را ثبت می کنند و کد 
رهگیری می گیرند. به عبــارت دیگر مردم ملزم 

به ثبت در همین سامانه با چالش های مذکورند.«

تأمین برق در این گرما بدون مدیریت و دانش صنعت برق ممکن نبود

شهرداری بندر چابهار

 فراخوان عمومی فراخوان عمومی  ) نوبت دوم() نوبت دوم(

مصوبه شماره ۵۲۲   ۱ بند  باستناد  دارد  نظر  در  بندر چابهار  شهرداری 
مورخ ۱۵/۰۷/۱۴۰۲ شورای اسلامی شهر چابهار نسبت به سرمایه گذاری با 
موضوع مشارکت در ساخت و بهره برداری از مجتمع تجاری چابهار واقع در 
روبه روی شهرداری) آتش نشانی سابق( به روش مشارکت مدنی اقدام نماید.

مهلت  لغایت ۱٤٠٣/٠٥/٢٣  تاریخ ۱۳/١٤٠٣/٠٥  از  واجد شرایط  متقاضیان 
بنام   ۳۱۰۰۰۰۰۰۲۵۰۰۳ حساب  به  ریال  مبلغ۱/۰۰۰/۰۰۰   واریز  با  دارند 

شهرداری بندر چابهار نزد بانک ملی جهت دریافت اسناد و آگاهی از شرایط
نمایند  اقدام  شهرداری  حقوقی  واحد  به  حضوری  بصورت  آن  خصوصی 
تاریخ  از  دوم  آگهی  چاپ  از  پس  فیزیکی  بصورت  پیشنهادات  ارائه  مهلت   .

١٤٠٣/٠٥/۲۰ لغایت ١٤٠٣/٠٦/٠١ میباشد.
طی  که  میباشد  ریال   ۵۰,۵۰۰,۰۰۰,۰۰۰ مبلغ  فراخوان  در  شرکت  سپرده 

ضمانتنامه بانکی معتبر در قبال شهرداری چابهار یا طی
فیش واریزی بحساب ۳۱۰۰۰۰۱۶۲۹۰۰۱ سپرده شهرداری چابهار نزد بانک 

ملی واریز گردد.
شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.

داده  اثر  ترتیب  سپرده  فاقد  و  ناخوانا   ، مشروط   ، مخدوش  پیشنهادات  به 
نمیشود.

قرارداد نگهداری و در صورتی  تا زمان عقد  ، دوم و سوم  اول  نفرات  سپرده 
که برنده از تاریخ افتتاح پاکات ظرف مدت ۷ روز جهت عقد قرارداد مراجعه 
ننماید سپرده وی به نفع شهرداری ضبط و با نفر بعدی قرارداد منعقد میگردد 

و الباقی پس از افتتاح پاکات عودت داده میشود.
جلسه افتتاح پاکات مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۰۳ در محل سالن کنفرانس شهرداری 

بندر چابهار میباشد.
پیشنهادات باید در سه پاکت الف : فیش سپرده شرکت در فراخوان - فیش 

خرید استاد ب ) اسناد و مدارک ، اساسنامه شرکت
، آخرین تغییرات هیئت مدیره و تصویر شناسنامه و کارت ملی اعضاء هیئت 

مدیره و مدیر عامل برای اشخاص حقوقی ،
شرایط  و  قرارداد  نمونه  امضاء   ، حقیقی  اشخاص  برای  سجلی  مشخصات 

خصوصی و کلیه مدارک موجود در اسناد ( ج : ) برگ
پیشنهادات با امضاء کلیه پاکات مهر و موم به حراست شهرداری تحویل گردد.
دولت  کارکنان  مداخله  منع  قانون  مشمول  که  مینمایند  اقرار  متقاضیان 

نمیباشند .
سرمایه گذاری که علاوه بر داشتن شروط لازم توانایی فنی و مالی در مقابل 

هزینه های اجرای پروژه ،
درصد مشارکت بیشتری برای شهرداری را پیشنهاد دهد برنده اعلام میگردد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره های ذیل تماس حاصل نمایید:
واحد حقوقی

۰۵۴-۳۵۳۲۳۷۸۰
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۵/۱۳
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۵/۲۰

شهرداری شهر قدس در نظر داردنسبت به اجرای پروژه کمربندی زیتون )پل( از طریق مناقصه 
عمومی اقدام نماید .

 برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كارحدود ۱۵۳/۸۴۶/۰۰۰/۰۰۰ ریال بدون احتساب ۱۰ % مالیات 
بر ارزش افزوده میباشد.

 مدت اجرای پروژه:  6 ماه.
تضمین شركت در مناقصه:  ۷/۶۹۲/۳۰۰/۰۰۰ریال  می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه معتبر 

بانکی مورد پذیرش خواهد بود.
 ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان 

قابل قبول نمي باشد.
 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب ۰۱۰۵۷۰۸۳۲۷۰۰۳ نزد 

بانک ملی بنام شهرداری شهر قدس 
 مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به 

امور قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
 قیمت اسناد و نحوه واریز وجه :

شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال   ۸/۰۰۰/۰۰۰ مناقصه  اسناد  قیمت 
۰۱۰۵۷۰۸۲۹۸۰۰۰ به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
  مهلت خرید اسناد :

شروع خرید اسناد مناقصه از مورخ  ۱۴۰۳/۰۵/۲۰ لغایت ۱۴۰۳/۰۵/۲۳ بوده و  اسناد و مدارك مناقصه 
ظرف مهلت مندرج  در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.

 مهلت تحویل و مدت اعتبار پيشنهادات :
مهلت تحویل ضمانتنامه تاساعت ۱۳ مورخ ۱۴۰۳/۶/۵ و آخرین مهلت بارگذاری اسناد تا ساعت ۱۳ 

همانروز از طریق بارگذاری در سامانه تدارکات دولت www.setadiran.ir  می باشد
 مجوز مورد نیاز جهت شركت در مناقصه :

 شرکتهای دارای رتبه ۴راه و باند و سایر شرایط مندرج در اسناد و دفترچه شناخت پروژه   پرداخت هزینه 
آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

  شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
 در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 

خواهد بود 
  سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .

 تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/05/13
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1403/05/20

 آگهی   فراخوان مناقصه عمومی آگهی   فراخوان مناقصه عمومی

روابط عمومی شهرداری شهر قدس

نوبت دوم
شهرداری قدس

عضو هیئت مدیره اتحادیه املاک تهران مطرح کرد

 سامانه های ثبت معاملات ملکی مشکلات ساختاری دارد
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بحرینی:

جنایات رژیم صهیونیستی نقض آشکار حقوق و آزادی های بنیادین فلسطینیان است

آیت الله خاتمی در خطبه های نماز جمعه تهران:

 مجلس و دولت به معیارهای رهبر انقلاب در انتخاب وزرا توجه کنند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در پی کسب مدال نقره المپیک؛
پزشکیان: دخترعزیزم برای ورزش زنان ایران 

تاریخ جدیدی نوشتی
رئیس جمهور در پی کســب مدال نقره المپیــک در تکواندوی بانوان 
نوشــت: دختر عزیزم ناهید کیانی، تلاشــت در المپیک قابل ستایش 

است، تو برای ورزش زنان ایران تاریخ جدیدی نوشتی.
در پیام مسعود پزشــکیان در فضای مجازی آمده است: »دختر عزیزم 
ناهید کیانی، تلاشــت در المپیک قابل ستایش اســت، تو برای ورزش 
زنان ایران تاریخ جدیدی نوشتی. کسب نقره ارزشمند المپیک را به تو 

و همه مردم ایران تبریک می گویم.«

ظریف: 
شفافیت در مسیر پیچیده انتخاب وزیران را 

تجربه کردیم
 معاون راهبــردی رئیس جمهور درباره جلســه شــورای راهبری در 
حوزه های محیط زیســت، زنان، رفاه و جوانان گفــت: این یک تجربه 
جدید شــفافیت و دموکراســی در مســیر پیچیده و دشــوار انتخاب 

وزراست.
 محمدجواد ظریف در حســاب کاربری خود در شــبکه ایکس نوشت: 
پنجشــنبه )18 مرداد( روز ســنگین و پرچالشــی بود. در دیدارهای 
جداگانه از هشــت صبح تا 11 شــب، مدیران ســتاد تهران و اعضای 
کمیته های بهداشت، نفت و سیاست خارجی، با صمیمیت و صراحت، 

دیدگاه ها و انتظارات خود را بیان کردند.
وی افزود: در جلســه ۲۰۰ دقیقه ای شــورای راهبــری، گزارش این 
دیدارها و نیز گفت و گو با اعضای کمیته های محیط زیست، زنان، رفاه، 
جوانان، اطلاعات و دیگر نخبگان و فعالان جامعــه مدنی را ارائه کردم. 
اعضای شورای راهبری همچنین گزارش رئیس دفتر رئیس جمهور را 
از مصاحبه های پزشکیان بزرگوار با برخی نامزدها )که به معنی قطعی 
بودن هیچیک از آنان نیســت و بعضاً برای یک مســئولیت با چند نفر 
مصاحبه شده اســت( و آخرین وضعیت گزینه های عضویت در هیات 
دولت را شنیدند و دیدگاه های خود را برای انتقال به ریاست جمهوری 
به ایشــان بیان کردند.  وی اضافه کرد: همچنین نگرانی ها نســبت به 
برخی شایعات توســط اعضای شــورای راهبری بیان شد.  لازم است از 
توجه و حساسیت مردم عزیز نسبت به روند و نتایج تعیین اعضای هیات 
دولت قدردانی کنم. این یک تجربه جدید شــفافیت و دموکراســی در 

مسیر پیچیده و دشوار انتخاب وزراست.

ظریف خاطرنشــان کــرد: بی گمان هر تجربــه جدیدی بــا ایرادها و 
چالش های فراوانی روبرو است که مهمترین آن مقاومت در برابر تغییر 
و باور نداشــتن به نوآوری و ســپردن کار به جوانان است.  خوشبختانه 
رئیس جمهور محترم با شــجاعت و باور به تغییر، نوآوری و جوانان، گام 
نخست را در این مسیر دشــوار و پرفراز و نشیب برداشته اند که شایسته 

قدردانی و سپاس است.

کنعانی:
اگر مسلمانان از مردم غزه حمایت می کردند، 

آن ها سلاخی نمی شدند
ســخنگوی وزارت خارجه گفت: اگر دولت های اســلامی و ملت های 
مســلمان بر اســاس وظیفه اســلامی از مردم غزه حمایت می کردند، 

شهروندان فلسطینی به دست قبیله آدم کشان سلاخی نمی شدند.
 ناصرکنعانی در شــبکه اجتماعی ایکس، نوشــت: »گزارش رسانه ها، 
شــهردار  ناکازاکی  ژاپن اعلام کرد از سفیر )رژیم( اســرائیل در ژاپن 
برای شرکت در مراسم ســالانه بمباران اتمی این شهر دعوت نمی کند. 
 سفرای آمریکا، گروه هفت و برخی کشــورهای غربی نیز اعلام کردند 
به خاطر عدم دعوت از سفیر رژیم صهیونیســتی این مراسم را تحریم 
خواهند کرد و در آن شــرکت نمی کننــد! اگر دولت های اســلامی و 
ملت های مسلمان نیز براساس وظیفه اســلامی، انسانی و قانونی خود 
دست در دست هم از ملت مظلوم  فلسطین  و ســاکنان بی دفاع غزه به 
طور عملی حمایت می کردند، شــهروندان و کودکان و زنان فلسطینی 
به دست قبیله آدم کُشــان سلّاخی نمی شــدند.  قال رسول الله )صلی 
الله علیه وآله(: »مَنْ سَمِعَ رَجُلًا ینُادِی یا للَمُْسْــلِمِینَ فَلمَْ یجُِبْهُ فَلیَْسَ 

بمُِسْلمِ««

رییس مجلس شورای اسلامی:
شهید طوسی فرمانده ملی و اثرگذار دفاع 

مقدس بود
ســاری- رییس مجلس شــورای اســلامی گفت: شــهید طوسی از 

فرماندهان برجسته ملی و اثرگذار دوران مقدس بوده است.
 محمد باقر قالیباف در اجلاسیه ملی سردار شهید محمد حسن طوسی 
در تهران با بیانی که شــهید طوســی از یادگاران برجسته دوران دفاع 
مقدس به شــمار می رود، گفت؛ این شــهید ملی و اثرگذار دوران دفاع 

مقدس است.
وی با بیان اینکه بیش از هــر زمان دیگری نیازمند به مجالس شــهدا 
هستیم، گفت: مجلس شــهدا هیچ وقت تکراری نیست و در جامعه ما 

برای زندگی نیاز است و در واقع ما را از یک غفلت دور نگه می دارد.
قالیباف غفلت را از خســارت های بزرگ زندگی بشری دانست و گفت: 
تهدید و خطر جدی برای ما در جامعه اسلامی غفلت محسوب می شود.

وی با بیان اینکه انســان در زندگی خود نیازمند آن اســت که یادآوری 
و تلنگری داشــته باشــد، گفت: طبق فرمایش مقام معظم رهبری یاد 

شهید و زنده نگه داشتن شهید اجر شهید و بزرگ دارد.
وی سطحی نگری به دین و مســائل دینی را از جمله دلایل غفلت بیان 
کرد و گفت: درمان این غفلــت یاد خدا و ذکر قیامت اســت و ما باید از 

خانواده های شهدا درس بگیریم و الگوگیری کنیم.
رئیس مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه مازندران در دوران دفاع 
مقدس و جبهه و جنگ کم نگذاشــته اســت، افزود: جایــی را در این 
سرزمین پیدا نمی کنید که خون فرزندان مردم مازندران در آن جاری 

نشده باشد.
وی با بیــان اینکه مردم مازنــدران در حوادث مختلــف از جمله دفاع 
مقدس، انقلاب اســلامی، دفاع از حرم و غیره نقــش آفرینی کرده اند، 
گفت: وقتی موضوع دفــاع از حرم رخ داد دیدیم کــه جوانان امروز نیز 
محکم تر از دوران ما در دفاع مقدس ایســتادند و و در خانطومان جانانه 
جنگیدند و رشــادت به خرج دادند که نشــانه وفاداری مردم به انقلاب 
است.رئیس مجلس شورای اسلامی با بیانی که مردم مازندران همواره 
در راه اسلام و شیعه گام برداشــته است و باید از دوران دفاع مقدس پند 
بگیریم و بدانیــم که خدای دفاع مقدس، خــدای اقتصاد و فرهنگ نیز 

هست و فکر نکنیم مشکلات امروز لاینحل است.

تریبون

عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظــام تاکید کرد: 
موفقیت دولت به معنی موفقیت کشــور است و وقتی 
دولتی توســط رهبری تنفیذ می شــود، وظیفۀ همه 
حمایت از اوست.نشست ســعید جلیلی با دانشجویان 
حاضر در دورۀ معرفتی تشــکیلاتی »اســلام ناب« با 
عنوان قیام جوانــان برای تحول ایران پنجشــنبه 18 

مرداد در شهر قم برگزار شد.
جلیلی در این نشست که با پرسش و پاسخ دانشجویان 
حاضر در این دوره همراه بود، گفت: جامعۀ دانشجویی 
یکی از پیشتازان و پیشــگامان نقش آفرینی در جامعه 
است. اگر ما بخواهیم نقش آفرینی کنیم باید بدانیم در 

چه نقطه ای هســتیم؛ خصوصاً اگر این نقطه 
یک بزنگاه تاریخی باشد.

وی افزود: یکی از مهم تریــن موضوعات در 
اثرگذاری، فهم جهت گیری اســت که اصل 
افتراق ها هم در تعیین جهت گیری به وجود 
می آید. بحث این است که اصلًا با چه مبنایی 

می خواهیم این حرکت را انجام بدهیم؟
جلیلی بــا بیان اینکه امــروز اگر ادعــای دنبال کردن 
اندیشۀ حضرت امام )ره( را داریم، باید بدانیم براساس 
تعابیر ایشــان ما در موقعیت فعلی چه نقشــی داریم و 
برای ایفاکردن این نقش چه برنامه هایی داریم تصریح 

کرد: موفقیت دولت به معنیِ موفقیت کشور 
است و وقتی دولتی توســط مردم انتخاب و 
توســط رهبری تنفیــذ می شــود، وظیفۀ 
همه این اســت که با حمایت از نقاط مثبت 
و یادآوریِ نقص ها به حل مشــکلات کشور 

توسط دولت کمک کنند.
عضو مجموعه تشخیص مصلحت نظام بیان 
داشت: این جمع با روحیۀ پرنشاطی که دارد، می تواند 
کارهای بسیار مفیدی در حوزۀ جهاد تبیین انجام دهد 
و مهم این است که جوشــش و رویشِ حرکت متوقف 
نشــود و هرکس بتواند نقش خود را در این حوزه پیدا 

کند؛ نه اینکه منتظر باشــد تا دیگران بــرای او نقش 
تعیین کنند.جلیلــی ادامه داد: یکی از مشــکلات در 
جامعه، تبیین جایگاه رئیس جمهور اســت؛ در همین 
انتخابات هم برخی نقص ها و عیب ها در تعریف جایگاه 
رئیس جمهور بود. بر مبنای تعریف درســت از جایگاه 
ریاست جمهوری و کار اجرایی می توان به فهم درست 

از شایستگیِ افراد برای ریاست جمهوری رسید
عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظــام تاکید کرد: 
رئیس جمهور کسی اســت که باید در لحظه برای تمام 
مسائل کشــور تصمیم بگیرد؛ این مسائل خیلی فراتر 

از موضوعاتی مثل پل ساختن یا کاره ای مشابه است.

مجمع

خریدار   ســفیر و نماینده دائم جمهوری 
اسلامی ایران نزد دفتر سازمان ملل در ژنو، 
جنایات رژیم صهیونیســتی را نقض آشکار 
حقوق و آزادی های بنیادین فلســطینیان 

دانست.
»علی بحرینی« در یکصد و ســیزدهمین 
نشســت کمیته ناظر بر کنوانســیون محو 
تمام اشــکال تبعیض نژادی، بر عزم و اراده 
جمهوری اسلامی ایران برای محو تبعیض 
نژادی و تقویت فرهنگ مدارا بویژه در پرتو 

رویکرد دولت جدید تاکید کرد.
رئیس هیات ایرانی شــرکت کننده در این 
نشســت به اهم دســتاوردهای جمهوری 
اســلامی ایران در حــوزه تدویــن قوانین، 
سیاست ها و شــیوه های محو همه اشکال 
تبعیض نژادی، منع نفــرت پراکنی و منع 
توهین به اقوام و اقلیت های دینی و ســایر 
موضوعات مرتبط با این کنوانســیون اشاره  

کرد.
انتقاد از اقدامات قهــری یکجانبه و تحریم 
های ظالمانه علیه دولــت و ملت جمهوری 
اســلامی ایران توســط دول غربــی بویژه 
تبعیض مبتنی بــر ملیت از دیگر محورهای 

مطروحه توسط بحرینی بود.
وی در این بــاره گفت: برغــم تحریم های 
یادشــده، اقدامات خوبی توسط جمهوری 

اســلامی ایران در زمینه افزایش رشــد و 
توسعه اقتصادی از جمله در مناطق محروم 
و حمایت از مهاجرین و اتباع صورت گرفته 

است.
بحرینــی در ادامه خواســتار توجه اعضای 
کمیته به اثرات اقدامــات قهری یک جانبه 
مذکور به  عنــوان مانعی جهت تحقق برخی 

از مفاد مندرج در کنوانسیون شد.
ســفیر کشــورمان همچنین با اشــاره به 
اقدامات خصمانه و جنایات رژیم نژاد پرست 
و آپارتاید صهیونیستی علیه مردم مظلوم و 
بی دفاع فلسطین در غزه، جنایات این رژیم 
را نقض آشکار حقوق و آزادی های بنیادین 

فلسطینیان دانست.
جمهوری اسلامی ایران در راس یک هیات 
بلندپایه متشــکل از نماینــدگان مجلس 
شورای اســلامی، وزارتخانه های مختلف و 
همچنین مقامات قضایی ستاد حقوق بشر و 
قوه قضائیه با حضور در یکصد و سیزدهمین 
نشســت کمیته ناظر بر کنوانســیون محو 
تمامــی اشــکال تبعیض نــژادی که طی 
روزهای چهارشــنبه و پنجشــنبه )1۷ و 
18مردادمــاه( در ژنو برگزار شــد، حضور 
یافت و از بیست تا بیست و هفتمین گزارش 

ادواری خود به کمیته مذکور دفاع کرد.
هیات ایرانی متشکل از دو نفر از نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی، نمایندگان وزارت 
خارجه به  عنوان مرجع ملی کنوانســیون 
محو کلیه اشــکال تبعیص نژادی، کشــور، 
تعاون کار و امور اجتماعی، فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، آموزش و پروش، ستاد حقوق بشر 
جمهوری اســلامی ایــران، معاونت زنان و 
خانواده ریاســت جمهوری و دادستانی کل 

کشور بودند.
هر یــک از ایــن نماینــدگان در پاســخ 
به ســؤالات مطروحــه توســط اعضای 
کمیته به آخرین دســتاوردها و عملکرد 
کشــورمان در حوزه های مختلف مربوط 
به محو تبعیــض بویژه اقدامــات تقنینی 
و سیاســت گذاری، محرومیــت زدایــی 
از جملــه  در مناطق کم برخــوردار، رفع 
تبعیــض از جملــه در زمینــه آموزش، 
اشتغال، بهداشت برای اقوام و اقلیت های 
دینی کشــورمان، اقدامات حمایتی بعمل 
آمده توســط دولت از اتباع کشــورهای 
همســایه، مقابله بــا هرگونــه توهین به 
ادیان و اقوام، منع نفــرت پراکنی و بیانات 
تنفرآمیز، ترویــج فرهنگ مدارا و مفاهمه 
در میــان اقــوام و اقلیــت هــای دینی، 
دستاوردهای کشور در حوزه زنان و دیگر 

موضوعات مربوطه پرداختند.
هیات اعزامی کشورمان همچنین طی این 

نشست دو روزه به برخی از مهم ترین چالش 
ها و موانع موجود در مســیر تحقق و اجرای 
مفاد منــدرج در کنوانســیون بویژه اثرات 
منفی اقدامات قهری یکجانبه و تحریم های 
ظالمانه اشاره کرده و خواستار توجه اعضای 

کمیته به این مهم شدند.
اعضای هیــأت اعزامی در این نشســت به 
ســوالات مختلف مطروحه توسط اعضای 
کمیتــه در خصــوص نحوه اجــرای مفاد 
مختلف مندرج در کنوانســیون، پاسخ های 

لازم و مقتضی را ارائه کردند.
کنوانســیون محــو کلیه اشــکال تبعیض 

نژادی یکی از مهم ترین کنوانســیون های 
۹ گانه حقوق بشــر بین المللی است. ایران 
در ســال 1۹۶۷ میلادی به این کنوانسیون 
ملحق شــد و تا امــروز گزارش های ادواری 
خود را تســلیم کمیته ناظر بر کنوانسیون 

کرده است.
کمیته ناظر بر محو اشــکال تبعیض نژادی 
متشکل از 18 کارشناس مستقل بین المللی 
از میان کارشناســان کشــورهای مختلف 
اســت که وظیفه نظــارت بر اجــرای مفاد 
مندرج در کنوانسیون توسط دولت عضو را 

به عهده دارد.

خریدار   واشــنگتن پست در گزارشــی از نگرانی های 
عمیق مقام های رژیم صهیونیســتی دربــاره کارآمدی 
سامانه های پدافند هوایی آنها در برابر حملات احتمالی 

تهران خبر داد.
در پی ترور شهید »اسماعیل هنیه« رئیس دفتر سیاسی 
جنبش حماس در تهران از سوی رژیم صهیونیستی که 
یک روز پس از ترور»فواد شــکر« فرمانده نظامی ارشد 

حزب الله لبنان صورت گرفت و تهدید ایران و حزب الله به 
پاسخ قاطع، سخت و بازدارنده، روزهاست ترس و وحشت 
همه وجود صهیونیست ها را فرا گرفته و نگرانی هایی در 
میان مقامات رژیم صهیونیستی درخصوص توان ائتلاف 
منطقه ای ضد ایرانی این رژیم و کارآمدی ســامانه های 
پدافند هوایی آن برای دفع هرگونه حمله پیچیده  وجود 
دارد. روزنامه آمریکایی واشــنگتن پســت در گزارشی 

با اشــاره به نگرانی مقامات رژیم صهیونیستی نسبت به 
توانمندی و میزان کارآمد بودن سامانه های دفاع هوایی 
آن در برابــر حملات احتمالی ایران و حزب الله نوشــت، 
نگرانی هایــی در این زمینه وجود دارد که ممکن اســت 
ســامانه های پدافنــد هوایی رژیم صهیونیســتی حتی 
علیرغم حمایت آمریکا قادر به مقابله به شــکل کامل با 

هرگونه حمله گسترده ای نباشند.

 »لوید آستین« وزیر دفاع آمریکا اخیرا در تماس تلفنی با 
»یوآو گالانت« وزیر جنگ رژیم صهیونیستی از تحرکات 
آمریکا در منطقه برای دفاع از رژیم صهیونیستی در برابر 

حملات احتمالی خبر داد.
سازمان رادیو و تلویزیون اسرائیل اعلام کرد که ساکنان 
شــهرک های صهیونیست نشــین مرزی با لبنان باید تا 

اطلاع ثانوی در نزدیکی مکان های امن بمانند.

جلیلی در دوره معرفتی»اسلام ناب«:موفقیت دولت به معنی موفقیت کشور است

خریدار   خطیب موقت نماز جمعه تهران 
از مجلس و دولت خواست معیارهای رهبر 
معظــم انقــلاب در انتخــاب وزرای دولت 
چهاردهــم را مدنظــر قرار دهنــد و گفت: 
تشــکیل کابینــه ای کــه وزرای آن امین، 
صادق، متدین، پاکدســت و کارآمد باشند، 

به نفع نظام اسلامی است.
 آیت الله ســید احمدخاتمی در نماز جمعه 
ایــن هفته تهــران کــه در مصــلای امام 
خمینی)ره( برگزار شــد، اظهار داشــت: 
فردی به سالار شهیدان ابا عبدالله الحسین 
)ع( نامه نوشت تا او را در دو جمله نصیحت 
کند، اباعبدالله پاسخ داد هر فردی که کاری 
را با نافرمانی خدا پیش ببرد به آنچه که امید 
دارد از دســت می دهد و از آنچــه بیم دارد 
زودتر به سراغش خواهد آمد. به عبارتی اگر 
با خداوند رفیق باشیم به آنچه که مصلحت 

ما است خواهیم رسید.
وی با اشــاره به ماه صفر افزود: پس از واقعه 
عاشورا تلاش برای کشتن اسرای کربلا بود 
ولی افشــاگری های حضرت زینب)س( و 

امام سجاد)ع( مانع از آن شد.
عضو فقهای شــورای نگهبان با بیان اینکه 
انقلاب اســلامی مدیون امام حســین )ع( 
تاکید کرد: دفاع مقدس، حماســه مدافعان 
حرم، حماسه مقاومت اسلامی مدیون امام 
حسین )ع( است و کشور را عشق به حسین 
)ع( نگاه داشــته و 1۴ قرن اســت این روند 

ادامه دارد.
آیت الله خاتمی در خطبه دوم خود، فضلیت 
را از نظر امام حســین )ع( نگاه داشتن زبان 
عنوان کرد و افزود: نیکی به دیگران فضیلت 
است و از نظر امام حســین)ع( گفتن آنچه 
که به شما مربوط نمی شود، نقصان و نگفتن 

آن فضیلت است.
وی با اشــاره به پیروزی برخی از نمایندگان 
کشــورمان در المپیــک ۲۰۲۴ پاریــس، 
تصریح کــرد: ما پیــروزی هر چه بیشــتر 
نمایندگان ایران در المپیــک را از خداوند 
متعال خواستاریم تا پرچم کشور را بیش از 

پیش به اهتزاز درآورند.

نماینده مردم کرمــان در مجلس خبرگان 
رهبری با اشــاره به اربعین حســینی )ع( 
امســال تاکید کــرد: پیــاده روی اربعین 
موهبــت خداوند به دلــدادگان اباعبدالله 
الحســین)ع( اســت و همه آنهایی که از 
نجف به کربلا تعداد هــزار و ۵۰۰ عمود را 
با عشــق و گاهی گریه طی می کنند، باید 
به این راهپیمایی مقدس و معنادار افتخار 

کنند.
آیت الله خاتمی یادآور شــد: سال گذشته 
ترافیک زیادی در مسیر راهپیمایی اربعین 
بود و تمام شهرهای مسیر راهپیمایی برای 
پذیرایی از زائران بســیج شــدند که باید از 

همه آنها و کشور عراق قدردانی کرد.

حضرت زینب)س( و امام سجاد)ع( 
خبرنگاران کربلا برای برملا کردن 

نقشه شوم یزد بودند
وی در ادامه ضمن گرامیداشت روز خبرنگار 
گفت: مســاله خبرنگاران و رســانه ها باید 
جدی گرفتــه شــود. در تمام دنیــا فکر، 

فرهنگ و رفتار را در جامعــه، خبرنگاران و 
رســانه ها رقم می زنند. ایام ماه صفر هم ایام 
خبرنگاران حماســه بزرگ عاشوراست و به 
قول شاعر کربلا در کربلا می ماند اگر زینب 

نبود.
خطیب موقت نماز جمعــه تهران ادامه داد: 
حضرت زینب )س( و امام ســجاد )ع( نقشه 
شــوم یزد که می خواســت جنایت کربلا را 
کتمان یا اهل بیت پیامبر )ص( و یارانش را 

خارجی قلمداد کند، افشا و برملا کردند.
وی بیان داشــت: حضرت زینــب )س( به 
کوفیان گفت بدانید که ما خارجی نیستیم 
و اســیران آل پیغمبریم. به عبــارت دیگر 
خبرنگارانی که در مســیر حقیقت حرکت 
می کنند، نقــش مهمی در جهــاد تبیین 
دارند و امــروز هم در همین جهــاد تبیین 
خبرنگاران زیادی در غزه به واسطه جنایت 

صهیونیست ها به شهادت رسیدند.
خطیــب موقت نمــاز جمعــه تهــران از 
خبرنــگاران خواســت در حرفــه خــود 
امانتداری و وفاداری بــه حقیقت را رعایت 

کنند و حقایــق را به صــورت امانتمدارانه 
بنویسند.

آیت الله خاتمی با اشاره به شهادت اسماعیل 
هنیه در تهران اظهار داشــت: این جنایت 
و جنایت هایی کــه در غزه در حــال انجام 
است، نشــان دهنده قاتل، مفسد و محارب 
بودن رژیم صهیونیســتی اســت و مرگ بر 
اســرائیل حق این رژیم اســت. همچنین 
هیچ تردیدی نیســت جنایات بیش از 1۰ 
ماه صهیونیست ها در غزه با مباشری آمریکا 
انجام می شــود و اگر این رژیم مســتکبر، 
حامی جنایتکاران صهیونیستی نبود، بیش 
از ۴۰ هزارنفر  از فلســطینیان به شــهادت 

نمی رسیدند.

رژیم صهیونیستی بداند انتقام خون 
شهید هنیه را خواهیم گرفت

عضو فقهای شــورای نگهبان با بیان اینکه 
رژیم صهیونیستی و آمریکا شریک جنایات 
در غزه و  شهادت هنیه هستند، عنوان کرد: 
رهبر معظم انقــلاب درباره شــهادت این 

شــهید تعبیری عنوان فرمودنــد مبنی بر 
اینکه خونخواهی برای شهادت این مجاهد 
را وظیفــه می دانیم و رژیم صهیونیســتی 
بداند انتقام خــون این شــهید را خواهیم 

گرفت.
آیت الله خاتمی ادامــه داد: اما مــا نظام با 
تدبیری هســتیم و اینکه کی، کجا و چگونه 
بزنیم بر اســاس تدبیر ما اســت و باید رژیم 
صهیونیســتی تا آن زمان مــدام در ترس 
و دلهره باشــد ولی بداند در زمــان و مکان 

مناسب انتقام خواهیم گرفت.
وی بــا اشــاره به انتخــاب یحیی ســنوار 
به عنــوان رهبر سیاســی حمــاس گفت: 
انتخــاب ســنوار تودهنــی محکمــی به 
رژیم صهیونیســتی بــود و او بیــش از ۲۰ 
ســال در زندانــی صهیونیســت ها بوده و 
بــه صهیونیســت ها گفته روزی ما، شــما 
صهیونیست ها را به اسیری خواهیم گرفت 
و این شرایط نشان می دهد جبهه مقاومت تا 

پیروزی پیش خواهد رفت.

مجلس و دولت معیارهای رهبر
 معظم انقلاب را در انتخاب وزرا مدنظر 

قرار دهند
خطیب موقت نمــاز جمعه تهــران درباره 
انتخاب اعضــای کابینه دولــت چهاردهم 
اظهار داشــت: در این روزها انتخاب اعضای 
کابینــه دولت توســط رئیــس جمهور و 
مجلس شورای اســلامی انجام خواهد شد 
و رهبر معظم انقلاب بــرای اعضای کابینه 
ویژگی هایــی از جملــه امیــن، صداقت، 
متدین، معتقد به جمهوری اسلامی، ایمان، 
امید به آینده، پاکدســتی، نداشتن سابقه 
سوء، کارآمدی و حزبی نبودن را برشمردند.

آیت الله خاتمی خاطرنشــان کرد: تشکیل 
کابینــه ای با چنیــن صفاتی بــه نفع نظام 
است. اگر این اتفاق رخ ندهد دچار خسارت 
خواهیم شــد اما به دولت و مجلس شورای 
اســلامی برای انتخاب وزرا طبق معیارهای 
گفته شــده رهبر معظم انقلاب خوشبین 

هستیم.

نگرانی صهیونیست ها از توان بازدارندگی خود در برابر حملات ایران



دو خواسته مهم سهامداران از دولت پزشکیان برای تغییر شرایط بازار سهام

بحران بورس به اوج رسید

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      20 مرداد 1403    شماره 1654

 آیا قفل منابع پارک شده برای دستیابی به رشدهای افسانه ای شکسته 
خواهد شد؟

 شکارچیان ماهر اما صبور، در کمین ورود
 به بازار سرمایه

شکارچیان ماهر اما صبور، در کمین ورود به بازار سرمایه/ آیا قفل منابع 
پارک شده برای دستیابی به رشدهای افسانه ای شکسته خواهد شد؟

فردا در شرایطی قرار است ۵۰۰۰ میلیارد ریال از سوی صندوق توسعه 
ملی جهت برطرف شدن نگرانی ســهامداران در بورس واریز شود که به 
نظر می رســد که ۶۰۰ میلیارد تومان منابعی که از سوی این صندوق 
روانه بازار سرمایه می شــود، درد چندانی را دوا نخواهد کرد و چاره کار، 
همان منابع پارک شــده ای اســت که مترصد فرصت اســت تا بازار را 

متحول کند.
 هفته گذشــته بود که در پی شــهادت اســماعیل هنیه، رئیس دفتر 
سیاســی مقاومت اســلامی حماس و نگرانی فعالان بازار سرمایه پس 
از این حادثه؛ محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور دستور تزریق 
منابع صندوق توسعه ملی و شبکه بانکی به بازار سهام را جهت بر طرف 
شــدن نگرانی ســهامداران صادر کرد. در پی این دســتور هم، مهدی 
غضنفری، رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی اعلام کرد که با هدف 
حمایت از بازار سرمایه، مبلغ 1۰۰۰ میلیارد ریال و در یک مرحله دیگر 
هم، مبلغ ۵۰۰۰ میلیارد ریال به حســاب صندوق تثبیت بازار سرمایه 
واریز خواهد شد؛ اما آیا ۶۰۰ میلیارد تومان می تواند برای ایجاد تقاضا، 

روندسازی کند؟
واضح این این اعداد حتی در شرایط فعلی که ارزندگی بازار برای همگان 
روشــن بوده و فعالان به انتظار جرقه ای برای روشن شدن موتور رشد 
بورس نشســتند هم نمی  تواند مرحمی بر زخم آن ها باشد. پس ناجی 

کیست؟
سرمایه گذاری غیرمستقیم بعد از اتفاقات ســال 1۳۹۹ به یک گزینه 
جذاب برای اهالی بازار بدل شــد. در همین راستا به واسطه اینکه تعداد 
زیادی صندوق روانه تالار شیشه ای شــدند، تیم مدیریت آن ها نیز روز 
به روز تقویت شده تا توانایی رقابت با ســایر رقبا را نیز داشته باشند. از 
سوی دیگر تنوع صندوق ها نیز رو به فزونی بوده و صندوق های بخشی، 

سهامی و اهرمی جذابیت کافی را برای جذب نقدینگی ایجاد کردند.
اما اکنون بازار ســرمایه با انواع اخبار منفی بمباران می شود و همچنان 
فضای مه آلودی حاکم اســت که به شکل واضح ریســک وارده، بیشتر 
متوجه صندوق ها خواهد بود و نه ســهامداران حقیقــی. با درک این 
موضوع می تــوان گفت که بیش از ســایرین، این صندوق ها هســتند 
که تمایل دارند شــرایط به حالت عادی برگردد و فضای منطق بر بازار 
ســرمایه حکمرانی کند. اتفاقی که اگر عملی شــود می تواند نقدینگی 
زیادی را روانه بــورس کند؛ عده ای برای میانگیــن کم کردن و عده ای 

برای سرمایه گذاری در این قیمت های ارزنده.

بررسی ها نشــان می دهد که خود همین صندوق ها بیش از ۲.۵ همت 
منابع نقدی پارک شــده در دل خود دارند که مانند شــکارچی ماهر و 
صبور، در انتظار علائم بازگشت بازار هســتند. آن گاه می توانیم شاهد 
تزریق پله ای این منابع به بازار باشــیم که هم ۴ برابر بیشتر از حمایت 
صندوق توسعه است و هم می تواند تحرکات را در بخش تقاضا افزایش 

داده و اردرهای بیشتری سمت خریدار ظاهر شوند.
لازم به ذکر اســت که صندوق توســعه ملی در ۳ ســال گذشــته که 
بیشترین ریسک ها متوجه بازار ســرمایه بود، حدود 1۴.۳ همت را به 

بورس تزریق کرد که ۴.۷ همت عدد متوسط سالیانه آن است.

رایزن بازرگانی حلقه مفقوده توسعه تجارت؛ چند 
رایزن داریم؟

در ابتدای شروع به کار دولت ســیزدهم تنها ۲ رایزن بازرگانی داشتیم 
اما هم اکنون تعداد رایزنان ایرانی به ۳۳ نفر رسیده است که البته با این 

حال هنوز با کشورهای دیگر فاصله محسوسی داریم.
 یکی از اهرم هایی که می تواند از طریق بازاریابی و بازارسازی، پیوندهای 
تجاری را پایدار کرده و به جذب سرمایه و رفت و آمد هیأت های تجاری 
کمک کند، رایزنان بازرگانی هســتند. رایــزن بازرگانی به فردی گفته 
می شود که به عنوان وابسته تجاری در کشــور هدف شناخته می شود 
و به شناســایی اطلاعات بازارها و چگونگی ورود بــه آنها می پردازد. در 
واقع رایزن بازرگانی به عنوان نماینده دولت و دیده بان تجاری کشــور 
در بازار محل مأموریــت، به منظور معرفی شــفاف و عادلانه فرصت ها 
و اطلاع رســانی و ظرفیت های تجــاری، فراهم کردن بســتر صادرات 
محصولات ایرانی، تســهیل جذب ســرمایه گذاری، کمک به برگزاری 
اجلاس های مشــترک و همکاری در انعقــاد قراردادهــای تجاری و 

تفاهم نامه های مشترک و اقداماتی از این دست فعالیت می کند.
اگرچه ایران طی ســال های گذشــته تا به امروز مجموعــاً ۷۵ رایزن 
بازرگانی در کشــورهای مختلف داشــته اســت اما با توجــه به بروز 
رخدادهای مختلف همچون تشدید تحریم ها، شیوع کرونا و البته عدم 
توجه کافی به اهمیت نقش رایزنان بازرگانی در توســعه روابط تجاری 
و عدم اختصاص بودجــه کافی، تعداد رایزنان بــه پایین ترین حد خود 
رسید، به گونه ای که در پایان دولت دوازدهم تنها ۲ رایزن بازرگانی در 

عراق و افغانستان داشتیم.
بر همین اساس باید اشــاره کرد که در ابتدای ســال ۹۲ تعداد رایزنان 
بازرگانی ایران ۲1 نفر بود اما از ســال ۹۷ و درســت بعد از تحریم های 
یک طرفه و البتــه ظالمانه آمریکا به بهانه کمبــود بودجه این تعداد به 
دو نفر رسید که این عمل به اعتقاد بســیاری از کارشناسان نوعی خود 
تحریمی به شــمار می آمد. با این حال با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
اقداماتی برای اعزام رایزن بازرگانی انجام شــد و متولیان تجاری دولت 
اعلام کردند که قصد دارند تعداد رایزنان را به 1۲۰ رایزن تا پایان ســال 
1۴۰۴ افزایــش دهند.البته اگرچه این هدف محقق نشــد اما وضعیت 

اعزام رایزنان بهتر از پایان دولت دوازدهم شده است.
در این رابطه ســید محمدصادق قنــادزاده، معاون ارتقای کســب و 
کارهای بین المللی سازمان توســعه تجارت ایران به مهر گفت: در حال 
حاضر ۲۲ رایزن بازرگانی مســتقر داریم و 11 رایزن هم در شرف اعزام 

هستند که در مجموع تعداد رایزنان ایرانی به ۳۳ رایزن می رسد.
به گفته وی، طبق برنامه ریزی ها تعــداد رایزنان بازرگانی به ۶۰ رایزن 
خواهد رسید.بر این اساس، مقایســه وضعیت ایران با برخی کشورهای 
منتخب نشــان می دهد که تعداد رایزن های ایرانی قابل قیاس با سایر 
کشــورها نیســت؛ به عنوان نمونه در آمار مربوط به سال ۲۰۲۲ تعداد 
رایزنان کشور سوئد ۲۳۵ نفر، چین ۲۲1 نفر، آلمان ۲1۳ نفر، هند 1۹8 
نفر، فرانســه 1۵۶ نفر و آمریکا 1۵۰ نفر بود و این در حالیست که تعداد 
رایزنان ایرانی به تازگی به ۳۳ نفر رسیده است.به گزارش مهر، اهمیت 
تجارت خارجی در رشــد و پیشرفت کشورها مســأله ای انکارنشدنی 
است، به گونه ای که ســهم آن در تولید ناخالص دنیا از رقم ۵ درصد در 

سال 1۹۵۰ به بیش از ۲۰ درصد در سال های اخیر رسیده است.

بازار

مریم فکری  یک کارشــناس بازار سرمایه 
می گوید: واقعیت این است که بازار سرمایه 
روزهای بحرانی را پشت سر می گذارد و اگر 
بحرانی نبود، ســازمان بورس دامنه نوسان 
بورس برای هفته آتی را مثبت و منفی یک، 

تمدید نمی کرد.
 روند خــروج پول از بازار ســهام ســرعت 
گرفــت. آخرین گزارش ها نشــان می دهد 
که در هفته گذشــته میانگیــن خروج پول 
حقیقی از بازار سهام بیشتر از هفته پیشین 
بود و ۹ درصد افزایش یافــت؛ به طوری که 
در مجموع کل هفته ۲ هــزار و یک میلیارد 
تومان پــول حقیقی از بورس خارج شــد و 
میانگین روزانه خروج پــول حقیقی ۵۰۰ 

میلیارد تومان بود.
کارشناســان و تحلیلگــران بازار ســهام 
معتقدند که کاهش ارزش معاملات، خروج 
گسترده سرمایه ها و افت شاخص های اصلی 
بورس، همگی نشان دهنده شرایط بحرانی 
در این بازار هســتند. در این میان، سیاست 
کاهش دامنه نوســان هم نه تنها نتوانسته 
مانع خروج سرمایه ها شود، بلکه به کاهش 

چشم گیر ارزش معاملات منجر شده است.
بهنام صمدی، کارشــناس بازار ســرمایه 
درباره وضعیت بــازار می گویــد: واقعیت 
این است که بازار ســرمایه روزهای بحرانی 
را پشــت ســر می گذارد و اگر بحرانی نبود، 
ســازمان بورس دامنه نوســان بورس برای 
هفته آتی را مثبــت و منفی یــک، تمدید 

نمی کرد.
وی می افزاید: مــا در دوره گذار قرار داریم و 
کابینه دولت چهاردهم هنوز مشخص نشده 
و سیاست ها هم مشــخص نیست، بنابراین 
بورس در یک وضعیت عملا برزخی زمان را 

سپری می کند تا تکلیف مشخص شود.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 
در عین حال، وضعیت ریسک های سیاسی 
هم که وجود دارد، به ایــن وضعیت بورس 
دامن زده و این شــرایط اگر ادامه پیدا کند، 
بحران به نهادهای مالی هم کشیده خواهد 

شد.
صمدی تصریح می کنــد: به هرحال درآمد 
کارگزاری ها از محل معاملات اســت و اگر 
درآمدهایشــان به وضعیت مطلوبی نرسد، 
شروع به تعدیل نیرو می کنند. از آن طرف، 
صندوق هــا هم هســتند که اگــر نتوانند 
ســوددهی قابل قبولی داشته باشند، شروع 
به ابطال می کنند و باز فشــار مضاعف روی 

تابلوی بورس می آید. بر این اســاس، همه 
این شرایط زنجیروار به هم وابسته هستند.

وی متذکر می شــود: آقای پزشکیان زودتر 
باید تیم شان را مشخص کنند که گویا قرار 
است تا یک شنبه اســامی کل کابینه اعلام 

شود.

نرخ واقعی بهره چه عددی است؟
این کارشــناس بــازار ســرمایه در ادامه 
با اشــاره به خواســته های ســهامداران از 
دولت چهاردهم، می گوید: چند خواســته 
وجود دارد کــه یکی، به کاهــش نرخ بهره 
برمی گردد. نرخ بهره فــارغ از بورس، واقعا 

یک آسیب جدی به تولید کشور می زند.
صمدی می افزاید: در حال حاضر البته نرخ 
اخزا به ۲8 و ۲۹ درصد کاهــش پیدا کرده 
است، اما این نرخ مناسبی برای تامین مالی 
تولید نیست. برای ســرمایه گذاری هم که 

اصلا خوب نیست.
وی متذکر می شــود: مــا وقتــی بتوانیم 
بدون ریســک، چه از صندوق درآمد ثابت 
و چه از بانک ۳۰ درصد ســود بگیریم، دیگر 
اصلا نه به دنبال کار تولیــدی می رویم و نه 

سرمایه گذاری انجام می دهیم.
این کارشناس بازار سرمایه در پاسخ به این 
ســوال خبرآنلاین که نرخ واقعی بهره چه 
عددی اســت؟ عنوان می کنــد: نرخ واقعی 
بهره، همان عددی اســت که در بازار بدهی 

نقد می شود که الان حدود ۲۹ درصد است. 
کاری به آن اوراق گواهی ســپرده ای ندارم 
که آقای فرزین اسفندماه پارسال فروختند.

صمــدی تصریح می کنــد: الان نرخ واقعی 
بهره، آن عددی اســت که در بــازار بدهی 
به صورت شــناور، نقد می شــود و الان به 
محدوده ۲۹ درصــد عقب نشــینی کرده 
اســت. این هم دلایل مختلف دارد. البته به 
نزدیک ۳8 درصد رسیده بود، ولی به خاطر 
سیاست هایی که اعمال شد، به حدود ۲8 و 

۲۹ درصد برگشته است.
وی یادآور می شــود: دلیل این که به سمت 
۲8 درصد رفت، همان اوراق گواهی سپرده 
۳۰ درصــدی بانــک مرکزی بــود که این 
سیاســت خیلی عجیب بود کــه نه تاثیری 
روی نــرخ دلار و نه تاثیــری روی نرخ تورم 
گذاشــت. به یک باره نرخی اعلام کردند که 

تمام نرخ های تامین مالی را به هم ریخت.
این کارشناس بازار ســرمایه ادامه می دهد: 
این گواهی ها یک ســاله بود و حدود ۳۰۰، 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان فروخته شده بود. 
حالا هر چه به پایان سال نزدیک می شویم، 
باید یک فکری هم برای این پول ها شود که 

به سررسید نزدیک می شود.
صمدی تاکید می کند: من فکر می کنم یک 
اقدامی بایــد صورت گیرد کــه نرخ تعدیل 
شود و پایین تر بیاید. نرخ بهره ۳۰ درصدی 

به نفع اصلا هیچ کجای اقتصاد نیست.

خسارت سنگینی که قیمت گذاری 
دستوری به اقتصاد زده است

این کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره به 
قیمت گذاری دستوری، می گوید: در قانون 
برنامــه هفتم توســعه هم صراحتــا گفته 
شــده که دولت اجازه ندارد قیمت گذاری 
دســتوری انجام دهد؛ مگر این که کالاهای 
اساسی باشد. یعنی تشخیص بدهد که کالا، 

انحصاری است.
صمدی می افزایــد: ما تاکنون خســارت 
ســنگینی از قیمت گــذاری دســتوری 
دیده ایــم. صنعت خــودرو در حدود ۲۵۰ 
هزار میلیارد تومان زیان انباشــته دارد که 
دلیل مهم آن هم قیمت گذاری دســتوری 
اســت. در حال حاضر نه خودروساز از این 
وضعیت راضی اســت و نه مصرف کننده و 

نه دولت.
وی تصریح می کند: یک بار برای همیشــه 
بایــد واردات را بــا یــک عــوارض معقول 
آزاد کنند و از آن طرف هــم قیمت گذاری 
دســتوری را بردارند تا خودروساز بتواند با 
قیمتی که تشــخیص می دهد، خــودرو را 
به بازار عرضه کند و به این ترتیب، شــاهد 

زیان های سنگین نباشیم.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: 
فقط بخش خودرو نیست؛ سایر صنایع هم 
این شــرایط را دارند. صنعــت لوازم خانگی 
کم کم دارد تبدیل به صنعــت خودرو دوم 

تبدیــل می شــود و از آن طــرف، صنعت 
پتروشیمی و یا فولاد را ببینید.

صمدی متذکر می شــود: به نظر می رســد 
که دولت کم کم باید از اقتصاد خارج شــود 
و اجــازه دهد که از طریق خود تشــکل ها و 
نهادهای خصوصی سیاست گذاری صورت 

گیرد.

آینده بازار به چه سمتی می رود؟
این کارشــناس در پاســخ به این ســوال 
که پیش بینی شــما از وضعیت آتــی بازار 
چیســت؟ می گوید: اصلا حــال بازار خوب 
نیســت و بر همیــن اســاس، نمی توانید 

پیش بینی از وضعیت بازار داشته باشید.
صمدی می افزاید: شــما بازار شــرق آسیا، 
ژاپن را ببینید. یــک روز 1۳ درصد ریزش 
کرد، اما فردای آن بــا دخالت بانک مرکزی 

همان 1۳ درصد را جبران کرد.
وی عنوان می کنــد: دقیقا امروز ســالگرد 
۴ سالگی ســقوط بورس اســت. 1۹ مرداد 
1۳۹۹ بورس ســقوط کرد و هنوز که هنوز 

است، ما از این بحران خارج نشدیم.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: 
دولت آقای پزشــکیان هنوز شکل نگرفته، 
ولی الان ســومین دولتی اســت که بحران 
بــورس را تجربه می کند. دولت ســیزدهم 
جزو شعارهایش این بود که اولویت اولشان 
بــورس خواهد بود کــه اصلا هیــچ کاری 
نکردند. آقای پزشــکیان هــم از وضعیت 

بورس گلایه کردند.
صمــدی متذکر می شــود: مــا امیدواریم 
بورس از این وضعیت بحرانی خارج شــود و 
دقیقا ۴ سال از این وضعیت بحرانی گذشته 
است. اصلا هم نمی شــود بازار را پیش بینی 
کرد، چون واقعا انگار بیماری اســت که در 
آی سی یو است و باید انرژی و اقدامات فوری 
از سمت دولت صورت گیرد که این بیمار از 
زیر دستگاه خارج شــود؛ وگرنه دیگر کمر 

راست نمی کند.
عمــده  می کنــد:  خاطرنشــان  وی 
ســرمایه گذاران هم دیگر اعتمادشــان را 
نســبت به بازار ســرمایه از دست می دهد. 
به هرحال بــرای هر دولتــی مدینه فاضله 
این اســت که بتوانــد پروژه هــا و یا حتی 
شــرکت های تامین مالی را از طرف بورس 
انجام دهن، ولــی با ایــن وضعیتی که من 
می بینم، دیگــر اعتماد نمی کننــد به این 

راحتی وارد بورس شوند.

نمایشگاه داران از رکود شــدید در بازار با وجود ریزش 
قیمت ها می گویند. بررســی روند بازار خودرو، از افت 

شدید معاملات و خرید و فروش خودرو حکایت دارد.
این در شــرایطی اســت که نمایشــگاه داران عنوان 
می کنند بازار در مسیر ریزشی قیمت حرکت می کند، 
اما با این حال، خریداران به نظر می رســد برای خرید 

خودرو دست نگه داشته اند.
آن طور که گزارش ها نشــان می دهد، طی ۲۴ ساعت 
گذشــته پراید SE 1۵1 مــدل 1۴۰۳ در بازار خودرو 
به قیمت ۳۳۵ میلیون تومــان و پراید SE 1۵1 مدل 

1۴۰۲ هم به قیمــت ۳۲۰ میلیون تومــان به فروش 
می رفت.

در این میان، قیمت پــژو ۲۰۶ تیــپ ۳ پانوراما مدل 
1۴۰۲ در حــدود ۶۴۵ میلیون تومــان قیمت خورده 
اســت. پژو ۲۰۷ دنده ای مدل 1۴۰۳ اما ۷۵۵ میلیون 
تومان به فروش رفت. این در حالی اســت که پژو ۲۰۷ 
پانوراما اتوماتیک TU۵P مــدل 1۴۰۳ در حدود یک 
میلیارد و 1۵ میلیون تومان بــه فروش رفت. پژو ۲۰۷ 
تیپ ۵ مدل 1۴۰۲ نیز ۶۶۵ میلیون تومان قیمت پیدا 
کرد. اما پژوپارس ELX-TU۵ مدل 1۴۰۲ به قیمت 

8۰۰ میلیون تومان رسید. پژوپارس LX مدل 1۴۰۲ 
هم 8۳۰ میلیون تومان قیمت پیدا کرد.

بنا به این گزارش، تارا اتوماتیــک V۲ مدل 1۴۰۳ در 
 V1 بازار به قیمت ۹1۵ میلیون تومــان و تارا دنده ای
مدل 1۴۰۳ امــا ۷۶۵ میلیون تومــان قیمت خورده 
اســت.گزارش ها از بازار خودرو نشان می دهد در طول 
۲۴ ساعت گذشــته دناپلاس اتوماتیک توربو آپشنال 
مدل 1۴۰۳ در حدود ۹8۵ میلیون تومان تومان قیمت 
خورد. دناپلاس اتوماتیک توربو آپشــنال مدل 1۴۰۲ 

هم ۹۴۰ میلیون تومان قیمت خورده است.

راناپلاس مدل 1۴۰۳ نیــز ۶1۵ میلیون تومان قیمت 
پیدا کــرد. راناپلاس مــدل 1۴۰۲ هم در بــازار ۵8۰ 
 S میلیون تومــان به فــروش رفت. همچنین ســاینا
دنده ای دوگانه سوز مدل 1۴۰۳ در بازار ۴۳۵ میلیون 
 EF۷ تومان قیمت خورده است. اما سمند سورن پلاس
دوگانه ســوز مدل 1۴۰۳ در بازار ۷۶۵ میلیون تومان 
فروخته شد.شاهین G اتومات CVT مدل 1۴۰۳ هم 
8۰۵ میلیون تومان قیمت پیدا کرد. همچنین کوییک 
GX L دنده ای مدل 1۴۰۳ هم به قیمت ۴۲۰ میلیون 

تومان به فروش رفت.

و خودر

و به کما رفت بازار خودر

انتقاد شدید تولیدکنندگان نسبت به قطعی های مکرر برق صنایع

اوضاع تولید وخیم شد
خریدار  دبیرکل مجمــع کارآفرینان با 
بیان این که شاخص شامخ، عدد ۳۹ درصد 
در ماه های خرداد و تیر را نشان می دهد که 
این عدد خیلی فاجعه اســت، گفت: شرایط 
تولید بســیار وخیم اســت و وزارت صمت 
آن طور که باید و شــاید، واقعا از تولید دفاع 

نکرده است.
وضعیت تولید وخیم شد؛ این تعبیری است 
که تولیدکننــدگان از حال ایــن روزهای 
صنایع دارند و معتقدنــد قطعی های مکرر 
برق، بخش زیــادی از تولیــد را به تعطیلی 
کشانده اســت. این در شــرایطی است که 
ایران، ســومین دارنــده بزرگ انــرژی در 
جهان است، اما صنایع کشــور هر سال و با 
شــروع فصل گرما با مشــکل کمبود برق و 
در زمستان ها با مشــکل کمبود گاز مواجه 
هســتند. اما سیاست گذار هر ســال، برای 
روشن نگاه داشتن چراغ بخش خانگی، برق 

صنایع را نوبت بندی و قطع می کند.
فعالان صنعتی کشــور معتقدند این واقعا 
عجیب اســت که سیاســت گذاران انرژی 
به جای توسعه زیرســاخت ها یا خرید برق 
برای تامین کسری کشور، راحت ترین راه را 
انتخاب و بــرق واحدهای تولیدی و صنعتی 
کشــور را قطع می کنند. بر همین اســاس، 
سوال فعالان صنعتی از کسانی که قطع برق 
صنایع را آســان ترین روش برای مدیریت 
مصرف می دانند، این اســت کــه حقوق و 
خســارات عدم تولید واحدهای صنعتی را 
می توانید جبران کنید؟ بیمه و هزینه های 
ناشــی از قطعی برق را چه کســی پرداخت 

می کند؟ عقــب افتادن تعهدات مشــتری 
و ضرر و زیان های ناشــی از تاخیــر تولید 

برعهده کیست؟

مصرف برق حیرت آور شد
با وجــود قطعی هــای مکرر بــرق صنایع، 
مدیرعامل شــرکت تولید، انتقــال و توزیع 
نیروی بــرق ایران در تازه تریــن اظهارنظر 
اعلام کرد: تقاضای ۷۹ هزار و 8۷۲  مگاواتی 
مصرف برق در کشــور در کمــال حیرت و 
نابــاوری متخصصان صنعت بــرق، نصابی 
عجیب را در تاریخ صنعت برق ایران بر جای 

گذاشت.
به گفتــه مصطفــی رجبی مشــهدی، تا 
شکســتن رکورد 8۰ هزار مــگاوات فقط 
1۲8 مگاوات باقی مانده و اعدادی که یکی 
پس از دیگری در آمار صنعت برق کشور به 
عنوان تقاضای مصرف ثبت می شــود، واقعا 
حیرت انگیز اســت. این میزان تقاضا معادل 

مصرف دو کشور مصر و اسپانیا است.
وی تاکید کرد: میانگین رشــد مصرف برق 
در 1۰ ســال گذشــته ۴.۷ درصــد بود که 
امســال با توجه به رکوردشکنی های مکرر 
مصرف برق، این رقم به رشــد بیش از 8.۵ 

درصد افزایش یافته است.

آموزش و پرورش به تعطیلی ها پایان 
داد، ولی وزارت صمت نه

حمیدرضــا غزنــوی، دبیــرکل مجمــع 
کارآفرینــان در واکنــش بــه قطعی های 
مکرر بــرق صنایع و تولیــد در گفت وگو با 

خبرگزاری خبرآنلاین گفت: وزیر آموزش 
و پرورش یک بار به تعطیلی های مدارس در 
پی آلودگی هوا پایان داد و اعلام کرد مشکل 
ریشه ای باید حل شود و دیگر مدارس را به 
دلیل آلودگی هوا تعطیل نکردند. مشــکل 
قطعی برق صنایــع را هــم وزارت صمت 
باید حل کند؛ این در حالی اســت که هیچ 
صدایی بــرای حمایت از صنایع شــنیده 

نمی شود.
وی در پاســخ به این ســوال خبرآنلاین که 
صنایع در حال حاضر بــه دلیل قطعی برق، 
چند درصد زیر ظرفیت کار می کند؟ افزود: 
بعضی از صنایع در حال حاضر ۲ ماه است که 
تعطیل هســتند. بعضی از صنایع هم فقط 
شب ها کار می کنند و بعضی ها هم دو هفته 

تعطیل هستند و دو هفته کار می کنند.
دبیــرکل مجمــع کارآفرینــان عنــوان 
کرد: صنایع بــا یکدیگر متفاوت هســتند 
و بــه همیــن دلیــل نتوانســتیم آماری 
جمع آوری کنیم، ولــی در کل فولادی ها و 
تولیدکنندگان نساجی شرایط خیلی بدی 
دارنــد. البته همه تولیدکنندگان شــرایط 
بدی دارند، اما وضعیت این هــا بدتر از بقیه 

است.
غزنوی تصریح کرد: وزارت صمت آن طور که 
باید و شاید، واقعا از تولید دفاع نکرده است. 
در بخش عمومی اگر کاهــش مصرف برق 
ایجاد کنیم، به تولید برق بیشتری می رسد. 
در این وضعیت با این همــه مصرف برق در 

بخش خانگی روبه رو هستیم.
وی متذکر شد: برق خیلی از جاها را می شود 

کم کــرد و حتــی جریمه گذاشــت، ولی 
هیچ کــدام از این اتفاقــات نمی افتد، یعنی 
آن طور که باید بایســتیم و اجــازه ندهیم 
که شــرایط کارخانه ها وخیم شــود، اتفاق 

نمی افتد.
دبیرکل مجمــع کارآفرینــان ادامه داد: 
به هرحال مــردم برای معیشت شــان نان 
می خواهنــد بخورنــد و پول باید داشــته 
باشــند؛ برای همین کارخانه هــا باید کار 
کنند. نکته دیگر این اســت کــه بازار باید 
تامین شــود. فردا که اجناس گران شود، 
همین مردمی که برق شــان تامین بوده و 
زیر کولر بودند، دیگر پول ندارند که چیزی 
بخرنــد. پول هم داشــته باشــند، کالایی 

نیست که بخواهند بخرند.
غزنوی تاکیــد کرد: مــا به یــک موضوع 
حواسمان نیســت و این که مســاله تولید 
است. در صورتی که اگر مصرف برق خانگی 
کم شود و یا فروشگاه ها زودتر تعطیل شود، 
قطعا بــرق به تولیــد می رســد و جامعه با 

مشکل مواجه نمی شود.
وی همچنین گفت: شــاخص شامخ، عدد 
۳۹ درصد در ماه های خرداد و تیر را نشــان 
می دهد کــه این عدد خیلی فاجعه اســت. 
حتــی در دوران رکود ۹۷ تــا ۹۹ این عدد 
پایین تر است. شرایط بســیار وخیم است. 
بر همین اســاس، انتظــار از وزارت صمت 
این است که قوی تر نســبت به قطعی برق 
کارخانه ها و حمایت از ســرمایه گذاری ها 

عمل کند.
دبیرکل مجمع کارآفرینان خاطرنشان کرد: 
یک مصوبه ای در شورای گفت وگو تصویب 
شــد که کارخانه هــا صنایع خورشــیدی 
بیاورند و از انرژی پاک اســتفاده کنند. این 
در حالی اســت که تاکنون چنیــن اتفاقی 
نیفتاده است. الان از چند کارخانه حمایت 
شده که صنایع خورشیدی بیاورد؟ از طرفی 
کارخانجاتی هم داریــم که بتوانند در تولید 
صنایع خورشیدی کار کنند. اما هیچ کدام 

از این اتفاقات فوری صورت نگرفته است.
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صادقی تبار تاکید کرد

رشد اقتصادی کشور با تقویت گردشگری سلامت
مدیر مرکز درمان ناباروری و سقط مکرر ابن سینا گفت: تقویت صنعت 
گردشگری سلامت به رشــد اقتصادی کشــور و معرفی ظرفیت های 

درمانی و پزشکی ایران به جهانیان کمک خواهد کرد.
 مرکز درمان ناباروری و سقط مکرر ابن سینا وابسته به جهاد دانشگاهی، 
پس از اخذ مجوز رســمی از وزارت بهداشــت، آماده پذیرش بیماران 
بین الملل از سراســر جهان اســت. این مجوز به عنوان یک گام کلیدی 
در ارتقا کیفیت خدمات بین المللی این مرکز و ارتقای جایگاه کشور در 

حوزه درمان های تخصصی محسوب می شود.
علی صادقی تبار مدیر مرکز درمان ناباروری و ســقط مکرر ابن ســینا، 
گفت: برای اخذ مجوز واحد بیماران بین الملل از وزارت بهداشــت، ما 
تمامی مراحل اســتاندارد و مقررات مربوطه را با دقــت انجام دادیم و 
موفق شــدیم با رعایت تمامی شــاخص های مورد نیاز، امتیاز بالایی 
کســب کنیم. این مجوز به ما این امکان را می دهد که خدمات درمانی 
خود را با اســتانداردهای بین المللی به بیماران نابارور از سراسر جهان 
ارائه دهیم.وی افزود: با توجه به این مجوز، بیماران بین الملل می توانند 
با اعتماد کامل به کیفیــت خدمات مرکز ابن ســینا، از تمامی امکانات 
و خدمات درمانی با اســتانداردهای جهانی بهره مند شوند. تعرفه های 
خدمات درمانی ما به صورت شفاف روی ســایت مرکز درمان ناباروری 
ابن سینا منتشر شده و بیماران می توانند با اطمینان خاطر به این مرکز 

مراجعه کنند.
صادقی تبار همچنین به تأثیر این مجوز بر ارتقای جایگاه کشورمان در 
حوزه درمان های فوق تخصصی ناباروری اشــاره کرد و گفت: دریافت 
این مجوز نــه تنها به ما کمــک می کند تا به عنوان یــک مقصد معتبر 
درمانی در سطح بین المللی شناخته شــویم، بلکه باعث جذب بیماران 
بین المللــی و تقویت صنعت گردشــگری درمانی کشــور می شــود. 
این موضوع به رشــد اقتصادی کشــور و معرفی ظرفیت های درمانی و 

پزشکی ایران به جهانیان کمک خواهد کرد.
وی ادامه داد: در حــال حاضر، این مجوز یکــی از معیارهای مهم برای 
معرفی مراکز درمانی در سطح جهانی است. در کشور ایران، تنها تعداد 
محدودی از مراکز درمانی موفق به دریافت این مجوز شده اند، که نشان 

دهنده اهمیت و اعتبار ویژه این گواهینامه است.
مدیر مرکز درمان ناباروری ابن ســینا در پایــان تأکید کرد: گرفتن این 
مجوز به ما این امــکان را می دهد که با ارتقا کیفیــت خدمات و معرفی 
تخصص های خود به ســطح بین المللی، به یکــی از قطب های درمان 
ناباروری در جهان تبدیل شــویم. امیدواریم با برنامه ریزی های دقیق و 
ارائه خدمات با کیفیت، بتوانیم در کوتاه ترین زمان و با بهترین شرایط، 
درمان های تخصصــی خود را به بیماران بین الملل ارائه دهیم و ســهم 
خود را در ارتقا جایگاه کشــور در حوزه پزشکی و درمان های تخصصی 

افزایش دهیم.

لزوم افزایش تا 2 برابری تعرفه های پرستاری
 ارایه پیشنهاد به وزارت بهداشت

رئیس کل سازمان نظام پرســتاری با بیان این که میزان پرداختی های 
تعرفه های پرســتاری بایــد 1.۵ تا ۲ برابــر افزایش یابــد، گفت: اگر 
سازمان نظام پرستاری با وزارت بهداشــت در ارتباط با نحوه پرداخت 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری به توافق برســد، بســیاری از 
نگرانی های پرســتاران رفع می شــود.احمد نجاتیان ضمن اعلام این 
خبر، با بیان اینکه جامعه پرستاری نســبت به چگونگی پرداخت های 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری انتقاداتی وارد کرده اند، اظهار 
کرد: ســازمان نظام پرســتاری در ارتباط با چگونگی پرداخت قانون 

تعرفه گذاری خدمات پرستاری پیشنهاد خود را مطرح کرده است.

ارائه الگوی پیشنهادی به وزارت بهداشت
وی ادامه داد: ســازمان نظام پرســتاری پیشــنهاد داده که هر پرستار 
بخشــی از تعرفه ای که ایجاد کرده به صورت مســتقیم دریافت کند. 
پرداخت قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری به روش سازمان نظام 
پرستاری سبب می شود پرستاران بدانند که تعرفه را برمبنای عملکرد 

خود دریافت می کنند.

رئیس کل سازمان نظام پرســتاری با بیان اینکه پرداخت تعرفه گذاری 
قانون خدمات پرستاری نباید به صورت یکسان باشد، خاطرنشان کرد: 
هر پرستار که بیشتر تلاش می کند و بیمار بیشتری را تحت پوشش قرار 
می دهد یا در بخش های سخت تر ارائه خدمت می کند بر مبنای فرمول 

پیشنهادی سازمان نظام پرستاری، تعرفه بیشتری دریافت می کند. 

ضرورت شفافیت مالی پرداخت های تعرفه گذاری
نجاتیان با اشاره به ضرورت و اهمیت »شــفافیت مالی« پرداخت های 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری بیان کرد: الگوی کنونی پرداخت 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری به نحوی است که تمام منابع به »سبد 
پرستاری« وارد می شــود و نحوه توزیع منابع مشــخص نیست. نحوه 
توزیع منابع در میان بیمارســتان ها با عملکرد مشابه به نحوی است که 

به نظر می رسد شفافیت در ارتباط با پرداختی ها وجود ندارد.
وی افزود: فرمول پیشــنهادی خــود را به صورت آزمایشــی در چند 
بیمارستان اجرا کرده ایم. اگر سازمان نظام پرستاری با وزارت بهداشت 
در ارتباط با نحــوه پرداخت قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری به 
توافق برسد، بســیاری از نگرانی های پرستاران رفع می شود. بر این باور 

هستم میزان پرداختی ها 1.۵ تا ۲ برابر افزایش یابد.
نجاتیان بــا بیــان اینکــه کارگروه های بررســی فرمــول پرداخت 
تعرفه گذاری خدمات پرســتاری طی هفته آتی در وزارت بهداشــت  
تشکیل می شود، توضیح داد: ســازمان نظام پرستاری در کارگروه های 
بررســی پرداخت تعرفه گذاری حضور جدی دارد و امیدواریم به نتایج 
خوبی دست یابیم.رئیس کل ســازمان نظام پرســتاری درباره بودجه 
قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری توضیح داد:  قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری، بودجه نشــان دار ندارد. بودجه این قانون، بودجه 
عمومی بیمه اســت. قانون تعرفه گــذاری خدمات پرســتاری مانند 
سایر خدمات در  ســرانه بیمه ها تعریف شــده و هیچ محدودیتی برای 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری تعریف نشده است.وی ادامه داد: سقف 
و کف برای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری در سرانه بودجه بیمه 
لحاظ نشده اســت. تعرفه خدمات پرســتاری بر مبنای میزان مراجعه 

مردمی به مراکز درمانی و تعداد خدمات ارائه شده، ایجاد می شود. 
نجاتیان با بیــان اینکه هیچ کــدام از تعرفه ها دارای بودجه نشــاندار 
نیســتند، افزود: به طور مثال، بیمه ســلامت برای تعرفه های پزشکی 
بودجه نشاندار لحاظ نکرده است. اگرچه تعرفه ها دارای بودجه نشاندار 
نیستند اما عملکرد را می توان بررســی کرد. منظور از بررسی عملکرد 
این اســت که چه میزان از تعرفه ها به »جزء حرفه ای« ، چه میزان برای 

دارو و چه میزان برای پرستاری لحاظ شده است. 

دیوار

 مدیر عامل بهشــت زهرا )س( از ساماندهی آرامستان 
امامزاده های مناطق مختلف تهــران خبر داد و گفت: 
در حال حاضر تهیه لایحه توســعه این آرامستان ها در 

دستور کار قرار دارد.
محمدجواد تاجیــک اظهار کرد: در صــورت تصویب 
این لایحه در کمیســیون مربوطه و اخذ رای در صحن 
شورای شهر و با کمک ســازمان اوقاف؛ آرامستان ها در 

امامزاده های تهران ساماندهی می شوند.
وی در پاسخ به این ســوال که آیا همچنان اجازه دفن 
اموات در محوطــه امامزاده ها داده می شــود یا خیر؟ 
افزود: دفن اموات در جوار امامزاده ها بلامانع اســت و 

مشکلی در دفن جدید وجود ندارد.
مدیر عامل ســازمان بهشــت زهرا )س( ادامه داد: هم 
اینک ۳۳ آرامستان محلی در جوار امامزاده های تهران 

همجون یافت آباد. امامــزاده عبدالله و یا ابن 
باویه وجود دارد که از گذشــته ایجاد شده و 
همچنان دفن امــوات در آن مکان ها انجام 

می شود.
وی اضافه کرد: مشــکلی در بقای قبرهایی 
هم که از گذشته در جوار امامزاده ها بوده اند، 

وجود ندارد.
تاجیک در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا قیمت قبر 
در امامزاده های تهران بالاســت، گفت: این اماکن تابع 
شرایط خودشان هستند، شــرایط دفن متوفی در این 
مکان ها متفاوت است و بر اساس تصمیم هیات امنای 

امامزاده ها تعیین می شود.
مدیرعامل سازمان بهشت زهرا تاکید کرد: ورودی همه 
متوفیان ابتدا در بهشــت زهرا صورت می گیرد و پس 

از انجام مراحل تغسیط و تکفین؛ متقاضیان 
اجازه دارند در صــورت تمایل بــرای دفن 
اموات خود در محوطــه امامزاده ها متوفی را 

به این اماکن انتقال دهند.
وی یادآور شــد: مــردم با ایــن موضوع که 
امواتشــان در جــوار امامزاده دفن شــود، 
مشــکلی ندارند اما نمی پذیرند آرامســتان 
محلی جدیدی در نزدیکی محل ســکونت شان ایجاد 

شود.
تاجیک تاکیــد کرد: اخیــرا هیات دولــت آیین نامه 
جدیدی را به تصویب رســانده اســت که بر اساس آن 
به شهرداری های شــهرهای کشور اجازه داده می شود 
داخل شــهرها آرامســتان ایجاد کنند؛ اما با توجه به 
ظرفیت بالای روزانه دفن اموات در تهران و عدم وجود 

زمینی مناسب که از این قابلیت برخوردار باشد، عملا 
این امکان وجود ندارد.

وی ادامه داد: بالغ بر ۵۰ ســال است که فرهنگ سازی 
درباره انتقال آرامســتان ها به خارج از شــهرها انجام 
می شود و دیگر مردم دوســت ندارند در نزدیکی شان 

آرامستانی باشد.
تاجیک اظهار کرد: تاریخچه این موضوع به ســال ۴۹ 
باز می گردد و پس از انقلاب نیز به این موضوع پرداخته 
شد که بعدها مصوبه ای ابلاغ شد که آرامستان ها داخل 

شهر نباشد.
هم اینک فروش قبرهای همجوار امامزاده ها با قیمتی 
بسیار بالا انجام می شود بطوریکه که واگذاری یک قبر 
در محوطه، حیاط و صحن برخی امامزاده های تهران به 

سختی و گاهی با ارقام میلیاردی انجام می شود.

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه حدود ۲1 هزار نفر کار ثبت نــام کرده و انتخاب 
واحد خود را در دوره مهارت آموزی دانشگاه فرهنگیان 
انجام داده اند، گفت: سازماندهی این افراد نیز در حال 
انجام اســت و ابلاغ خدمت آن ها برای سال تحصیلی 
آتی به صورت دستی صادر و مدرســه و محل خدمت 

آن ها مشخص می شود.
حمید طریفی با بیان اینکه شــش روز مهلت اعتراض 
به داوطلبان آزمون آموزگاری داده شد، گفت: سامانه 

اعتراض برای این افــراد از ۳۰ تیر باز شــد و با دو روز 
تمدید تا ۷ مرداد ادامه داشت و اکنون به پایان رسیده 
و در مرحله بررســی اعتراضات داوطلبان است که در 
کوتاه ترین زمان ممکن انجام و نتیجه از طریق سامانه 

کارا به داوطلبان اعلام می شود.
وی با بیان اینکه دانشــگاه فرهنگیــان انعطاف لازم را 
برای ســپری کردن دوره های پودمانی دارد، افزود: در 
کنار دوره آموزشی دانشگاه، یک دوره آموزشی فشرده 

تقریبا سه هفته آخر شهریور برگزار می شود.

معاون آموزش ابتدایــی وزارت آمــوزش و پرورش با 
بیان اینکه با هدف آموزش عملی و کاربردی به مهارت 
آموزانی که در دانشــگاه هســتند، برگزاری یک دوره 
مهارت آموزی از 1۰ مرداد در نظر گرفته شــده  است، 
ادامه داد: دانشــگاه فرهنگیان کار آموزش را آغاز کرده 

است.
طریفی با بیان اینکه حدود ۲1 هــزار نفر کار ثبت نام و 
انتخاب واحد خود را در دوره مهارت آموزی دانشــگاه 
فرهنگیان انجام داده اند، گفت: ســازماندهی این افراد 

نیز در حال انجام اســت و ابلاغ خدمت آن ها برای سال 
تحصیلی آتی به صورت دســتی صادر و مدرسه و محل 

خدمت آن ها مشخص می شود.
وی بــا بیان اینکــه بخشــی از دوره مهــارت آموزی 
داوطلبان توســط دانشــگاه فرهنگیان در طول سال 
تحصیلی انجام می شــود، اظهار کرد: بر اساس شرایط 
و ویژگی هایی که این افراد دارنــد و اقتضائات مدارس 
و دانش آموزان تشــخیص می دهیم که کدام معلم در 

کدام مدرسه و در چه پایه تحصیلی سازماندهی شود.

بهشت زهرا

آموزش

خریدار  اســتاندار تهــران با اشــاره به 
ســاماندهی اتبــاع در حاشــیه تهــران و 
شهرستانهای اطراف تهران، گفت: ساخت 
و ســازهای غیرمجاز در اطراف تهران یک 
پدیده شومی اســت که از سال های گذشته 
شــکل گرفته و متأســفانه تمام شدنی هم 
نیست، بطوریکه کم کاری مسئولین محلی 

دلیل ساخت و سازهای غیرمجاز است.
علیرضا فخاری  در خصوص ساماندهی اتباع 
در حاشیه تهران و شهرســتان های اطراف 
تهران اظهار کــرد: موضوع اتبــاع یک امر 
چند وجهی اســت یعنی سهم مداخله اتباع 
در اقتصاد نقطه ای، محله ای و استانی. نکته 
بعــدی در حوزه های فرهنگــی، اجتماعی 
و در بحث های آموزشــی همه این ها جزو 
مواردی اســت که ما در حــوزه اتباع به آن 
رســیدگی می کنیم. بعد از شــکل گیری 
اولیه موضوعات اســت که در حوزه سازمان 
مهاجرت از طریق وزارت کشــور در دستور 
کار قــرار گرفت و بــرای همه ایــن موارد 
برنامه ریزی شــد و مورد توجه قرار گرفت 
و اینکه اتباع از هر کشــوری برای چه کاری 
و چه امری از امور توریســتی گرفته تا امور 
اقتصادی  و تجاری و... مهاجرت کرده اند در 

سازمان مهاجرت مورد بررسی قرار گرفت.
وی افــزود: طبیعتاً بــرای توزیع جمعیت 
اتباع و چگونگی همکاری آنها، حضورشان 
و بهره گیری از ظرفیت آنها پیش بینی های 
لازم صورت گرفته و بر اســاس موارد جدید 
برای حضور آنها در اقتصــاد ملی ما و نقش 
آفرینی آنها هم در تولید ناخالص و هم برای 
ارائه خدمات مورد نیاز، پیش بینی های لازم 
انجام شــده و به لحاظ جغرافیایی تقســیم 
بندی هــای لازم صورت گرفته کــه ما در 
کجا و به چــه میزان و در چــه نوع خدماتی 
نیاز به حضور اتبــاع داریم که این هم کمک 
و همراهی اتباع و رعایــت قوانین و مقررات 
را می طلبد، ان شــاءالله در یــک تعامل دو 

سویه همه موضوعات مربوط به حوزه اتباع 
ساماندهی خواهد شد.

رصد فعالیت های همه اتباع در دستور 
کار قرار دارد 

فخاری همچنین در پاســخ به این پرسش 
که برخی از اتباع باندهای جرائم تشــکیل 
می دهنــد و چــه اقداماتی در ایــن زمینه 
صــورت گرفته و چــه تعــداد از اتباعی که 
دستگیر می شــوند رد مرز می شوند؟ گفت: 
رصد فعالیت های همه اتباع در دســتور کار 
بخش های مختلف امنیتی قرار دارد و هیچ 
فردی از نــگاه و دوربین مجموع کار امنیتی 

خارج نیست.

باندهای ضد اجتماعی و ضد امنیتی 
تحت کنترل هستند

به گفته وی، نه تنها اتبــاع حتی گروه های 

داخلی نیز اگر چنین باندهای ضد اجتماعی 
و ضد امنیتی را شــکل دهند. به هر صورت 
از نقاطی کــه در کنترل نقطــه صفر مرزی 
اســت تا انتها همه ایــن افراد بــه تعبیری 
تحت کنتــرل قرار می گیرنــد. اصل بر این 
اســت که کســی از مرز بدون مجوز قانونی 
وارد نشود اگر کسی توانست به هر دلیلی از 
نقاط خلائی که وجود دارد وارد کشور شود، 
اینگونه نیســت که از تور کنترلی و میدانی 
خارج باشــد، طبیعتاً تمام عناصر و عواملی 
که در ایــن زمینه مســئولیت دارند با تمام 
هوش، حــواس و دقت نظر رفتــار و کردار 

اتباع را زیر نظر قرار می دهند.

اعمال قوانین و مقررات دورتر از 
تصمیمات مردم است

اســتاندار تهــران همچنیــن در خصوص 
ســاخت و ســازهای غیرمجاز در حاشیه 

تهــران، اظهار کرد: ســاخت و ســازهای 
غیرمجاز یک پدیده شــومی اســت که از 
سال های گذشته شــکل گرفته و متأسفانه 
تمام شــدنی نیســت، دلیــل آن یکی این 
اســت که بعضی وقت ها اعمــال قوانین و 
مقــررات دورتــر از تصمیمات مــردم و به 
تعبیر دیگــر دورتــر از نیازمندیهای مردم 
است و این قاعده ســبب می شود که بعضی 
از نافرمانی هایی کــه صورت می گیرد بدون 

دلایل توجیهی انجام شود.

سست انگاری و کم کاری مسئولین 
ذیربط محلی دلیل ساخت و سازهای 

غیرمجاز
فخاری ادامه داد: سست انگاری، کم کاری و 
عدم دقت در نگهداری و پاسخگویی از طرف 
مســئولین ذی ربط محلی سبب می شود تا 
ساخت و سازهای غیرمجاز صورت بگیرد و 

خود این یک پدیده شــومی است که باید با 
آن به جدیت برخورد شود. ترک فعل هایی 
که صــورت می گیرد و مرجــع قضایی باید 
روی این موضوع متمرکز شود و افراد خاطی 
را شناسایی کنند و با آن ها برخورد کنند که 
می تواند زمینه ســاز جلوگیری از ساخت و 

سازهای  غیرمجاز شود.

آسیب های اجتماعی سرفصل بسیار 
مهمی از برنامه های استان تهران است

وی درباره آســیب های اجتماعــی و اینکه 
اســتانداری برنامه خاصــی در این زمینه 
دارد یا خیر؟ افزود: آســیب های اجتماعی 
سرفصل بســیار مهمی از برنامه های استان 
است. در تهران با توجه به تفویض اختیاری 
که رئیس جمهور شــهید و فقید به شهردار 
داشتند و اختیارشان را براساس 1۲۷ قانون 
اساســی تفویض کردند، مســئولیت حوزه 
امــور اجتماعی در چندین محــور به عهده 
شهرداری تهران اســت و شهردار با تشکیل 
جلسات مرتب و منظم و بهره گیری از تلاش 
همه سازمان ها و دســتگاه های ذی ربط به 
یک نقطه قابــل اطمینانی در این بخش می 
رســند تا بتوانند در وهله اول در شناسایی 
عوامل شــکل دهنده مســائل آسیب پذیر 
در حوزه اجتماعی برآورد داشــته باشند و 
ســپس از طریق تأمین نظر ســایر دستگاه 
ها، متناســب با نوع و شــرح وظایف، آن ها 
را مجاب کنند تا وظایف خود را به درســتی 

انجام دهند.
وی در خاتمه تأکید کرد: پس از این اقدامات 
در نهایــت بایــد عوامل پیش برنــده را که 
می توانند به عنوان عنصر پیشــگیرانه برای 
آینــده مدنظر و قابلیت بکارگیری داشــته 
باشــند، تدوین کننــد تا در حوزه آســیب 
های اجتماعی با مشــکلات کمتری مواجه 
باشــیم. ما تمام قد در خدمت تمام عزیزان 

هستیم تا مشکلات را حل کنیم.

خریدار  مدیرکل دفتر حمل ونقل مسافر 
ســازمان راهداری گفت: 1۲ هزار دستگاه 
اتوبوس در سفرهای اربعین خدمت رسانی 
خواهند کرد و ۴۰۰ اتوبوس از کشــور عراق 
به طور مســتقیم از تهران به نجف فعالیت 

دارند.
داریــوش باقــر جــوان مدیــرکل دفتــر 
حمل ونقل مســافر ســازمان راهــداری و 
حمل ونقل جاده ای با اشــاره بــه وضعیت 
خرید و فروش بلیت هــای اتوبوس اربعین، 
گفت: از اواسط سال گذشته برنامه ریزی ها 
در زمینه ســفرهای اربعین آغاز و اقداماتی 
از جمله به ســازی محورها، به سازی پل ها و 
اصلاح نقاط حادثــه در جاده های منتهی به 

مرزهای عراق انجام شد.
وی افــزود: زائریــن در هنگام برگشــت از 
ســفرهای اربعین به علت خستگی و عجله 
موجب ایجاد مخاطرات جبــران ناپذیری 
می شود، به همین دلیل از زوار تقاضا پس از 
ورود به کشور ســاعاتی در مرزها استراحت 
کنند تا در جاده ها با اختلال مواجه نشوند؛ 

ایمنی تردد بسیار حائز اهمیت است.
باقرجوان با اشاره به اینکه رفع نقاط حادثه 
در بازه زمانی اربعینی یکــی از اولویت های 
ســازمان راهــداری اســت، گفــت: طرح 
جاده های اربعین ســازمان راهداری از 1۶ 
مردادماه آغاز شــده و جابه جایــی زوار در 
حال انجام است؛ البته میزان تقاضا افزایش 
خواهد یافت و بیشــترین تقاضــا برای مرز 

مهران است.
این مقام صنفی تاکیــد کرد: در حوزه حمل 
و نقل جــاده ای بــرای ســفرهای اربعین 
ظرفیت مطلوبی نســبت به ســال گذشته 
ایجاد شده و ۷ هزار دستگاه اتوبوس سازمان 
راهداری امکان پیمایش مسافت های بالای 
۳۵۰ کیلومتر را دارند کــه هم اکنون آماده 

خدمت رسانی به زوار حسینی هستند.
وی ادامــه داد: همچنیــن ۳ هــزار و ۵۰۰ 
دســتگاه اتوبوس پلاک عمومی در اختیار 
سازمان و ارگان های دیگر است که بناست 
برای خدمت رســانی به زائریــن وارد مدار 
فعالیت شوند، زیرا در پی افزایش دما امکان 

معطلی مسافرین نخواهد بود.
به گفته باقرجوان؛ ۳ هزار و ۵۰۰ دســتگاه 
اتوبوس دیگر در ســازمان راهداری وجود 
دارد اما امکان پیمایش مســافت های بلند 
را ندارند و از ســوی دیگر علاوه بر سفرهای 
اربعین تعدادی اتوبــوس دیگر برای تأمین 

شبکه عمومی جاده ای نیاز است.
مدیرکل دفتر حمل و نقل مســافر سازمان 
راهداری ادامه داد: ســفرهای رفت اربعین 
1۰ روز و بازه زمانی برگشــت حدود ۵ روز 
است؛ همچنین تعدادی دستگاه اتوبوس با 
پلاک های نظامی و دولتی در حال پیگیری 
است در ســفرهای اربعین خدمت سانی و 
مجموعاً 1۲ هزار دســتگاه اتوبوس در بازه 

زمانی ذکر شده، فعالیت خواهند داشت.
این مقام مســؤول ادامه داد: میزان خروج 
زائریــن از پایانه های مرزی مهــران و حاج 
قاسم سلیمانی ۴8 درصد است که این رقم 
در بازه زمانی برگشت به ۶8 درصد می رسد 
و هم اکنون متقاضیان امکان خرید بلیت به 
مرزهای عراق از اکثر نقاط کشور را خواهند 

داشــت.باقرجوان افزود: قراردادی با کشور 
عراق منعقد کردیم و حدود ۴۰۰ دســتگاه 
اتوبوس از این کشــور به ایران برای کمک 
به جابه جایی زوار وارد کشــور شدند و زوار 
می توانند علاوه بر خریــد بلیت به مرزهای 
عراق به صورت مســتقیم بــه مقصد کربلا 

بلیت را تهیه کنند.
وی گفــت: قیمت بلیت اتوبــوس تهران به 
مهران ۹8۰ هزار تومان است و فروش بالاتر 
از این نــرخ غیر قانونی خواهد بود و مســیر 
مســتقیم به نجف نیز ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار 

تومان به فروش می رسد.

مدیر عامل سازمان بهشت زهرا )س( :آرامستان امامزاده های تهران ساماندهی می شوند

اعلام نتیجه اعتراض به آزمون آموزگاری از طریق سامانه کارا
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نقش و تاثیر مخاطب بر رسانه
مصطفی قطبی جشــوقانی  صاحب نظران علوم ارتباطات، جایگاه 
گیرنــده و یا همــان مخاطب را در چرخه اطلاع رســانی بســیار مهم 
ارزیابی می کنند و معتقدند که رســانه باید مخاطب خود را شناسایی 
کرده و بداند برای چه مخاطبی در حال تهیه پیام است.بر همین اساس 
می توان مخاطب پیام های تهیه شــده توسط یک رسانه را به سه دسته 

شامل مدیران، اصحاب رسانه و در نهایت مردم قابل تقسیم دانست.
از ســوی دیگر برخی مدیران پیام و یا انتقاد مطرح شده توسط رسانه را 
به درســتی درک کرده و در نهایت مشــکل مردم را حل می کنند و این 

موضوع موجب ارتباط بهتر بین مردم و مسوولان می شود.
در این مســیر گاهی خبر صحیح منتشــر شده ممکن اســت به مذاق 
مدیران و یــا افراد ذینفوذ صاحــب قدرت خوش نیاید و اعمال فشــار 
آنان بر مدیران رســانه، باعث حــذف، تغییر خبر و یــا در نهایت توبیخ 
خبرنگار منجر شــود و حتی گاهی این تاثیر به تغییر مدیران رسانه نیز 
می انجامد.از دیگر مخاطبان رســانه ها، رسانه های دیگر هستند که به 
عنوان مثال بسیاری از اخبار تهیه شده توســط ایرنا، در سایر رسانه ها، 
روزنامه ها و صدا و سیما بازنشر می شود. این اتفاق گاهی به دلیل حضور 
دفاتر و یا خبرنگاران ایرنا در نقاط مختلف کشــور و حتی دفاتر خارجی 
رخ می دهد و یا ممکن اســت ایرنا بتواند خبری اختصاصی و یا مصاحبه 
با مقام و یا مسوولی داشته باشــد که به دلیل اهمیت آن مطلب در دیگر 
رســانه ها، همراه با ذکر منبع، بازنشر شــود.اما مهمترین مخاطبی که 
رســانه های جمعی به دنبال جذب حداکثری و در نهایت تاثیرگذاری 
بر آن هســتند، عامه مردم و کلیت جامعه است. شــناخت خواسته ها، 
سلایق، خرده فرهنگ ها و همچنین جنسیت و سن مخاطبان منجر به 

دسته بندی تخصصی برخی از رسانه ها نیز شده است.
این مخاطبان ســعی کرده اند تا در طول تاریخ نقدها، پیشــنهادها و یا 
خواست های خود را با رســانه مورد علاقه خود در میان بگذارند. از این 
رو شاهد هستیم که در گذشــته مردم با نامه نگاری و با حضور مستقیم 
در محل رســانه ها و روزنامه ها، مطالب خود را با اهالی رسانه در میان 
می گذاشــتند و اکنون نیز با تماس تلفنی و یا ارسال نامه الکترونیکی، 
سعی در حفظ این زنجیره و بیان خواســت های خود از طریق رسانه ها 
دارند و مسوولان نیز پاسخ درخواســت مردمی را در اختیار خبرنگاران 
قرار می دهند.در کنار رســانه های رسمی، با شــکل گیری فضای وب، 
ســایت ها و وبلاگ هایی نیز پا به عرصه وجود گذاشتند که نویسندگان 
آن خود ســعی در یافتن مخاطب دارند. این افراد یا در حوزه ای دارای 
تخصص بوده و یا افراد مشهوری هســتند که مردم به پیگیری مطالب 
آنان علاقه دارند. مخاطبان با گذاشــتن پیام )کامنت( سعی در ارتباط 
گیری، تبادل نظر و یا ارائه درخواســت خود با این نویسندگان داشته و 
دارند.از این رو برخی رسانه های قدیمی و نوین با استفاده از فضای وب 
سعی کرده اند تا در کنار اخبار رسمی، به حواشی مورد علاقه مخاطبان 
نیز توجــه کنند و از ســوی دیگر مخاطبــان نیز در قالب »شــهروند 
خبرنگار« بتوانند مطالب رسانه ای خود را در اختیار رسانه ها قرار دهند 
و این مسیر در کنار رشــد فناوری و به روز شدن تلفن های همراه، بستر 

گسترده ای یافته است.
این مسیر به سمتی رفت که حتی چند ســال پیش، یکی از رسانه های 
فعال در بســتر اینترنت، از مردم به عنوان سردبیران خود یاد کرد و این 
فضا را در اختیار مخاطبان قرار داد که با ارســال ســوژه و یا درخواست 
موضوعی، خبرنگاران آن رســانه پیگیر مطالبه مردم باشــند. از سوی 
دیگر ترتیبی داد تا بعد از انتشــار خبر و در صورتــی که مردم اطلاعات 
بیشــتری در خصوص آن مطلب دارند، بتوانند مطالب خود را ارســال 
کنند تا به مطلب منتشر شده افزوده شــود.این رسانه اکنون فضایی را 
فراهم کرده است تا مردم خود، منتشــر کننده خبر باشند و با این اقدام 

خود فاصله بین رسانه و مردم را کوتاه تر از همیشه کرده است.
مسیر تغییر رویکرد رسانه ها، اکنون به سمتی رفته است که مخاطبان 
کمتر به فضای رســمی مراجعه می کنند و بیشــتر نیازهای خود را در 

فضای مجازی و کانال های خبری پیگیری می کنند.
آنچه که در امتداد این مسیر مشخص اســت، نسل مخاطبان جدیدی 
اســت که به "Z" معروف هستند؛ نســلی که علاقه زیادی به محتوای 
برخط دارنــد و از این رو، یک رســانه برخــط برای این نســل باید به 
ویژگی هایی لازم برای جذب آنان توجه کند.این نسل به دنبال محتوای 
متنوع و جذاب در قالب ویدیوها، عکس هــا، مطالب متنی و پادپخش 
است که به ســلیقه و علایق او توجه ویژه شده باشــد تا بتواند با آن در 

تعامل بوده و از ارتباط مستقیم با رسانه  لذت ببرد.
از سوی دیگر نباید از اســتفاده روش های خلاقانه و نوآورانه برای ارائه 
محتوا و جلب توجه این نسل غفلت کرد و این در حالی است که انطباق 
یافتن رسانه با تغییرات سریع در عرصه فناوری و علایق نسل Z، همراه 

با ارائه محتوایی که با تغییرات آن ها همراه باشد، نباید از نظر دور بماند.
نسلی که در دنیای دیجیتال و فناوری بزرگ شده است، به گونه ای که 
ارتباطات آن ها بیشــتر در فضای مجازی و اینترنــت صورت می گیرد. 
آن ها بیشــتر با فناوری های مختلــف از جمله تلفن های هوشــمند، 
شبکه های اجتماعی، ویدیوها و سکوّهای)پلتفرم ( استریمینگ، یعنی 
محتواهای رســانه ای که به صورت ضبط شــده یا زنده از طریق شبکه 
اینترنت، به رایانه ها و دســتگاه های همراه مانند گوشی و تبلت منتقل 

شده و توسط بیننده به صورت ریل تایم پخش می شود، آشنا هستند.
نسل امروزی با پادپخش ها، ویدئوپخش ها، وب پخش ها، فیلم و سریال، 
برنامه های تلویزیونی و کلیپ های موسیقی با فُرم های متداول استریم 
و محتوای صوتی تصویری خوگیر شده اســت از این رو رسانه باید این 
قابلیت را داشته باشــد که با ارائه محتوایی که به نیازها و مشکلات این 
نسل پاســخ دهد و دارای ارزش افزوده برای آن ها باشــد، توجه آنان را 

جلب کرده و از آنان مخاطب بگیرد.

یادداشت

 عضو شــورای مرکزی قرارگاه فرهنگی عمار از نمایش 
»تنهاتر از مســیح« به عنوان یک برنامه جذاب و مفید 
برای نسل جوان یاد کرد که این روزها مجریان آن تنها 
هســتند و از نیکوکاران خواســت تا برای اجرای این 
نمایش تا پایان ماه صفر کمک کنند و گفت »دســتی 

بگیر تا حسین دستت بگیرد«.
حســین یکتا قبل از اجرای نمایش تنهاتر از مسیح در 
بوســتان ولایت در یک فیلم ضبط شده گفت: نمایش 
تنهاتر از مســیح یک کارِ بــرای خدا و بــدون بودجه 
تصویبی و یک کار به نیت پنج تن آل عبا طی پنج سال 
توانســته دو و نیم میلیون نفر را پای این برنامه بیاورد و 
عده ای به تنهایی پای کار ایستاده اند و پرچم اهل بیت 
را بالا برده و غیــر از این نمایش نیز در مناســبت های 
دیگر مثل دهه فجر و هفته دفاع مقدس در این بوستان 

برنامه اجرا می کنند.
وی افــزود: در این نمایش مردم با روضــه خوانی زیبا، 
برای اهل بیت اشــک می ریزند و هر کسی توفیق پیدا 

کند پای این روضه می نشــیند. در هر جایی 
که چند نفر برای خدا حرکت کنند، خدا نیز 
به آن حرکت برکت می دهد. نمایش تنهاتر از 
مسیح هم از آن کارهای پرخیر و برکت است.

یکتا ادامه داد: خادمان ایــن نمایش در این 
روزها، تمام قد در وسط میدان کار می کنند 
تا یک اتفاقی را رقم بزنند. کسانی هستند که 

برای برپایی این نمایش کمک می کنند و اسم این افراد 
مشــخص نیســت ولی این اتفاق به کمک آن ها انجام 

می شود.
این یــادگار دوران دفــاع مقدس اضافه کــرد: من در 
پنجمین ســال اجرای نمایش تنهاتر از مســیح دیدم 
واقعا خود ایــن برگزارکننــدگان هم تنها هســتند. 
بسیاری از کمک هایی که نهادها می کردند، به دلایل 
مختلف امسال فراهم نشــد و جا دارد کسانی که با یک 
کمک می توانند غم از دل این برگزارکنندگان بزدایند 
و در چشــمان زائران اشــک جاری کنند، به پای کار 

بیایند که گفته اند »دســتی بگیر تا حسین 
دســتت بگیرد« تا خادمان و نوکــران این 

نمایش بهتر بتوانند خادمی کنند.
یکتا تاکید کــرد: این روزها که دشــمن از 
طریق فضــای مجــازی و جنــگ ترکیبی 
تلاش می کند تا جوانــان را از معارف دینی 
دور کند، چنین برنامه های زیبا و زنده، حال 
نوجوانان و جوانان را خوب می کنــد و به نظرم قلب ها 
اینجا زنده می شــود و اینجا نوری می تابد و بسیاری را 
با تذکر و تلنگر بیدار می کند.علاقه مندان برای دیدن 
این نمایش آیینی می توانند بــه صورت مجازی بلیط 
رایگان برای تهیه کنند و برای ورود به بوستان ولایت از 
درِ شماره سه مراجعه کنند. یکی از صحنه های جالب 
پس از این نمایش، کمک های مردمی بود که هر کس 
به اندازه توان خود برای کمک به ترویج نمایش تنهاتر 
از مسیح، شماره کارت می گرفتند یا نذرهای خود را با 
دســتگاه های خودپرداز ادا می کردند.نمایش تنهاتر 

از مســیح به کارگردانی حســن بزرا و تهیه کنندگی 
امیرحســین طهرانــی هر شــب در بوســتان ولایت 
تهران در دو نوبت روی صحنــه می رود. این نمایش در 
پنجمین ســال اجرا با موضوعی متفاوت از فصل های 
قبل به نمایش نقش یهود در واقعه عاشــورا می پردازد 
و نگاهی متفاوت به وقایع پیش از عاشورا تا روز عاشورا 
دارد.تنهاتر از مسیح اثری از ســازمان هنری رسانه ای 
اوج است که به همت موسسه هنری رسانه ای سیمای 
ققنوس برگزار می شود و هرشــب میزبان شش هزار 
نفر اســت. این نمایش آئینی در چهار ســال گذشته با 
اســتقبال کم نظیر مردم همراه شده و نزدیک به یک و 

نیم میلیون مخاطب را با خود همراه کرد.
نمایش تنهاتر از مسیح پس از فصل راه سرخ در تلاشی 
دیگر به روایت دست های پنهانی پرداخته که گرچه به 
ظاهر مسلمان بودند اما دین و آئین و مسلکشان از یهود 
بود؛ روایت همــان منافقانی که در میان امت اســلام 

رخنه کردند تا خون خدا بر زمین ریخته شود.

تنهاتر از مسیح

خریدار   تعدد کمدی هایــی که با رنگ و 
لعاب فراوان، نارضایتــی مخاطبان را پس 
از تماشــا به همراه دارند، ایــن نگرانی را به 
وجود آورده که پس از تغییر ذائقه تدریجی 
مخاطبان، آیا این گیشه های پرپول، زمینه 
را بــرای تغییر ذائقــه دیگر فیلمســازان و 
گرایش آنها به تولیداتی از این دست فراهم 

می سازد؟
یکی از معضلاتی که طی سالیان اخیر، دامن 
مقولات کیفی تولیدات ســینمایی کشور را 
گرفته، عدم بروز خلاقیت  در مســاله مندی 
دغدغه منــدی مخاطبان اســت. بنا بر این 
رویکرد، فیلمنامه نویسان ترجیح می دهند 
به جای مقیــد بــودن بــر چارچوبه های 
حرفه ای ســناریو، به فرمول هایــی پایبند 
بمانند که می توانند مخاطب را به ســینما 
کشــانده اما هیچ رضایتی را از آنها حاصل 

نمی کند.
در روزگاری، کمــدی موقعیت، مخاطبان 
بســیاری در سینما داشــت که حتی توجه 
منتقدان را بــه خود جلب می کــرد مانند 
اجاره نشین ها. اما فیلم های ساختارمندی 
چون اجاره نشــین ها اگر همین امروز تولید 
و به روی پرده رود، بــا اقبال چندانی مواجه 
نمی شــود. در دهه های اخیر، ایــن فضا به 
شــخصیت محوری تغییر کــرد و مخاطب 
عادت کرد کــه یک فــرد را در کانون توجه 
ببیند و بــه اکت های او بخنــدد. اما اکنون 
فضایــی در حــال اپیدمی اســت که طی 
آن، مخاطب در یک بــرزخ روایی و بصری، 
نمی داند بــا چــه عناصری طرف اســت. 
کمدی هایــی که نــه موقعیت هســتند و 
نه دایرمــدار شــخصیت. درحالی که رنگ 
و لعاب خوبــی دارند و از تبلیغات و کســت 
بازیگــری خوبی نیــز برخوردار هســتند. 
پخش کننده هایی قدرتمنــد دارند و نبض 
استقبال مردمی را در دســت گرفته اند اما 
خروجی کار، نارضایتی مفــرط مخاطبان 

است.

وقتی فیلمسازی یک بازی سراسر برد 
می شود

نمونه فیلم هایی از این دســت، هم اکنون و 
بر روی پرده ســینما، وجود دارد. آثاری که 
به لحاظ زیباشــناختی بصــری، قدرتمند 
هستند اما خالی از هر بار کمیکی که بتواند 
حتی مخاطب سهل گیر ســینما را به خنده 
وادارد. جالب آن که چنین نســخه هایی با 
توجه به نــگاه نتیجه گرایی که طی ماه های 
اخیر در میان برخی فیلمسازان رواج یافته، 
به شدت در حال تکثیر اســت و نمونه های 
این قبیــل آثار، بی صبرانــه در صف تولید و 

اکران به سر می برند.
البته این قاعده، برای تمامی طرف ها، به جز 
مخاطب، یک بازی سراسر برد است چرا که 
بر پایه آن، نه پروداکشن سنگینی در انتظار 
فیلم اســت و نه قید و بندی که فیلمســاز 
بخواهــد در برابر آن، متعهد و یا پاســخگو 
باشــد. تنها یک دســتمزد بازیگران چهره 

است که این مهم نیز به لطف اسپانسرهای 
عجیب و غریبــی که این روزها در ســینما 
سردرمی آورند، تامین می شــود. بنابراین 
در ادامــه، همه چیز یک ســرگرمی پرپول 
برای تمامی عوامل اســت چــرا که عوامل 
اصلی، دســتمزد خوبــی می گیرند، مدت 
زمان فیلمبرداری از ۲۰ تا ۴۰ روز، شــبیه 
به یک اردوی جمعی مفرح اســت و پس از 
آن نیز الگوریتم های اکران ســبب می شود 
تا این فیلم ها با حجــم بالایی از تبلیغات، به 
رده های بالای جدول فروش رسیده و سود 
خوبی را عایــد ســینمادار، پخش کننده و 

تهیه کننده نماید.
تا اینجــا، همه طرف ها بــرد کرده اند و تنها 
قطبی که از ایــن روند، متضرر می شــود، 
مخاطب اســت چرا کــه طبق نشــانه ها، 
به تماشــای فیلمی می نشــیند که کمتر 
از انتظار او ظاهر شــده اســت. البته که این 
فاکتور نیز از چشــم طرف های برنده بازی، 

یک شکســت محسوب نمی شــود چرا که 
بالاترین رقم بلیت، 8۰ هزار تومان اســت 
و همیــن که یــک مخاطــب، ۹۰ دقیقه را 
در ســالن خنک و مجهز می نشــیند، ولو 
اینکه فیلمی ضعیف ببیند، بــاز با توجه به 
هزینه ای که صرف کرده، چیزی را از دست 
نداده است چرا که ســینما در حال حاضر، 
ارزان ترین تفریــح برای مردم محســوب 

می شود.

این سندرم نگران کننده
این گزاره کــه عموما از ســوی طرف های 
برنــده مطرح می شــود، توجیــه به ظاهر 
موجهی برای کســانی اســت که ناراضی 
از ســالن ها بیرون می آیند. امــا حتی اگر 
بپذیریم کــه چنین گــزاره ای بی توجه به 
زمان از دســت رفته مخاطــب، می تواند 
محلی از اعراب داشــته باشــد، باز با یک 
مشکل بزرگ مواجه می شویم و آن، تغییر 

تدریجی ذائقه مخاطبی اســت که روزی 
درگیر اجاره نشــین ها و مهمان مامان بود 
و امروز، همان ســلیقه افول یافتــه، بنا بر 
علل مختلفی چون تغییر ســبک زندگی، 
دگردیســی بافت اجتماعــی، این همانی 
زیســتی بــا موقعیت های کمیــک و... به 
تماشــای کارهای کم تــوان تــن داده و 
این رویه بــدون انتقــاد و اعتراضی، تداوم 

می یابد.
این پازل، الگوریتم همیشگی تاریخ سینما 
بوده و خواهد ماند. بیمــی از این موقعیت 
محتوم نیست اما نگرانی شدید از این بابت 
است که چنین رویه ای علی رغم اینکه گونه 
کمدی سینما را تماما در قبضه گرفته، بلکه 
در حال تســری به گونه های مهمی چون 
سینمای اجتماعی اســت. اگر به تولیدات 
اجتماعی جریان ساز ســالیان اخیر نگاهی 
بیندازیم متوجه می شــویم که این آثار، تا 
چه اندازه در پیرنگ های روایی, غلوگویی 
و حتی تیم بازیگران، مشابه یکدیگر عمل 
کرده و ترســناک تر اینکه اصرار دارند که 
به متن جامعــه و حوادثی واقعــی وفادار 

بوده اند.
زیســت جمعی ما در چنین فضایی اگرچه 
اجتناب ناپذیر اســت اما نگرانی بســیاری 
وجــود دارد که جریــان کیفی به ســمت 
چنین تولیداتی بــه عنوان یــک رویه، در 
میان فیلمســازان مهم و معتبــر ما ترویج 
پیدا کنــد. درواقع بیم آن می رود ســندرم 
تغییر ذائقه ای که در بسیاری از مخاطبان ما 
رقم خورده و در گذشته، در عملکرد برخی 
کارگردانان جریان ساز نیز دیده شده، دامن 
طیف گسترده تری از فیلمسازان را گرفته و 
یک هژمونی بی کیفیتی در سراسر سینمای 
ما رقم بزند. اینجاســت که گره مشکل، در 
دســت خود هنرمند اســت و هیچ کس به 
انــدازه خــودش نمی تواند تراز و ســاحت 
حرفه ای او را از شــر وسوسه هایی چون پول 

حفظ کند.

 دستی بگیر تا حسین دستت بگیرد

وپا انیمیشن جیرفت با نمادهای تمدنی پنج هزار ساله در ار
خریدار   انیمیشن جیرفت به کارگردانی 
و تهیه کنندگی مرجان کشانی که به بخش 
مسابقات ۲ جشنواره بین المللی رَم ایتالیا و 
سینه لارته فرانسه راه یافته با الگو گرفتن از 
نمادهای پنج هزار ساله در منطقه جیرفت 

ساخته شده است.
 جیرفت جدیدتریــن کار پویانمایی مرجان 
کشــانی به شــمار می رود که با استفاده از 
نمادهای تمدنی حــدود پنج هزار ســاله 
جیرفــت در جنوب کرمان پیــام خود را به 
مخاطب می رساند.کشانی خود اصالتا اهل 
جیرفت نیســت و می گوید به طور تصادفی 
با خواندن یک کتاب بــا نمادهای فرهنگی 
این منطقه آشنا شــده و جرقه ساخت این 

انیمیشن را در ذهنش زده است.
این کارگردان و تهیه کننده انیمیشــن روز 
جمعه به خبرنگار ایرنا گفــت: این اثر برای 
سنین 11 ســال به بالا مناسب است و برای 

کودکان زیر این سن جذابیت ندارد.
کشــانی در مورد انگیزه های خود از ساخت 
جیرفت بیان کرد: یکــی از دغدغه های من 

تمدن ایران است و به عنوان ایرانی موظفیم 
فرهنگ ایران که بسیار غنی است را به تمام 

جهان نشان دهیم.
وی افزود: فرهنــگ اصلی مردم ایران صلح، 
با هم بودن و جشــن و شــادی است و برای 

جهان هم صلح می خواهد.
کشــانی ادامه داد: من ۲۶ ســاله و دانشجو 
بودم در خیابان انقلاب، کتــابِ جیرفت را 
دیدم و تصویر روی جلد جیرفت برایم جالب 
بود.وی اضافه کــرد: کاراکتر کتاب یک مار 
و یک عقاب اســت، وقتی به فلسفه آنها پی 
بردم نســبت بــه فرهنگ جیرفــت کمی 

مطالعه کردم.
این کارگــردان گفت: عقاب نمــاد خدای 
آب های آسمانی اســت و مار نماد آب های 
زیرزمینی اســت و در واقع منشــا هر ۲ آب 
اســت که هر ۲ روی یک ظرف و مقابل هم 

قرار گرفته اند.
وی بیان کرد: به نظرم رســید ســازنده این 
نمادها خواســته بگوید هر ۲ نماد فکر می 
کردند ظرف مال آنها و ملک آنها اســت در 

صورتی کــه نماد اصلی آنها آب اســت و هر 
۲ یکی هستند.کشانی ادامه داد: این جریان 
مثل رفتار انســان ها اســت که بر روی کره 
زمین برای نیازها یا یک تکه زمین جنگ می 

کنند در صورتی که مال همه آنها است.
وی تاکیــد کرد: این هســتی و آرامش مال 
همه انسان ها اســت و اگر به این فکر کنیم 
می توانیــم در حد معقول به کنار دســتی 
خود ببخشــیم.این کارگردان افزود: در این 
انیمیشــن این ۲ نماد عقاب و مار به مبارزه 

با یکدیگر می پردازند و در انتها به نمادهای 
دیگر موجود در فرهنگ جیرفت تبدیل می 
شــوند.وی گفت: تصاویر اولیــه را از ظرف 
های کشف شده باســتانی برداشت کردیم 

و تغییر زیادی ندادیم.
کشــانی اضافه کرد: آب های آسمانی یعنی 
عقاب بــه آب تبدیل می شــود و آب های 
زمینی یعنی مار تبدیل بــه رودخانه و اینها 
به هم وصل می شــوند که نشان می دهد به 
یک صلــح جهانی رســیدند.وی ادامه داد: 
این ۲ نماد فهمیدند این هســتی و چیزی 
که خداوند به آنها بخشــیده مال هر دو آنها 

است.
کشــانی با بیان اینکــه این انیمیشــن در 
قسمت مسابقات جشنواره رم ایتالیا و سینه 
لارته فرانســه راه یافته اســت افزود: نتایج 

جشنواره ها در مهر ماه مشخص می شود.
این کارگردان ۴۷ ساله دربارهدسوابق خود 
هم گفت: تاکنون یک هــزار و ۵۰۰ دقیقه 
انیمیشن ســاخته ام و از ۲8 سالگی ساخت 
آن را شــروع کرده ام.کشــانی یادآور شد: 

اولین کار را که برای موسســه صبا شــروع 
کردم داســتانک و شــامل 1۳ قسمت پنج 
دقیقه ای در مورد ضرب المثل های قدیمی 
ایرانی بود.ایــن کارگــردان و تهیه کننده 
انیمیشن افزود: از اثر بز و بزغاله در سال 8۲ 

جشنواره بین المللی تهران تقدیر شد.
جیرفت با وجود ارزش های فراوان، تا پیش 
از ســال 1۳8۰ از لحاظ باســتان شناسی 
تقریبا ناشــناخته بود، اما یک باره در درجه 
نخست اهمیت سایت های باستان شناسی 
غرب آســیا قــرار گرفت. به گفته یوســف 
مجیدزاده که نخســتین سرپرســت تیم 
کاوش کنارصنــدل بوده مــدارک موجود، 
غنای هنری آثار به دســت آمده و کمیت و 
کیفیت آنها نشــان داد که حــوزه فرهنگی 
هلیل رود در اوایل هزاره ســوم قبل از میلاد 
بزرگتریــن مرکز صنعتی ـ تجاری شــرق 
باســتان در زمینه تولید و صــدور کالاهای 
ساخته شده از انواع ســنگ صابون، مرمر و 
مفرغ به سایر مراکز تمدنی منطقه از جمله 

بین النهرین بوده است.

خریــدار  آرزو کریمــی کــه ایــن روزهــا نمایش 
»دردســرهای مــرد مــرده« را روی صحنــه می برد، 
مهم ترین حــرف این نمایــش را پرداختــن به معضل 

تنهایی دانست.
این کارگردان با ارایه توضیحاتی درباره این اثر نمایشی، 
تاکید کرد که هر انســانی به خلوت نیاز دارد ولی تنهایی 

مطلق، خوب نیست.  
او دربــاره درون مایــه نمایــش خــود توضیــح داد: 
»دردسرهای مرد مرده« نمایشی طنز و فانتزی است که 
معضل و چالش بزرگی به نام تنهایی را به چالش کشیده 

که الان بسیاری از مردم درگیر آن هستند.

کریمی افزود: کوشــیدم که بــه متن وفادار باشــم و با 
بهره گیری از سخنان بزرگان درباره تنهایی، آن را به روز 
کردم. تمام تلاشم این اســت که به مردم بگویم تنهایی 
خیلــی خطرناک تر از چیزی اســت که فکــر می کنید. 
هرچند برخی، تنهایی را می ســتایند و آن را مایه آزادی 
و رهایی انســان می داننــد ولی این وضعیــت به تدریج 
اتفاقات وحشــتناکی را در ذهــن و زندگی افــراد رقم 

می زند.
او با اشاره به اینکه داســتان نمایشش درباره تنهایی زنی 
است که همسر خود را از دســت داده، ادامه داد: در این 
نمایش خانمی را می بینیم که بدون همســرش زندگی 

می کند و تنهاست و با افکار پوسیده ای که سال ها به مغز 
او تزریق شده، دست و پا می زند که زندگی را برای او سیاه 
کرده . به طوری که یک سال است که از خانه بیرون نرفته 
و ...کریمی افــزود: هرچند تمرکز نمایــش ما بر معضل 
تنهایی است، در خلال آن می کوشیم به یکدیگر یادآوری 
کنیم پیش از ورود به هر رابطه ای اعم از رابطه عاشــقانه 
یا رابطه اجتماعــی و ... حتما به مشــاور مراجعه کنیم و 
چالش ها و اختلال های ذهنی مان را بشناسیم و آنها را از 
بین ببریم یا دست کم نسبت به آنها آگاه شویم و بعد وارد 

رابطه بشویم.
وی اضافــه کــرد: تماشــاگر در نمایش مــا ۷۵ دقیقه 

می خندد ولی وقتی عمیقا به این ماجرا می نگرد، با خود 
می اندیشــد که ممکن اســت به چه اختلال هایی دچار 
باشد و ما به عنوان نوع انسان چقدر می توانیم زندگی مان 
را کنترل یا خودمــان را رها کنیــم. در نمایش دیالوگی 
داریم با این مضمون که خلوت خوب است و آدم ها به آن 

نیاز دارند ولی تنهایی مطلق خوب نیست.
کریمی با ابراز خوشــنودی از اســتقبال تماشاگران از 
این اثر نمایشــی درباره همکاری با بازیگران این نمایش 
توضیح داد: بازیگران من همگی در زمینه کمدی تجربه 
دارند بخصوص کــه برخی از آنها در ایــن زمینه مطالعه 

دارند و در به روز کردن کار خیلی اثرگذار است.

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده ۱۳  و  قانون  ماده ۳  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۱۱۵۴ هیات اول دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
/ خانم ليلا محمدی فرزند جانعلی بشماره شناسنامه ۸۱۵ صادره از طارم 
در یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت ۸۸ متر مربع از پلاک ۱۴۷ 
فرعی از ۹ اصلی واقع در کرج ماهدشت خ بی بی سکینه کوچه لاله ۸ پ ۲۸ 
خریداری از مالک رسمی آقای خانم نور محمد بیات محرز گردیده است. لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 

اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۵/۲۰ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۶/۰۵

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه دو

مهران رشيدی - رئيس ثبت اسناد و املاک

شناسه آگهی : 1۷66231

هيات موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی
و ساختمان های فاقد سند رسمی

پرداختن به معضل تنهایی با نگاهی طنز
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میدان

پیشکســوت فوتبال با بیان اینکه تمــام بازیکنان تیم 
فوتبال ســپاهان در بازی با شــباب الاهلــی عملکرد 
ضعیفی داشــتند، گفت: همه بازیکنان در یک سطح 

بودند و نتوانستند انتظارات را برآورده سازند.
 تیم فوتبال ســپاهان در اولین بــازی مرحله پلی آف 
لیگ نخبگان آســیا رو در روی شــباب الاهلی امارات 
قرار گرفت که این بازی در نهایــت با نتیجه ۴ بر یک به 
ســود نماینده امارات به پایان رسید تا شاگردان »ژوزه 
مورایس« نتوانند به مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا 

صعود کنند.
جلال اکبــری پیشکســوت ســپاهان در گفت وگو با 
خبرنگار مهر در رابطه با عملکرد این تیم اظهار داشت: 
اگر بخواهیم واقع بینانه نظر دهم باید بگویم ســپاهان 
اصلًا در این بازی از لحاظ عملکــردی خوب نبود. این 

تیم تمرینات خــود را برای دیدار با شــباب 
الاهلی بســیار دیر آغاز کرد و چمن ورزشگاه 
نقش جهان بســیار کیفیت بدی داشت که 

روی عملکرد بازیکنان دو تیم تأثیرگذار بود.
بازیکنــان جدید ســپاهان با ســایر نفرات 

هماهنگ نیستند
او ادامه داد: بازیکنان جدید نشــان دادند که 

با سایر نفرات، هماهنگ نیســتند. بازیکنان سپاهان 
برنامه خاصی برای نزدیک شــدن بــه دروازه حریف 
خود نداشــتند و تیم حریف به خوبی آنالیز نشده بود. 
از لحاظ آمادگی بدنــی هم بازیکنان آمــاده نبودند و 
دوندگی بسیار کمی داشتند. بازیکنان سپاهان با اینکه 
هواداران را در کنار خودشــان داشــتند اما بازیکنان 
حریف را پـِـرِس نمی کردند بلکه یک همــراه کننده با 

آنها بودنــد که هیچ خطری را متوجه شــأن 
نمی کرد.

کارشــناس فوتبال افــزود: در گل هایی که 
تیم شباب الاهلی به ثمر رســاند، بازیکنان 
ســپاهان عقب تر از نفرات حریف بودند و در 
موقعیت های یک به یک این بازیکنان شباب 
الاهلی بودند کــه شــاگردان مورایس را از 

پیش رو بر می داشتند.
 به نظرم در این بازی فوتبال اصفهان و ســپاهان شب 

خوبی را سپری نکرد.
عملکرد بازیکنان سپاهان باید آسیب شناسی شود

اکبری در خصوص پیش بینی خود از عملکرد سپاهان 
در لیگ برتر گفت: شــرایط لیگ برتر با دیدار با شباب 
الاهلی تفاوت دارد و اگر در یکی از مسابقات لیگ برتر 

تیم نتیجه نگیرد می توانــد، آن را جبران کند. احتمال 
می دهم با توجه به تغییراتی که در باشگاه سپاهان رخ 
داده اســت این تیم در مســابقات لیگ برتر به شرایط 
ایــده آل خود خواهد رســید. ۷ تا 8 بازیکــن اصلی از 
سپاهان جدا و نفرات جدیدی جایگزین آنها شده اند و 
هماهنگی بین بازیکنان جدید زمان بر است و امیدوارم 
هرچه سریع تر این اتفاق رخ دهد و سپاهان به روزهای 

خوب خودش بازگردد.
او تصریح کرد: در بازی با شــباب الاهلی همه بازیکنان 
ســپاهان در یک ســطح بودند و هیچ تفاوتی بین آنها 
نبود و همه آنها عملکــرد ضعیفی داشــتند و باید در 
این مورد آسیب شناسی شــود که چرا حتی بازیکنان 
باتجربه این تیم که عملکردشان در گذشته ثابت شده 

است نتوانستند انتظارات را برآورده سازند.

سپاهان

رضا خســروي  تیم ملی کشــتی فرنگی 
ایران که با ۶ ملی پوش راهی المپیک ۲۰۲۴ 
شــده بود با کســب چهار مدال طلا، نقره و 
برنز عنوان قهرمانی ایــن دوره از بازی ها را 
به خود اختصــاص داد و عملکردی فراتر از 

انتظار داشت.
 شاگردان حسن رنگرز که با سه فینالیست 
عملکرد فوق العاده ای در ســی و ســومین 
دوره بــازی هــای المپیــک داشــتند در 
شرایطی به کار خود پایان دادند که با کسب 
۲ مدال طلا، 1 مــدال نقره و 1 مــدال برنز 
برای اولین بار با کســب ۴ مدال در المپیک 
تاریخ ساز شد و بهترین عملکرد را بین تیم 

های حاضر از خود به جای گذاشت.
برای تیم ایران ســعید اســماعیلی در وزن 
۶۷ کیلوگرم و محمدهادی ساروی در وزن 
۹۷ کیلوگرم به مــدال طلا علیرضا مهمدی 
در وزن 8۷ کیلوگرم به مــدال نقره و امین 
میــرزازاده در وزن 1۳۰ کیلوگرم به مدال 
برنز دست یافتند. همچنین مهدی محسن 
نژاد در وزن ۶۰ کیلوگرم پنجم شــد و امین 
کاویانی نــژاد نیــز در وزن ۷۷ کیلوگرم در 

جایگاه هشتم قرار گرفت.
در تیــم ملی کشــتی فرنگی ایــران امین 
میرزازاده با قرعه نامناســبی مواجه شــد و 
در دومین مبارزه به لوپــز کوبایی خورد و با 
شکست برابر وی راهی شانس مجدد شد و 

در نهایت به مدال برنز رسید.
سعید اســماعیلی و محمدهادی ساروی با 
صعود به فینال و پیروزی برابر حریفانشــان 
عنــوان قهرمانی و مــدال طــلا را به خود 
اختصاص دادند و علیرضا مهمدی با وجود 
حضور در فینال نتوانست به پیروزی برسد و 

به مدال نقره دست پیدا کرد.
مهدی محسن نژاد به عنوان پنجمی دست 
پیدا کرد و امین کاویانــی نژاد نیز به عنوانی 

در این دوره از بازی ها دست پیدا نکرد.
هر چند تیم ملی کشتی فرنگی ایران از نظر 
کیفیت مدال نتوانســت بــه المپیک لندن 
برســد که با ســه مدال طلا تاریخی ترین 
نتیجه را کســب کرده بود، اما از نظر تعداد 
مدال با دو طلا، یک نقــره و یک برنز از لندن 

پیشی گرفت.
گــزارش عملکرد تیم ملی کشــتی فرنگی 

ایران در المپیک ۲۰۲۴ پاریس:
در وزن ۶۰ کیلوگــرم مهدی محســن نژاد 
پس از اســتراحت در دور نخســت، در دور 
دوم با نتیجه ۹ بر صفــر عبدالکریم فرگات 
از الجزایر را از پیش رو برداشــت. وی در دور 
بعد با نتیجــه ۹ بر صفر مغلــوب کنیچیرو 
فومیتا دارنــده مدال های نقــره المپیک و 
جهان از ژاپن شــد و با توجه بــه حضور این 
حریف ژاپنی در دیدار فینال، محســن نژاد 
به گروه بازنده ها رفت. محســن نژاد در این 
گروه با نتیجه 1۰ بر 1 کوین رودریگوئز دی 
آرماس از کوبا را مغلــوب کرد و به دیدار رده 
بندی راه یافت. وی در این دیدار با نتیجه ۳ 
بر 1 مغلوب ژولامان شارشنبکوف قهرمان 
جهان از قرقیزستان شد و در جایگاه پنجم 

ایستاد.
در وزن ۶۷ کیلوگرم ســعید اسماعیلی در 
دور نخست با نتیجه 1۰ بر صفر اسحاق قایو 
از الجزایر را شکست داد. وی در دور بعد و در 
مرحله یک چهارم نهایی با نتیجه ۹ بر صفر 
از ســد لوئیس اورتا ســانچز قهرمان جهان 
و المپیک از کوبا گذشــت و به مرحله نیمه 
نهایی راه یافت. اسماعیلی در این مرحله در 
یک کشتی هیجانی با نتیجه 1۰ بر ۴ از سد 

اسلاویک گالستیان از ارمنستان گذشت و 
به دیدار فینال راه یافت. وی در دیدار پایانی 
با نتیجه ۶ بر ۵ از ســد پرویز نصیب اف نایب 
قهرمان المپیــک از اوکراین گذشــت و به 

مدال طلا دست یافت.
در وزن ۷۷ کیلوگــرم امیــن کاویانــی 
نژاد در دور نخســت با نتیجه 1 بر 1 از ســد 
یوســوانیس پنا فلورس از کوبا گذشت. وی 
در دور بعد با نتیجه ۳ بر صفر مغلوب مالخاز 
آمویان دارنده مدال هــای طلا و برنز جهان 
از ارمنستان شــد و با توجه به شکست این 
کشــتی گیر در مرحله نیمه نهایــی از دور 

رقابت ها کنار رفت و هشتم شد.
در وزن 8۷ کیلوگرم علیرضــا مهمدی در 
دور نخســت در یک کشتی بســیار زیبا و با 
نتیجه ۹ بر صفر کارلــوس مونوز جارامیلو از 
کلمبیا را مغلوب کــرد. وی در دور بعد و در 
مرحله یک چهارم نهایی بــا نتیجه 1۰ بر 1 
آرکادیوز کولینیچ از لهســتان را از پیش رو 
برداشــت و به مرحله نیمه نهایی راه یافت. 
مهمــدی در ایــن مرحله در یک کشــتی 
ســخت با نتیجه ۳ بر ۳ از ســد ژان بلنیوک 
قهرمــان جهــان و المپیــک از اوکرایــن 
گذشــت و به دیدار فینال راه یافت. وی در 

دیدار پایانی بــا نتیجه ۷ بر صفــر مغلوب 
ســمن نوویکوف دارنده مدال برنز جهان از 

بلغارستان شد و به مدال نقره رسید.
در وزن ۹۷ کیلوگرم محمدهادی ســاروی 
در دور اول بــا نتیجه 1۰ بــر 1 جوزف راو از 
آمریــکا را شکســت داد. وی در دور بعــد 
بــا نتیجه 8 بــر صفــر اوزور ژوژوپبکوف از 
قرقیزســتان را مغلوب کرد و به مرحله نیمه 

نهایی راه یافت. 
ســاروی در این مرحله با نتیجــه ۶ بر صفر 
محمد جبــر از مصر را از پیش رو برداشــت 
و به دیدار فینال راه یافت. ساروی در دیدار 
پایانی با نتیجه ۴ بر 1 از سد آرتور الکسانیان 
قهرمــان جهــان و المپیک از ارمنســتان 
گذشــت و با کســب مدال طــلا، کاروان 
ورزشی ایران را نیز صاحب اولین مدال طلا 

در بازی های المپیک ۲۰۲۴ کرد.
در وزن 1۳۰ کیلوگرم امیــن میرزازاده در 
دور نخســت با نتیجه ۳ بــر 1 آدام کون از 
آمریکا را از پیش رو برداشت. وی در دور بعد 
مقابل میخاین لوپز دارنــده ۴ مدال طلای 
المپیک، ۵ مدال طــلا و ۳ مدال نقره جهان 
کوبا مغلوب شــد و با توجه بــه حضور این 
کشــتی گیر در دیدار فینال، به گروه بازنده 

ها رفت. میرزازاده در این گــروه با نتیجه ۹ 
بر صفر لی ســئونگ چان از کــره جنوبی را 
مغلوب کرد و به دیــدار رده بندی راه یافت. 
نماینده کشورمان برای کســب مدال برنز 
مقابل صبــاح شــریعتی از آذربایجان قرار 
گرفت و با نتیجه ۴ بــر صفر حریف خود را از 
پیش رو برداشت و ضمن کسب اولین مدال 
برنز تاریخ سنگین وزن کشتی فرنگی ایران 
در المپیــک، اولین مدال کاروان ورزشــی 

ایران را بدست آورد.
رده بندی انفرادی مسابقات:

۶۰ کیلوگرم: 1- کنیچیرو فومیتا )ژاپن( 
۲- لیگیــو کائــو )چیــن( ۳- ژولامــان 
شارشنبکوف )قرقیزستان( و سی یئونگ 
ری )کــره شــمالی( ۵- مهدی محســن 
نژاد )ایــران( و ریبر رودریگوئــز اروزکو 

)ونزوئلا(
۶۷ کیلوگرم: 1- ســعید اسماعیلی )ایران( 
۲- پرویز نصیب اف )اوکراین( ۳- حســرت 
جعفراف )آذربایجان( و لوئیس اورتا سانچز 
)کوبا( ۵- اسلاویک گالستیان )ارمنستان( 

و امانتور اسماعیل اف )قرقیزستان(
۷۷ کیلوگــرم: 1- نائــو کــوزاکا )ژاپــن( 
۲- دمیو ژاداریف )قزاقســتان( ۳- آکژول 
محمــوداف )قرقیزســتان( و مالخــاس 
آمویان )ارمنســتان( ۵- سانان سلیمان اف 
)آذربایجان( و آرام واردانیان )ازبکســتان( 

8- امین کاویانی نژاد )ایران(
نوویکــوف  ســمن   -1 کیلوگــرم:   8۷
)بلغارســتان( ۲- علیرضا مهمدی )ایران( 
۳- ژان بلنیــوک )اوکرایــن( و توپــرال 
بیسلطانوف )دانمارک( ۵- داوید لوسونزی 
کولینیــچ  آرکادیــوز  و  )مجارســتان( 

)لهستان(
۹۷ کیلوگــرم: 1- محمدهادی ســاروی 
)ایران( ۲- آرتور الکســانیان )ارمنستان( 
۳- گابریل روســیلو کیندلان )کوبا( و اوزور 
ژوژوپبیکــوف )قرقیزســتان( ۵- رســتم 
آساکولوف )ازبکستان( و محمد جبر )مصر(

1۳۰ کیلوگــرم: 1- میخائیــن لوپز )کوبا( 
۲- یاســمانی آکوســتا فرناندز )شــیلی( 
۳- امین میرزازاده )ایران( و لینگژی منگ 
)چین( ۵- صباح شــریعتی )آذربایجان( و 

عبدالطیف محمد )مصر(

تمام بازیکنان سپاهان ضعیف بودند

 آمدن عطیه الله رسماً منتفی شد؟
شوک غیرمنتظره مدیران سوچی به پرسپولیسی ها

خریدار  با وجــود توافقات انجام شــده، 
درخواســت غیرمنتظره مدیران باشــگاه 
ســوچی از یحیی عطیــه الله، انتقــال او به 
پرســپولیس را در هاله ای از ابهام قرار داده 

است.
 مدیران باشگاه پرسپولیس در طول یک ماه 
اخیر درگیر چالش جذب مدافع چپ بودند 
و در این مسیر، نام چهره های مختلفی هم به 
میان آمد اما از همان روز نخســت مشخص 
بود با توجــه به ســابقه همــکاری خوان 
کارلوس گاریدو با یحیــی عطیه الله، جذب 
این مدافع چپ مراکشی برای سرخ پوشان 
پایتخت در اولویت است؛ آن هم در حالی که 
عطیه الله تحت قرارداد باشــگاه ســوچی 
روســیه بود و پرسپولیســی ها برای جذب 
این مدافع نام آشــنای مراکشی کار سختی 

داشتند.
سرخ پوشــان در چند نوبت مذاکرات خود 
با یحیی عطیــه الله را پیــش بردند که عدم 
توافق مالی و یا عدم توافــق در زمینه انعقاد 
قرارداد قرضی و یا دائمی سبب منتفی شدن 
حضور مدافع چپ مراکشی در پرسپولیس 

می شــد. دور پایانی مذاکرات میان طرفین 
در شــرایطی پیــش رفت کــه چهره هایی 
مانند خوان کارلوس گاریدو و ایوب العملود 
پا پیش گذاشــتند و با یحیی عطیه الله وارد 
مذاکره شــدند تا این مدافع چــپ را برای 
حضــور در پرســپولیس مجــاب کنند که 

مذاکرات در این زمینه مثبت پیش رفت.
پرسپولیســی ها با توجه به مذاکرات مثبت 
انجام شــده با عطیه الله و چراغ سبز مدافع 
چپ مراکشی برای حضور در ایران، پای میز 
مذاکره با مسئولان باشگاه سوچی نشستند 
تا بتوانند تا مدیران باشــگاه روســی هم در 
زمینه انتقال عطیه الله به توافق برســند. با 
توجه به درخواست بیش از ۲ میلیون دلاری 
باشــگاه ســوچی برای صدور رضایت نامه 
مدافع چپ مراکشــی، سرخ پوشان به سراغ 
پروژه جذب قرضی او رفتند و در این زمینه 
مذاکرات مثبتی طی روزهای گذشته انجام 

شد.
مســئولان باشــگاه ســوچی برای صدور 
رضایت نامــه یحیــی عطیه الله بــه مدت 
یک فصل به مبلغ ۲۵۰ هــزار دلار رضایت 

دادند و گفته می شــود که بــا توجه به رقم 
درخواســتی عطیه الله، جمعاً ایــن انتقال 
حدود 8۰۰ هــزار دلار برای سرخ پوشــان 
هزینه داشــت. با توجه به درآمدزایی انجام 
شــده از محل فروش عبدالکریم حســن، 
پرسپولیسی ها مشــکلی با پرداخت هزینه 
انتقال عطیه الله نداشــتند و به نظر می رسد 
که ایــن انتقــال نهایــی خواهد شــد اما 
مانع تراشی جدید باشــگاه روسی معادلات 

را تغییر داد!

خواسته جنجالی سوچی از عطیه الله!
مدیران باشــگاه پرســپولیس به ســراغ 
تنظیم توافق نامه ۳ جانبــه رفتند و با توجه 
به چراغ ســبز یحیــی عطیــه الله، امیدوار 
بودند کــه انتقال این مدافع چــپ نهایی و 
حضور او در تهران قطعی شود. با این وجود، 
درخواست باشگاه روســی از عطیه الله برای 
تمدید قراردادش معــادلات را تغییر داد و با 
توجه به پاســخ منفی مدافع چپ مراکشی 
به درخواســت مدیران باشــگاه روســی، 
گفته می شــود که آن ها مخالفــت خود را 

در زمینه انتقال قرضــی یحیی عطیه الله به 
پرسپولیس اعلام کرده اند!

سرخ پوشــان پایتخت تا پایــان وقت امروز 
چشم انتظار پاسخ نهایی باشــگاه روسی و 
البته یحیی عطیــه الله خواهند ماند و گفته 
می شــود با توجه شــرایط به وجود آمده، 
پرسپولیســی ها امیــد چندانــی به جذب 

مدافع چپ مراکشی ندارند. براساس آخرین 
خبرها، در صورت قطع امید سرخ پوشــان 
از جذب عطیه الله، آن ها بار دیگر به ســراغ 
مذاکره بــا ســولت ناگی خواهنــد رفت و 
تلاش شــان بر این خواهد بود که بتوانند با 
این مدافع چپ مجارســتانی تحت قرارداد 

باشگاه پوشکاش آکادمیا به توافق برسند.

خریدار  دختر شایســته تکواندو ایران بــه مدال نقره 
بازی های  المپیک پاریس دست یافت.

در ادامه رقابت های تکوانــدو بازی های المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس، ناهید کیانی دارنده مدال طلای جهان به مصاف 

حریفان خود در وزن ۵۷- کیلوگرم رفت.
وی ابتــدا در دیداری حســاس، برابر کیمیــا علیزاده  از 

بلغارستان به برتری رســید و سپس در یک چهارم مقابل 
شــیما تومی نفر دهم رنکینگ از تونس قرار گرفت و در 
مبارزه ای نفس گیر به پیروزی دو بر یک رســید و راهی 

نیمه نهایی شد.
دختر تکوانــدوکار ایران در نیمه نهایــی  برابر لاتیتا آون  
از لبنان قرار گرفــت و در دو راند متوالی پیروز شــد و به 

عنوان نخستین بانوی ورزشــکار کشورمان، راهی فینال 
بزرگترین رویداد ورزشی جهان شد.

کیانی در فینال به مصاف »یــو کیم جین« از کره جنوبی  
و با قبول شکســت به مدال نقره رسید. این بهترین مدال 

تاریخ بانوان ورزش ایران در المپیک است.
راند نخســت با برتری پنج بر یک حریف همراه شد تا کار 

ناهید سخت شود.راند دوم نیز با برتری ۹ بر صفر نماینده 
کره تمام شود تا ناهید به نشان نقره برسد.

در این وزن، پارک ســیکلار از کانــادا و کیمیا علیزاده از 
بلغارســتان به مدال برنز رسیدند.چهارشنبه شب، مبینا 
نعمت زاده  به عنوان اولین نماینده تکواندوی ایران روی 

شیاپچانگ رفت و به مدال ارزشمند برنز رسید.

توافق چادرملویی ها با هافبک برزیلی؛ آلمیدا، 
شاگرد جدید اخباری

والاس آلمیدا، هافبک ۲۳ ســاله برزیلی در نقش خرید جدید باشــگاه 
چادرملو اردکان در بازار نقل وانتقالات تابستانه معرفی شد.

 چادرملو اردکان فصل درخشانی را در لیگ دسته اول پشت سر گذاشت 
و سرمه ای پوشان با هدایت سعید اخباری موفق به شگفتی سازی شدند 
و جواز حضــور در لیگ برتر را به دســت آوردند تا اولیــن صعود تاریخ 
چادرملو به لیگ برتر به ثبت برســد. بعد از حضــور نماینده اردکان در 
لیگ بیســت وچهارم، مدیران باشگاه به ســراغ توافق با سعید اخباری 
رفتند و این ســرمربی جوان به ادامه همکاری با چادرملو چراغ ســبز 
نشان داد تا به جوان ترین ســرمربی لیگ برتر در فصل پیش رو تبدیل 

شود.
اخباری با توجه به عملکرد شاگردانش در فصل گذشته به دنبال حفظ 
ساختار کلی تیمش بود که این اتفاق رخ داده است. در کنار حفظ شاکله 
ترکیب تیم فصل گذشــته، چادرملویی ها به دنبال تقویت فهرست تیم 
خود هم بوده اند که در این مسیر، محمدحسین فلاح وینگر چپ فصل 
گذشــته پیکان به همراه محمد پاپی هافبک هجومی سابق شمس آذر 
قزوین و علاالدیــن الدالی، مهاجم گلــزن تیم ملی ســوریه به جمع 
سرمه ای پوشان پیوستند و امروز )جمعه( از چهارمین خرید تابستانی 

چادرملو رونمایی شد.

والاس آلمیدا، چهارمین خرید تابستانی چادرملو
ســرمربی جوان چادرملو اصرار به استفاده حداکثری از سهمیه بازیکن 
خارجی دارد تا فهرست تیمش بیش از پیش تقویت شود. بعد از جذب 
الدالی که مهاجمی گلزن و فرصت طلب محســوب می شــود، ســعید 
اخباری درصدد آن بود تا گزینه ای را بــرای تقویت خط هافبک میانی 
تیمش معرفی کند و بعد از بررســی گزینه های موجود در بازار داخلی، 
او به سراغ جذب هافبک خارجی رفت و سرانجام نام والاس آلمیدا را در 
اختیار مدیران باشــگاه چادرملو قرار داد تا با این هافبک جوان برزیلی 

مذاکرات انجام شود.

تقویت خط هافبک چادرملو با جذب بازیکن سابق فلومیننزه
والاس آلمیــدا کــه تجربه بازی در ســری آ و ســری بی برزیــل را در 
کارنامه اش دارد، برای تیم فلومیننزه هم بــه میدان رفته و در تیم های 
دیگری از جملــه رگاتاس و اب بی ســی برزیل هم تجربه بــازی دارد. 
بازخوانی کارنامه این هافبک ۲۳ ساله نشان می دهد که او توانایی بازی 
در پســت هافبک دفاعی، هافبک میانی و هافبک هجومی را دارد و بعد 
از سفر والاس آلمیدا به ایران، قرارداد او امروز )جمعه( با چادرملو نهایی 
شد تا با خرید هافبک ۲۳ ســاله برزیلی، خیال اخباری از خط هافبک 
تیمش آسوده شــود. گفته می شــود بعد از آلمیدا که چهارمین خرید 
تابستانی چادرملو محسوب می شود، همچنان تحرکات نقل وانتقالاتی 
تیم اردکانی ادامه دارد و آن ها در تلاش هســتند تا به شــمار بازیکنان 

خارجی فهرست تیم شان اضافه کنند.

ور کارنامه تیم ها در تاریخ لیگ برتر  مر
 پرشورها در انتظار اولین جام

در آســتانه فصل جدید، عملکرد تیم های حاضر در این دوره در تاریخ 
لیگ برتر بررسی شده است.

 بیســت وچهارمین دوره لیگ برتر، در روزهای آتی آغاز خواهد شد. به 
همین بهانه مجموعه فوتبال ۳۶۰، عملکرد تیم های حاضر در این دوره 
از مســابقات را در تاریخ رقابت ها مرور می کند. در هشتمین قسمت از 

این گزارش ها، کارنامه تراکتور در لیگ برتر بررسی شده است.

همچنان در حسرت قهرمانی
تراکتور علی رغم اینکــه در چند دوره مدعی جــدی قهرمانی بوده در 
رسیدن به آن ناکام مانده اســت. این تیم در اولین دوره لیگ برتر بسیار 
ضعیف ظاهر شــد و با قرار گرفتن در رده آخر به لیگ یک سقوط کرد. 
این تیم حضور طولانی مدتی در لیگ یک داشت و 8 فصل سپری شد تا 
این تیم به لیگ برتر صعود کند. تراکتور در بازگشــت به سطح اول لیگ 
ایران چهره متفاوتی داشــت و با حمایت هواداران خود تبدیل به یکی 
از قدرت های فوتبال ایران شــد. این تیم در لیگ چهاردهم تا آســتانه 
قهرمانی پیش رفت ولی ناباورانه آن را از دســت داد و به جز آن چند بار 

دیگر مدعی جدی قهرمانی بود.

تراکتور در مجموع در 1۵ دوره از لیگ برتر حضور داشته که حاصل آن 
۲۰۷ برد، 1۲۷ تساوی و 1۵8 باخت بوده اســت. بهترین پیروزی این 
تیم برتری ۶ بر صفر مقابل استقلال خوزستان در لیگ شانزدهم است و 
سنگین باخت تراکتور هم در هفته پایانی لیگ بیست ودوم اتفاق افتاد 

جایی که این تیم با نتیجه ۷ بر یک مغلوب استقلال شد.

رکورددان تراکتور
یکی از شــاخص ترین چهره های تراکتور در تاریخ لیــگ برتر، مهدی 
کیانی اســت که با ۲۵8 بازی رکورددار بیشترین بازی برای تراکتور در 
تاریخ لیگ برتر اســت. پس از کیانی، محمد ابراهیمی با 1۹۹ بازی در 
رده دوم تاریخ باشــگاه قرار دارد. این بازیکن هــم بهترین گلزن و هم 

بهترین پاسور تراکتور در تاریخ لیگ برتر است. 
ابراهیمی ۳1 گل با پیراهن تراکتور زد و محمــد عباس زاده با زدن ۳۰ 
گل تا آستانه شکستن رکورد این بازیکن رفت و در رسیدن به آن ناکام 
ماند. ابراهیمی ۲۳ پاس گل داده و به نظر می رسد که ریکاردو آلوز با ۲۲ 
پاس گل در این فصل با عبور از ابراهیمی این عنوان را به خود اختصاص 

دهد. 
محمدرضا اخبــاری با 1۴۴ بازی در رده ســوم بیشــترین بازی برای 
تراکتور در تاریــخ لیگ برتر اســت. این دروازه بان با ۵۹ کلین شــیت 
رکورددار تاریخ باشگاه محسوب می شود. امیر قلعه نویی که در ۲ مقطع 
هدایت این تیم را بر عهده داشته اســت با مجموع 1۵۵ امتیاز بهترین 

مربی این باشگاه در تاریخ لیگ برتر است.

بهترین مدال تاریخ بانوان ایران در المپیک؛ کیانی به نشان نقره رسید



اصفهان-مریــم مومنــی  مدیــر پروژه 
احداث اکونومایزر و دی ســوپر هیتر بویلرهای 
هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان در گفتگو با 
خبرنگار روابط عمومی و بیــن الملل گفت: در 
راســتای حفاظت از محیط زیست، انجام پروژه 
های ذخیره انرژی، کاهــش مصرف گاز طبیعی 
و آلایندگی و افزایش بازدهی بویلرها، عملیات 
نصب اکونومایزر بر روی بویلــر B با موفقیت به 

پایان رسید.
به گزارش خبرنگار واحد رسانه روابط عمومی و 
بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان، دکتر 
عباس بهزادی ،افزود: این شــرکت می تواند با 
نصب اکونومایزر بر روی بویلرهای قدیمی خود  
به میزان ۷ درصد کاهش مصرف انرژی داشــته 

باشد.
وی ظرفیــت بویلرهــای تولید کننــده بخار 
پالایشــگاه شــمالی را حداکثــر ۲۲۷ تن در 
ســاعت عنوان کرد و افزود: ۴ دســتگاه )بویلر 

های A/C/D/E( ســاخت شرکت میتسوبیشی 
و یک دســتگاه )بویلر F( نیز ســاخت شــرکت 
آذرآب می باشد. بویلرهای مذکور فاقد سیستم 
اکونومایــزر و دی ســوپرهیتربوده و حداکثــر 
راندمــان آن در حالت ســوخت گاز ۸۸ درصد 

است.
وی تاکید کرد: با توجه بــه همزمانی تعمیرات 
اساســی بویلر D پالایشــگاه شــمالی، جلسه 
تحویل بویلــر مذکور به صورت ســرد با حضور 
رئیس واحدهای تولیــد بخار، آب های صنعتی، 
هوا، ازت و ســوخت و پیمانکار پروژه شــرکت 

تاشا برگزار شد.
دکتر بهــزادی ادامه داد: بــا هماهنگی صورت 
گرفته زمــان نصب هــر دســتگاه اکونومایزر 
 ،D متناسب با برنامه زمانبندی تعمیرات بویلر
حداکثر ۳۰ روز می باشــد و با توجه به ساخت 
کلیه اکونومایزر و دی ســوپر هیترها و پای کار 
بودن آنها در محل ســایت پروژه، عملیات نصب 

متناســب با خاموشــی و تعمیرات اساسی هر 
بویلر، تا پایان اسفندماه امسال خواهد بود.

مدیر پــروژه احــداث اکونومایزر و دی ســوپر 
هیتر بویلرهای هلدینــگ پتروپالایش اصفهان 
تصریح کــرد: از مزایا مهم این پــروژه می توان 
به صرفه جویــی در انرژی و زمان و اســتفاده از 
ســوخت کمتر جهت تولید بخار، بهینه سازی 
عملکرد و شــرایط احتراق در بویلرها و تنظیم و 
کنترل دمای گازهای خروجی حاصل از احتراق 

در بویلرها اشاره کرد.
وی افزود: با اتمام ایــن پروژه، دمای دودکش از 
۳۶۰ درجه ســانتیگراد به کمتر از ۲۰۰ درجه 
ســانتیگراد و راندمان بویلرها بــه بیش از ۹۱ 
درصد می رســد و همچنین دمای بخار تولیدی 
در محدوده ی ۳۸۰ تا ۴۱۰ درجه ســانتیگراد 

قابل تنظیم و کنترل  می باشد.
پتروپالایــش  هلدینــگ  ســایت  نشــانی 

eorc.ir:اصفهان

ساری-امیری فر   مدیرکل بهزیستی استان 
در جلســه ســتاد هماهنگی و پیگیری مناسب 
ســازی که با حضور نوری اســتاندار مازندران 
برگزار شــد به اقدامات صورت گرفتــه در این 
زمینه اشــاره کــرد و گفــت: مهمترین هدف 
مناســب ســازی رعایت حقوق شــهروندی و 
عدالت اجتماعی اســت که مقدمات حضور افراد 

کم توان و ناتوان را در جامعه فراهم می کند.
وی به ضرورت مناســب ســازی شــهری برای 
حضور فعال افــراد دارای معلولیــت در جامعه 
اشــاره و عنوان کــرد: اصلاح محیــط و تدارک 
وســایل حمل و نقل به طوری که افــراد معلول 
قادر باشــند بدون خطر در محیط پیرامون خود 
اعم از اماکــن عمومی، معابر، محیط شــهری و 

بیــن شــهری و ســاختمانهای عمومی حرکت 
کننــد و از تســهیلات محیطــی، اجتماعــی، 
فرهنگی و اقتصــادی با حفظ اســتقلال فردی 

بهره مند شوند تعریف مناسب سازی است.
بریمانی با مهم برشــمردن ایجاد شــرایط ورود 
معلولان و ســالمندان به جامعه، افزود: کمک به 
بهبود شاخص توسعه ملی، فراهم نمودن ایجاد 
شرایط تســاوی فرصت ها، مشــارکت معلولان 
و ســالمندان در فرآیندهای اجتماعی و کمک 
به تحقق آرمانهای انقــلاب از مهمترین اهداف 

مناسب سازی است.
این مسوول مناسب ســازی را احترام به حقوق 
ســالمندان و معلولیــن عنــوان و تصریح کرد: 
علاوه بــر افــراد دارای معلولیــت، جانبازان، 

ســالمندان، زنان بــاردار، کــودکان و غیره نیز 
می توانند از مزایای مناســب ســازی بهره مند 

شوند.
وی بــا بیــان اینکه مناســب ســازی فضاهای 
شــهری تنها بر عهده دســتگاه هــای اجرایی 
نیســت، گفت: ســازمانهای دولتی و عمومی، 
شــهرداری هــا، انجمــن هــای معلولیــن و 
ســازمان های مردم نهــاد، بخــش خصوصی 
و آحاد مردم باید برای مناســب ســازی و رفع 
 موانــع حضــور معلولیــن در جامعه پــای کار 

بیایند.
در پایان جلســه مدیران و نمایندگان دســتگاه 
ها به تشــریح عملکرد و فعالیــت خود در حوزه 

مناسب سازی پرداختند.

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   علــی طالبی بــا جمعی از 
پیمانکاران مجری  پروژه های گاز رســانی و خدماتی  شــرکت گاز 

استان گلستان  دیدار و گفتگو کرد
در این نشست صمیمی که با هدف بررسی موانع و رفع مسائل  پروژه 
ها برگزار شــد  مدیر عامل گاز گلســتان از همــکاری و همراهی و 
همچنین خدمات ارزشــمند پیمانــکاران مجری طــرح های گاز 
رســانی قدردانی و رویکرد آینده شــرکت در بحث توســعه و بهره 

برداری را مطرح کرد
وی افزود : بــا همراهی  و همدلــی  مجریان طرح های گازرســانی 
اهداف تعیین شده این شــرکت در بخش های توسعه شبکه ، نصب 

انشعابات و سایر امورات مرتبط محقق شده است

علی طالبی ،با اشــاره به اینکه در حد امکان تلاش کردیم  تا مسائل و 
مشکلات مرتبط را با همیاری و مشارکت مطلوب پیمانکاران  به حد 
اقل برسانیم  اظهار داشــت: با وجود مسائل مختلف وقفه ای در روند 
اجرای پروژه ها بوجود نیامده اســت  و توانستیم  با همکاری و تعامل 
خوب و مناسب  پیمانکاران عزیز به گازرســانی و خدمت رسانی در 

سطح استان گلستان سرعت ببخشیم 
در ادامــه ایــن نشســت ، پیمانــکاران حاضرنیز ضمــن تقدیر از 
مدیرعامل گاز گلســتان  نقطه نظرات ،پیشنهادات و  سوالات  مورد 
نظر خود را مطرح نمودند و واحدهای مختلف شــرکت گاز اســتان 
به فراخور مسئولیت پاســخگویی درجهت اقناع ابهامات آنان ارائه 

کردند

 کرمانشاه-حســنافخارزاده ذوالفقار حیدری، مدیر 
شعب پست بانک استان کرمانشاه در جمع خبرنگاران عنوان 
کرد: ۳۱ شعبه پست بانک اســتان آماده فروش ارز اربعین به 

زوار آقا اباعبدالله الحسین )ع( است. 
وی در ادامه به تشــریح جزئیات فــروش ارز اربعین از طریق 
پست بانک در ایام پیش رو پرداخت و گفت: پست بانک ایران 
با ایجاد بالغ بر ۲ هزار باجه و شــعبه در سرتاسر کشور موکبی 

به وسعت ایران اسلامی برپا کرده است. 
بختیاری افزود: در همین راســتا پســت بانک کرمانشاه هم 
با ۳۱ شــعبه آماده فــروش ارز اربعین به زوار آقــا اباعبدالله 

الحسین )ع( است. 
وی ادامه داد: هر یــک از ارادتمندان آقا اباعبدالله الحســین 

)ع( که قصــد عزیمت به ســفر اربعین را دارنــد می توانند تا 
سوم شهریور ماه پس از ثبت نام در ســامانه سماح و اخذ کد 
رهگیری با فعال سازی نرم افزار »بله« نسبت به ثبت نام برای 
دریافت ارز اربعین اقدام و پس از ثبت درخواســت و اخذ کد 
رهگیری در زمان تعیین شده به شعب منتخب خود مراجعه 

کنند و ارز خود را دریافت کنند. 
بختیاری به ارائــه خدمات حضوری در رابطه بــا ارز اربعینی 

در شــعب و باجه های بانکی پست بانک اشــاره کرد و ادامه 
داد: پست بانک ایران به ازای هر شــخص بالای 5 سال به بالا 
که قصد عزیمت بــه کربلای معلــی دارد حداکثر ۲۰۰ هزار 
دینار در نظر گرفته اســت.  سرپرســتان خانــوار می توانند 
با ارائــه مــدارک شناسایی)شناســنامه، کارت ملی، اصل 
 گذرنامه، کد سامانه ســماح( برای افراد خانواده خود نیز ارز

 دریافت کند. 

مازندران

گلستان

کرمانشاه

مدیرکل بهزیستی مازندران تاکید کرد: :

ورت مناسب سازی شهری برای حضور فعال افراد دارای معلولیت در جامعه ضر

 دیدار صمیمی مدیرعامل گاز گلستان با پیمانکاران 

وش ارز اربعین آغاز فر
 در ۳۱ شعبه پست بانک کرمانشاه

مدیرعامــل شرکت آب و فاضلاب  ایلام-حسن بیگی
)آبفا( اســتان ایلام با اشــاره به آبرســانی پایدار به ۷۷ 
روستای اســتان و مرتفع کردن مشــکلات حوزه تامین 
و زیرســاخت های آب مناطق روستایی اســتان، گفت: 
عملیات اجرایی آـــبرسانی به 5۱ روستای دیگر استان 

نیز در دست اقدام است.
محمد محمدی بــا گرامیداشــت روز خبرنــگار اظهار 
داشــت: اعتباری معادل پنــج هزار میلیــارد ریال برای 

پروژه های آبرسانی روستایی اختصاص یافته است.
وی با بیان اینکه بــا وجود تلاش های انجام شــده، هنوز 
فاصله زیادی با نقطه مطلوب در زمینه زیرســاخت های 
آب و فاضلاب در اســتان داریم، بیان کرد: شــبکه آب و 
فاضلاب اســتان در در حوزه زیرســاختی و توزیع، دچار 
فرســودگی اســت به طوری که علاوه بــر هدررفت آب، 

خدمات رسانی را در فصل گرما با مشکل مواجه می کند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان ایلام یادآور شد: 

خلا هایی در بحث آبرسانی روستایی در سطح روستا های 
استان، چون بخش بولی، دشــت عباس دهلران و برخی 
روستا های بدره و دره شــهر وجود دارد که در این راستا 
تمامی تلاش مجموعه مدیریتی آبفای اســتان این است 
که نواقص موجــود در این روســتا ها را در کمترین زمان 

ممکن برطرف کند.
محمدی با اشاره به پیشرفت ۹۸ درصدی فاز اول تصفیه 
خانه فاضلاب شهر ایلام تاکید کرد: کار سازه این پروژه در 
مراحل نهایی قرار دارد و هم اکنــون نصب تجهیزات آن 

در حال اجراست.
به گفته محمــدی اعتباری معادل ۲ هــزار میلیارد ریال 
برای تکمیل فــاز اول پروژه تصفیه خانــه فاضلاب ایلام 

نیاز است.
مدیرعامل شــرکت آبفای ایلام در خصوص پروژه تصفیه 
خانه فاضلاب شــباب چرداول هم گفت: این پروژه با ۸۰ 

درصد پیشرفت فیزیکی در حال اجراست.

قزوین-مریم نقدی   مدیرعامل شرکت گاز استان 
قزوین گفت: اعتبار تمام شــده در پروژه های الموت 
۳۰۱ میلیارد ریال بوده و پروژه ۸۶ درصد پیشــرفت 

فیزیکی داشته است.
 علی حجتی پــور در خصوص گازرســانی به مناطق 
الموت طــی بازدید اصحــاب رســانه از پروژه های 
گازرســانی شــرکت گاز در مناطق المــوت که روز 
دوشنبه برگزار شــد، اظهار کرد: منطقه الموت ۱۹۰ 
روستا دارد که ۱۴۱ روســتا گازدار شده و ۲۴ روستا 

در حال گازرسانی است.
مدیرعامل شــرکت گاز قزوین بیان کرد: گازرســانی 
به روستاهای محور ورتوان شــامل ۷ روستا از جمله 
ورتوان موشقین، انگورازوج، سپوهین، جولاده، فلار 
و علین که روســتای فلار و علین است در دست اجر 

بوده و بقیه روستاها گازدار شده اند.
وی بیان کرد: اعتبار تمام شــده در پروژه های الموت 

۳۰۱ میلیارد ریال بوده و پروژه ۸۶ درصد پیشــرفت 
فیزیکی داشته است.

این مســوول مطرح کرد: گازرســانی به روستاهای 
الموت شــرقی محــور آتان شــامل ۶ روســتا آتان، 
هنیز، طالــه، ایــلان، کلایــه و چوثر که روســتای 
آنان گازدار شــده و مابقی روســتاها در هفته دولت 
گازدار می شــوند که اعتبار تمام شــده این پروژه ها 
۴۳5 میلیــارد ریال بود و پروژه ۸5 درصد پیشــرفت 

فیزیکی داشته است.
وی در ادامه مطرح کرد: گازرســانی به روســتاهای 
پراکنده الموت غربی شامل ۸ روســتا ویار، پراچان، 
لطر، کشــرود، بــازرگاه، تســکین، چنگالدشــت و 
علندر کــه عملیــات گازرســانی به همه روســتاها 
در حال اجراســت و اعتبار تمام شــده ایــن پروژه ها 
۲۰۰ میلیــارد ریال بود و پروژه ۴5 درصد پیشــرفت 

فیزیکی داشته است.

ایلام وین قز
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان ایلام خبر داد

 اختصاص 5 هزار میلیارد ریال اعتبار
وستایی وژه های آبرسانی ر  برای پر

مدیرعامل شرکت گاز قزوین:

وژه  گازرسانی به الموت  پر
 ۸۶ درصد پیشرفت داشته است

مدیر پروژه احداث اکونومایزر هلدینگ پتروپالایش اصفهان خبرداد:

وی بویلر D پالایشگاه اصفهان آغاز نصب اکونومایزر بر ر

مدیرعامل آبفا فارس:
 تنها ۲۰ درصد صرفه جویی موجب تأمین

 آب پایدار می شود

شــیراز-چراغی  مدیرعامل آب و فاضلاب فارس تصریح کــرد: تنها با 
۲۰ درصد صرفه جویی در مصــرف آب می توانیم همه از داشــتن آب پایدار  

بهره مند باشیم.
مســائل و موضوعات آبرسانی به شهر و روستاهای شهرســتان خفر در دیدار 
فرماندار این شهرستان با مدیر عامل شــرکت آبفا استان فارس برسی و مورد 

ارزیابی قرار گرفت.
مدیر عامل شرکت آبفا فارس در این دیدار ضمن ارائه گزارشی از روند اجرای 
پروژه ها و وضعیت آب در ســطح استان و شهرســتان خفر خواستار همکاری 
مردم و مســئولان محلی با شــرکت آبفا فارس در ایام گرم ســال و روزهای 

پرمصرف آب شدند.
علی شــبانی ضمن تقاضا از مردم برای مدیریت مصــرف آب گفت: تنها با ۲۰ 
درصد صرفه جویی در مصرف آب می توانیم همه از داشتن آب پایدار  بهره مند 

باشیم و در این ایام گرم سال به همدیگر کمک کنیم.
وی از دو معضــل انشــعابات غیــر مجــاز و همچنیــن اســتفاده از آب در 
کاربری های غیر مجاز را به عنوان مشــکل مهم در امر خدمات رسانی عنوان 

کرد و خواستار کمک مسئولان محلی در برخورد با این مشکلات شد.
مجتبی براکه، فرماندار شهرســتان خفر نیز در این دیدار نســبت به پیگیری 

اعتبارات و همکاری با شرکت آبفا فارس قول مساعد داد.

 شهردار:

نقشه جامع آبرسانی شهر بوشهر تدوین می شود
بوشــهر-رضا حیدری شــهردار بندر بوشــهر با تاکید بر تســریع در 

پروژه های سرمایه گذاری گفت: نقشه جامع آبرسانی بوشهر تدوین می شود.
حسین حیدری در نشست شورای اداری شهرداری بوشهر با تاکید بر تسریع 
در ســاخت فانوس دریایی و پیگیری پروژه های ســرمایه گذاری نظیر هتل 
درخور نام بندر بوشــهر، تاکید کرد: خوشــبختانه مراحل ســاخت فانوس 
دریایی با رعایت نکات ایمنی، ســرعت بیشــتری گرفته و امیدواریم که این 

پروژه هرچه سریع تر با بهترین کیفیت به بهره برداری برسد.
وی همچنین بر راه اندازی ســتاد تســهیلات سفر و بررسی شــرایط اسکان 
مســافران تاکید کرد و افزود: با توجــه به اهمیت موضــوع و کاهش امکانات 
نسبت به ســال گذشته، این مهم باید هرچه ســریع تر پیگیری شده و شرایط 

لازم برای اسکان مسافران نوروزی فراهم شود.
شــهردار بوشــهر همچنین به پیگیری کارت پارک و کارت بلیت اشاره کرد و 

خواستار رسیدگی به ساخت و ساز های غیرمجاز و رفع سد معبر شد.
حیــدری در حوزه فضای ســبز، نیز با اشــاره به اهمیت ایــن موضوع گفت: 
نقشه جامع آبرسانی فضای سبز باید هرچه ســریع تر تدوین شده و کلینیک 

گیاه شناسی و مرکز پژوهشی فضای سبز راه اندازی شود.
وی اضافه کرد: همچنین باغ بوشــهری با کاشــت و معرفــی گونه های بومی 
بوشهر ایجاد شود. شــهردار بوشــهر همچنین به برنامه های دیگر شهرداری 
اشــاره کرد و گفت: روکش آســفالت معابر و خیابان ها، نورپردازی پارک ها و 
معابر، احیای پارک ها، تقویت نیرو های کارگــری و نظارت بر پروژه ها از دیگر 

اولویت های ما هستند.
وی با تاکیــد بر اهمیت اجرای دقیق و ســریع این پروژه ها افــزود: همچنین 

دیوارنگاره ها با استفاده از طرح های بومی و مفهومی اجرا شوند.

 مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان اعلام کرد : 

پرداخت ۶۰ میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال پاداش
 به مشترکان کم مصرف گلستانی

گرگان-مهنــاز محمدزمانی  مدیر عامل شــرکت توزیــع نیروی برق 
گلستان از پرداخت ۶۰ میلیارد و دویســت میلیون ریال پاداش به مشترکان 

کم مصرف برق در استان خبر داد.
 موســوی با بیان اینکه مشــترکان خانگی می توانند کمک بســیار زیادی به 
پایداری شــبکه برق کشــور کنند افزود: این میزان پاداش بــرای ۲۴۸ هزار 
و ۴۰۷ قبض اعمال شــد. او گفت: هشتاد درصد مشــترکان برق در گلستان 
در بخش خانگی هســتند و امسال رشــد ده درصدی مصرف برق در گلستان 
را داشــتیم. او بر اســتفاده نکردن از لوازم برقی پر مصرف مانند لباسشویی، 

ظرفشویی و اطو در ساعات پیک بین ۱۳ تا ۱۷تاکید کرد.

 ثبت بیش از ۴ میلیون تخلف تردد سرعت 
غیرمجاز در محورهای مواصلاتی  اردبیل 

اردبیل-افســون جبارزاده معاون فنی و راه های روســتایی اداره کل 
راهــداری و حمل ونقل جاده ای اســتان اردبیــل از ثبت بیــش از ۴ میلیون 
 تردد تخلف ســرعت غیرمجــاز در محورهــای مواصلاتی اســتان اردبیل 

خبر داد.
منصور نجفقلیزاده معاون فنی و راه های روســتایی اداره کل راهداری استان 
اردبیل، در بازدید از سامانه های هوشــمند محور اردبیل-مغان گفت: سرعت 
متوسط استان۷۳ کیلومتر اســت که انتظار داریم رانندگان برای حفظ جان 

خود و سایر مترددین به علائم راهور در جاده توجه کنند.
وی محورهای بران-قره آغاج، مشگین شــهر-کنگرلو وجعفرآباد-بیله سوار 
را جزوه محورهای پرتردد تخلف سرعت غیرمجاز اســتان برشمرد و تصریح 
کرد: در ۴ ماهه گذشــته ۱۷۴ هزار و ۳۴۳ تردد تخلف ســرعت غیرمجاز در 
محور بران- قره آغاج،۱۱5 هزار و ۴۱5 تردد در محور مشگین شهر- کنگرلو 
و ۱۳۳ هــزار و ۷۳۹ تردد تخلف در محور جعفرآباد –بیله ســوار ثبت شــده 
است. معاون فنی و راه های روستایی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان اردبیل در ۴ ماهه گذشــته ثبت ۳5۰ هزار و ۹۷۲ تردد تخلف سبقت 
غیرمجاز را در مبادی ورودی و خروجی اســتان اردبیل یادآور شــد و اظهار 
کرد: در مدت یاد شده ۷۹ هزار و 5۶۴ تردد در محور آستارا-اردبیل، ۳۴ هزار 
و ۴۸۹ تردد در محور اردبیل-ســرچم و ۲۹ هزار و ۱۷۷ تخلف تردد ســبقت 

غیرمجاز در محور اردبیل-آبی بیگلو به ثبت رسیده است.
نجفقلیزاده در ۴ ماهه گذشــته از ثبــت ۶ میلیون و ۹۹۶ هــزار و 5۹۳ تردد 
تخلف فاصله طولی غیرمجاز در محورهای مواصلاتی اســتان اردبیل خبر داد 
و خاطرنشان شد: در مدت یاد شــده 5۹5 هزار و ۷۸۱ تردد در محور اردبیل-

آســتارا،۴۷۴ هزار و ۷۰۰ تردد در محور آســتارا- اردبیل و ۲5۶ هزار و ۴۳۸ 
تردد تخلف فاصله طولی غیرمجاز در محور اردبیل –مغان ثبت شده است.

وی فعالیت ۷۴ دستگاه تردد شمار برخط،5۴ ســامانه ثبت تخلفات سرعت 
و ۴۱ دوربین نظارت تصویری را در محورهای اســتان اردبیل یادآور شد و از 
مردم خواســت قبل از ســفر جهت اطلاع از آخرین وضعیت جوی و ترافیکی 
استان با ســامانه ۱۴۱ اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اردبیل 

تماس بگیرند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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هشدار محرابیان درباره افزایش حوادث به دلیل 
فشار بالای شبکه برق

وزیر نیرو گفت: وقتی فشــار زیادی به شبکه سراســری برق به لحاظ 
افزایش تقاضای مصرف وارد می شــود، احتمال بــروز حادثه و ایجاد 

مشکل در فرایند برق رسانی افزایش می یابد.
 علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو با اشــاره به افزایش بی سابقه دمای هوا 
در کشور و به دنبال آن ثبت رکوردهای بالای مصرف برق گفت: وقتی 
فشار زیادی به شبکه سراســری برق به لحاظ افزایش تقاضای مصرف 
وارد می شود، خطوط و پست ها اشــباع می شوند و در چنین شرایطی 
احتمال بروز حادثه و ایجاد مشــکل در فرایند برق رســانی افزایش 

می یابد.
محرابیان ادامه داد: تقاضــای مصرف برق ایران در حالــی به 8۰ هزار 
مگاوات رسیده است که اوج مصرف ترکیه هم اکنون چیزی حدود ۵۰ 
هزار مگاوات است و کشور صنعتی و بزرگ آلمان با حجم وسیع سرمایه 

گذاری به میزان 8۰ هزار مگاوات مصرف برق دارد.
وی با اشاره به برخی قطعی های برق در تهران در روزهای گذشته اضافه 
کرد: بروز حادثه در یکــی از خطوط اصلی انتقال برق تهران و اشــباع 
بودن سایر خطوط باعث شد نتوانیم از سایر خطوط برای جابجایی بار به 
خوبی اســتفاده کنیم و به همین دلیل محدودیت های جزئی در برخی 
مناطق تهران رخ داد که البته گروه های واکنش ســریع به سرعت این 

مشکل را برطرف کردند.
وزیر نیرو با درخواســت از مــردم برای صرفه جویــی در مصرف برق 
در فصل گرم ســال اظهار کرد: کاهش مصرف برق و کاهش فشــار بر 
روی شــبکه نه تنها امکان تأمین برق برای همــه هم وطنان را فراهم 
می کند، بلکه احتمال بروز حادثه در شبکه سراسری به شدت کاهش 

می دهد.
محرابیان با بیان اینکه در حــال حاضر چیزی حدود 1۰۰ هزار نیروی 
همکار در صنعت برق مشغول خدمت رســانی و تأمین برق مشترکان 
بخش هــای مختلف هســتند، گفــت: هم وطنان می تواننــد با عدم 
استفاده همزمان از وســایل برقی، قرار دادن کولرهای آبی روی دور 
کند، رعایت دمای آســایش ۲۴ درجه در کولرهای گازی و خاموش 
کردن وســایل برقی که در ســاعات اوج بار مصرف هیچ گونه رفاهی 
ایجاد نمی کنند، به فرزنــدان خود در صنعت برق بــرای تأمین برق 

پایدار یاری برسانند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به تفاوت ۳۵ هزار مگاواتی مصرف 
برق فصل گرم و سرد سال اشاره کرد و توضیح داد: در فصل گرم به دلیل 
وارد مدار شــدن سامانه های سرمایشــی مصرف برق به شدت افزایش 
می یابد که به دنبال کاهش دمای هوا در نقاط مختلف کشــور به مرور 

کاهش می یابد.
وزیر نیرو با اعلام این خبر که از ابتدای خرداد تاکنون بالغ بر 1۲ میلیون 
مشترک معادل ۴۰ درصد مشــترکان ضمن کاهش مصرف برق خود 
نسبت به سال گذشته پاداش صرفه جویی دریافت کرده اند، اضافه کرد: 
در کنار مشــترکان دارای مدیریت مصرف و صرفه جویی که تعدادشان 
بسیار زیاد اســت، مشــترکان پرمصرف و بدمصرفی داریم که اگرچه 
تعدادشان کم است ولی به شــدت مصارف بالایی دارند و شرکت توانیر 
موظف شده است، پس از اعلام هشدارهای لازم نسبت به قطع برق آنها 

اقدام کند.

محرابیان در پایان افزود: به طور کلی شــدت مصرف انــرژی در ایران 
نســبت به میانگین جهانی بســیار بالاتر است و این نشــان می دهد 
همچنان ظرفیت بالایی بــرای صرفه جویی در بخش خانگی کشــور 
وجود دارد که امیدواریم در سایه همکاری مشترکان با کمترین مشکل 

روزهای گرم پیش رو را نیز سپری کنیم.

تأمین پایدار آب شرب ۸۵ میلیون جمعیت کار 
بزرگ و خطیری است

معاون نظارت و بازرسی امور اقتصادی ســازمان بازرسی کشور گفت: 
تأمین پایدار آب شرب 8۵ میلیون جمعیت در شهرها و روستاهای اقصا 

نقاط کشور، کار بزرگ و خطیری است.
 ستار شیرعالی، معاون نظارت و بازرسی امور اقتصادی سازمان بازرسی 
کشور در دیدار با مدیرعامل آبفای کشــور، اظهار داشت: مطالبه گری 
در چارچوب قانــون از دســتگاه های متولی برای جــذب اعتبارات و 
حمایت های لازم این صنعت یکی از مواردی اســت کــه باید پیگیری 

شود.
وی افزود: شرکت های آب و فاضلاب سراسر کشــور در فصل تابستان 
برای آبرســانی به مردم عزیز کشــورمان کارهای عظیم و راهبردی را 

انجام می دهند و باید قدردان این زحمات بود.
شــیرعالی با بیان اینکــه کوچک ترین ســو مدیریتــی در بحث آب و 
فاضلاب می تواند کشــور را دچار بحران کند، گفت: خدا را شاکریم که 
مدیران خدوم صنعت آب و فاضلاب همه همت خود را برای آبرســانی 

بدون مشکل به مردم کشورمان صرف می کنند.

هاشم امینی، مدیرعامل شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشور در 
این نشست با تشــریح برنامه ها و پروژه های این شرکت برای گذر از 
تنش آبی مناطق مختلف کشــور، اظهار داشــت: برنامه ریزی لازم 
برای گذر از مقطع اوج مصرف تابســتان و جلوگیری از تنش آبی در 
شهرها و روســتاهایی که ناترازی بین منابع و مصارف دارند از سال 
گذشــته طراحی شــد و خوش بختانه نگرانی در ایــن زمینه وجود 

ندارد.
امینی با اعلام این که 11 استان کشــور از سامانه ها و فناوری های نوین 
هوشمندســازی در فرایند آبرســانی بهره می برند، گفت: اســتفاده از 
فناوری های روز دنیا در صنعت آب و فاضلاب یکی دیگر از اقدامات مهم 
و ضروری برای تولید و توزیع آب است که توسعه آن در سراسر کشور در 

دستور کار آبفای کشور قرار دارد.
وی افزود: راه انــدازی مرکز ملی کنترل و راهبری آب شــرب کشــور 
)دیســپاچینگ( یکی از برنامه های آبفاســت که در آینــده نزدیک به 

بهره برداری می رسد.

بانک مرکزی: 
توان تسهیلات دهی بانک ها باید تقویت شود

مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی گفت: منابع جدید برای 
پرداخت تسهیلات قرض لحسنه ازدواج اختصاص می یابد که با اجرای 

این اقدام، یک سوم صف متقاضیان تا پایان امسال کاهش پیدا می کند.
نادعلی مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی، گفت: برآوردها 
نشان می دهد برای پرداخت وام ازدواج 8۰۰ هزار میلیارد تومان منابع 
مورد نیاز است در حالی که توان پرداخت شبکه بانکی بیش از ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان نیســت. بانک مرکزی مکاتباتی با مجلس انجام داده تا 
زمینه برای تأمین منابع و کاســتن از صف متقاضیان فراهم شود. البته 
با رایزنی هایی که در جریان است، امیدواریم منابع دیگری به جز منابع 

بانک ها برای پرداخت تسهیلات ازدواج به شبکه بانکی تزریق شود.
وی گفت: از ابتدای ســال جاری تا امروز 18 تیرمــاه مبلغ ۵8.۵ همت 
تســهیلات ازدواج به 1۷۶ هزار و ۲۰۶ متقاضی و مبلــغ 1۴.۲ همت 
تســهیلات فرزندآوری به 1۷۵ هزار و 1۵8 متقاضی از ســوی شبکه 
بانکی پرداخت شده اســت که این بیانگر آن است که شبکه بانکی 1۰۴ 

درصد عملکرد نسبت به تکالیف تعیین شده داشته است.
مدیرکل عملیات پولــی و اعتباری بانک مرکــزی همچنین گفت: در 
حال حاضر، جمع کل مبلغ تســهیلات پرداختی کامل به متقاضیان و 
افراد ثبت نام شــده کامل که در نوبت دریافت تسهیلات ازدواج و فرزند 
در شبکه بانکی هســتند از مرز ۲۲۰ هزار میلیارد تومان گذشته است 
در حالی که این تکلیف از ســوی مجلس برای ســال جاری ۲۰۰ هزار 
میلیارد تومان می باشد. طبق قانون امسال هر متقاضی به طور متوسط 

۳۵۰ میلیون تومان وام ازدواج دریافت می کند.
نادعلی ضمن تشــریح منابع مالی پرداخت تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج در شبکه بانکی گفت: جزئیات برنامه های بانک مرکزی نیز برای 
تأمین مالی جدید در شــبکه بانکی جهت کاهش صــف وام ازدواج در 

سال 1۴۰۳ پس از نهایی شدن، اعلام می شود.
مدیرکل عملیــات پولی و اعتباری بــا تاکید بر اینکه ســامانه ثبت نام 
وام ازدواج هم اکنون روزانــه حدود ۴ هزار نفر را توســط پنج بانک در 
اســتان های مختلف ثبت نام می کند تصریح کرد: تعــداد افرادی که 
متقاضی وام ازدواج هستند و برای ثبت نام مراجعه می کنند، زیاد است 
به همین دلیل ثبت نام آنها ممکن است مشــکلاتی را به همراه داشته 

باشد.
وی افزود: با برنامه ریزی انجام شــده، هفته آینده نشست مشترکی با 
مدیران عامل بانک ها در بانک مرکزی بــه منظور اتخاذ تدابیر جدیدی 
برای تشــویق بانک ها برای مشــارکت فعال تر در پرداخت وام ازدواج 
برگزار خواهد شــد که ماحصل این جلسه، ســرعت گرفتن پرداخت 
تســهیلات به متقاضیان در صف و افزایش ظرفیت پذیرش تقاضاهای 

جدید است.
مدیرکل عملیــات پولی و اعتباری بانک مرکزی بانــک مرکزی با بیان 
اینکه همه ساله در ماه های پایانی ســال 1۵۰ تا ۲۰۰ هزار متقاضی وام 
ازدواج در صف وجــود دارد گفت: در ارتباط با ضامن هــای این وام نیز 
قانون بر اعتبارسنجی ضامن ها تاکید دارد. بر این اساس، بانک ها فرد و 
ضامن وی را اعتبارسنجی می کنند. چنانچه رتبۀ اعتباری فرد و ضامن 
او پایین باشد، طبیعتاً ضامنی با رتبه اعتباری بالا تأیید می شود تا رتبه 

اعتباری پایین فرد را جبران کند.

نادعلی مهمترین علت شــکلگیری صف متقاضیان تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج را کمبود منابع و شــکاف میان منابع قرض الحسنه و 
تسهیلات عنوان و خاطرنشــان کرد: درحالی که منابع قرض الحسنه 
بانک ها تنها ۳۰ درصد رشــد داشــته است اما شاهد رشــد ۶۰ تا ۷۰ 
درصدی میزان تســهیلات ازدواج توســط مجلس بودیم. ضمن اینکه 
افزایش ســقف فردی تســهیلات و ثابت ماندن میزان منابع به تشدید 

متقاضیان در صف منتهی شده است.
مدیرکل عملیــات پولی و اعتبــاری بانک مرکزی تســهیلات قرض 
الحســنه پرداختی در قالب وام ازدواج یا فرزنــداوری را حاصل منابع 
جدید تجهیز شده در شبکه دانســت و تصریح کرد: شبکه بانکی زمانی 
می تواند تســهیلات جدید پرداخت کند که این تسهیلات پرداختی به 
بانک بازگردد، بنابراین در این حوزه مانده تسهیلات ملاک عمل نیست 
بلکه میزان تسهیلات برگشتی به اضافه رشد سپرده های قرض الحسنه 
ملاک می باشد که تبدیل به منابع جدید می شــود؛ با این حساب توان 

بانک ها بیش از این نیست.
وی حداکثر توان پرداخت تســهیلات قرض الحســنه از سوی شبکه 
بانکی را ۳۰۰ هزار میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: از این میزان سهم 
تسهیلات ازدواج و فرزند اوری ۲۰۰ همت و ســهم تسهیلات اشتغال 
1۰۰ همت است؛ برهمین اســاس بود که موضوع در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام مطرح شد.نادعلی گفت: همان زمان در مجمع تشخیص 
اعلام شــد که اگر مبلغ ۳۰۰ همت برای تســهیلات ازدواج و فرزند و 
1۰۰ همت هم برای تسهیلات اشتغال اختصاص می یافت این موضوع 
از توان تسهیلات دهی بانک ها خارج می شود و تکلیفی بود که خارج از 

توان شبکه بانکی محسوب می شد و امکان پرداخت نداشت.
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکــزی در ادامه افزود: براین 
اساس در مجمع تشخیص مصلحت نظام ســقف جمعی کاهش یافت 
ولی ســقف فردی کاهش نیافت، لذا طبیعی است که ۲۰۰ همت منابع 

بین تعداد کمتری از متقاضیان تقسیم خواهد شد.
نادعلــی تصریح کــرد: بانــک مرکزی در عیــن حال برای اســتفاده 
حداکثری از منابع شــبکه بانکی علاوه بر ســپرده های قرض الحسنه 
پس اندار، ســپرده های قرض الحســنه جاری را نیز برای پرداخت وام 
ازدواج درگیر کرد و تا ۵۰ درصد تغییر در مانده حســاب جاری بانک ها 
به پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزنداوری و اشتغال را در 

ابلاغیه سهمیه بانک ها لحاظ شده است.
وی افزود: منابع در طول ســال، دریافت و پرداخت می شــود و اینگونه 
نیست که ۲۰۰ همت وام ازدواج در ماه های نخست سال پرداخت شود 
و منابع دیگری نباشد؛ بلکه در طی ســال منابع قرض الحسنه بانک ها 
اعم از تسهیلات برگشــتی و منابع جدیدی که در شبکه بانکی تجهیز 

می شود به منابع جدید قرض الحسنه تبدیل می گردد.
مدیرکل عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی افزد: بانک مرکزی برای 
کاســتن از صف متقاضیان وام ازدواج و فرزنــد اوری تدابیر خاصی نیز 
بکار گرفته اســت به طوری که سال گذشــته با وجود معافیت دو بانک 
قرض الحسنه مهر و رســالت از پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزند اوری 
با رایزنی انجام شــده این دو بانک نیز به بانک های پرداخت کننده این 
تسهیلات افزوده شــدند و ۲۵ همت در سال گذشــت منابع جدید به 
بانک ها تزریق شد تا صف کاسته شود.وی خاطرنشان کرد: عمده منابع 
قرض الحسنه بانک ها در قالب دو بانک تخصصی قرض الحسنه رسالت 
و مهر برای پرداخت وام قرض الحسنه تجمیع می شود و تمامی سپرده 
گذاران در این دو بانک انتظار دریافت تسهیلات دارند و لذا رشد منابع 
قرض الحسنه در ســایر بانک ها برای پرداخت تسهیلات رشد چندانی 

نداشته و عمدتاً در این دو بانک متمرکز شدند.
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غرب لیبرال هم مسکن را سرمایه نمی داند

دولت برای نجات مسکن چه کند؟

حوزه مســکن درکشــورهای غربی  خریدار 
حوزه ای است که نگاه اقتصاد آزاد در آن ورود پیدا 
نکرده و برای مدیریت قیمت مسکن وجلوگیری 
ازســرمایه ای شــدن آن از ابزار مالیاتی استفاده 

می شود.
سریال پدرسالار شاید اولین زمینه ساز فرهنگی 
برای کــوچ از خانه هــای حیاط دار و بــزرگ به 
خانه هــای آپارتمانی بود. ســریالی کــه در پس 
ماجرای یک خانواده ایرانی تفکــرات لیبرالی را 
در کشــور نهادینه می کرد و در انتهــا نیز زندگی 
در آپارتمان های نوساز را جهشی به سمت هزاره 
جدید معرفــی می کردند. به بیــان دیگر، هزاره 
جدید برای ایرانی ها بــا آپارتمان های ۷۰ متری 
آغاز شد که رفته رفته تا ۴۵ متر آب رفت. در حالی 
این کوچک شــدن متراژ خانه در کشــور اتفاق 
افتاد که بر اســاس آمایش ســرزمینی مشخص 
شــده، تنها یک درصد از زمین های قابل سکونت 
کشور مورد اســتفاده قرار گرفته است. اخیراً نیز 
همزمان با بــه روی کار آمدن دولــت چهاردهم 
برخی از کارشناســان راه حل بحران مسکن را نه 
عرضه زمین به مردم بلکه حفظ انحصار و ساخت 
خانه های کوچک در همین زمین محدود عرضه 
شــده، بیان کردند. مهر گفت وگویی را با محمد 
صالح بیدهندی، کارشناس مســکن درباره این 

اظهار نظر داشته که در ادامه گزارش آمده است.

اجماع نظرات حوزه مسکن اولین اقدام 
دولت چهاردهم

محمد صالح شکوهی بیدهندی کارشناس حوزه 
شــهری در مورد اقدامات لازمی که دولت آینده 
باید برای حوزه مســکن انجام دهــد، اظهار کرد: 
»آقای پزشکیان در مناظره ها و تبلیغات انتخاباتی 
تاکید بر مشاوره گرفتن از کارشناس ها و رسیدن 
به اجماع نظرات داشتند. الان زمان آن رسیده که 
در حوزه های مختلف از جمله مسکن و شهرسازی 
نظر کارشناس ها شنیده شــود تا درباره این حوزه 
به یک اجماع درست رســید. اتفاقاً حوزه مسکن 
و شهرســازی یکی از حوزه هایی است که نظرات 
کارشناسی متفاوت بسیار جدی درون آن مطرح 
اســت و رســیدن به اجماع در آن معنای خاصی 

دارد.«این کارشناس حوزه مســکن پس از آنکه 
اختلاف نظرهای موجود حوزه مســکن را شــرح 
داد گفت: »تنوع و تکثر دیدگاه های حوزه مسکن 
ایجاب می کند که هرکســی که به عنوان وزیر راه 
و شهرسازی انتخاب می شــود و حتی خود آقای 
پزشکیان به عنوان رئیس شــورای عالی مسکن و 
رئیس جمهور از کارشــناس هایی با دیدگاه های 
متضاد در جلســات دعوت کنند و نظرات مختلف 
را بشــنوند تا پس از آن به یک راهبرد مشــخص 
برســند. مهم تر از آن نیز باید به یک برنامه جامع 
که همان تکلیف قانون جهش مســکن اســت، با 
همین راهبردهای مورد توافق برسند. همچنین، 
اســتدلال های راهبردهایــی که ماننــد مناظره 
هستند را نیز تدوین و تجهیز کنند. سپس، به یک 
راهبرد واحد برای کل برنامه ریزی حوزه مســکن 
در ۴ سال آینده خواهند رسید که مبتنی بر طرح 

جامع مسکن و مقررات موجود است.«

مسیر باز آینده و اجتناب از تکرار مکررات
شــکوهی بیدهندی در خصوص تأثیــر برخی از 
افراد حاضر در ســتاد انتخاباتی رئیس جمهور و 
اثر آن ها بر روی مسکن توضیح داد: »تجربه هایی 
از زمان آقــای عبدالعلــی زاده در زمــان وزارت 
کردند ماننــد سیاســت گذاری های حوزه زمین 
و محدود کردن شــهرها وجــود دارد. همچنین، 
آقای آخوندی نیز در حوزه سیاســتگذاری تلاش 
داشــتند، مداخله دولت در حوزه مســکن را کم 
کنند. هر کدام از این تجربه هــا، درس هایی را به 
همراه داشته اســت و امروز دیگر نباید خطاهای 
گذشته را انجام داد. باید از اشتباه ها درس گرفت 
و مسیر درســت را پیدا کرد. به عقیده من فردی 
جوان تر از این ۲ نفر برای وزارت راه و شهرســازی 
باید انتخاب شــود تــا وزیر جدیــد تجربه های 
گذشته را بســنجد و نتایج آن ها را بررسی کند. با 
بررســی این نتایج می توان فهمید آیا با اجرای آن 
سیاست ها شــرایط مردم بهبود بخشیده شده یا 
سُفره مردم تنگ تر شده اســت. اگر به این نتیجه 
رسید که ســفره مردم با سیاســت های محدود 
کردن عرضه زمیــن و واگذاری مســکن به بازار 

تنگ تر شده، پس زمان بازنگری است.«

کوچک سازی مسکن، مخالف دین
 و قرآن است

او درباره طــرح ســاخت خانه هــای کوچک از 
ســوی برخی از کارشــناس ها اظهار کرد: »آقای 
پزشــکیان حافظ نهج البلاغه و قرآن هســتند و 
می توانند به روایات و مبانــی قرآنی رجوع کنند 
تا ببینند در آنجــا خانه بزرگ و دار واســع تا چه 
اندازه مــورد تاکید قرار گرفته اســت. در مقابل، 
منشــورهای خارجی توصیه به کوچک ســازی 
خانه دارنــد. البته بایــد در اینجا متذکر شــد، 
کوچک ســازی خانه منجر به فردگرایی می شود، 
در حالی که خانه وســیع باعث حفــظ خانواده و 
حتی صله رحم می شــود. این نظام ارزشــی که 
کشور را به ســمت خانه های کوچک سوق داده، 
یک نظام ارزشی لیبرالیســتی و فردگرا است که 
در مقابل نظام ارزشــی اخلاقی و اســلامی قرار 
دارد. برخی در اینجا محدودیــت زمین را مطرح 
می کننــد. مطالعات آمایش ســرزمین نشــان 
می دهــد، 1۶ درصد مســاحت کشــور اولویت 
ســکونت دارد که این مقدار 1۶ برابر شــهرها و 
روستای کشــور اســت. به عبارت دیگر، همه ما 
می توانیم خانه هــای 1۶ برابر مســکن فعلی را 

داشته باشیم.«
این عضو هیأت علمی دانشــگاه علم و صنعت در 
ادامه گفت: »دولت جدیــد مبتنی بر ارزش های 
دینی اگر بــدون محدودیت بخواهد به ســمت 
خانه هــای کوچک برود، در پیشــگاه خــدا باید 

پاسخگو باشد. 
باید توجه داشــت که در حوزه زمین و مســکن 
کشــورهای غربی نگاه لیبرالیسم ندارند و معتقد 
هستند در حوزه مسکن و زمین نباید نگاه لیبرالی 
داشــت. تنها در کشــورهای غربی با ابزارهایی 
مانند مالیات از ســرمایه ای شدن مسکن و زمین 
جلوگیری می کنند. در این کشورها سیاست های 
حاکم بر حوزه زمین و مسکن انســانی تر است و 
دولت دخالت دارد و اجازه نمی دهند بازار راه خود 
را پیدا کند. اما این نظریات را از طریق منشورهای 
بین المللی برای کشــورهایی مانند ایران تجویز 
می کننــد تا به ســمت فردگرایــی و ارزش های 

مدنظر آن ها بروند.

خریدار  با اصــلاح نرخ های خرید تضمینی برق 
نیروگاه های زیســت توده طی دو سال گذشته و 
در پی آن مجوز ســاخت ۲۰۰ مــگاوات نیروگاه 
زیست توده از مصوبه ماده 1۲ شــورای اقتصاد، 
سرمایه گذاری برای ساخت این نوع نیروگاه ها در 
کشور را جذاب کرده است که در حال طی کردن 

فرایند اجرا هستند.
نیروگاه های زیســت توده در ایران به عنوان یکی 
از منابع انرژی های تجدیدپذیر در سال های اخیر 
مورد توجه قرار گرفته اند. زیســت توده شــامل 
موادی مانند ضایعات کشاورزی، فضولات دامی، 
پسماندهای شهری و غیره اســت که می توان از 
آن ها برای تولید انرژی اســتفاده کــرد. این نوع 
نیروگاه هــا به دلیــل مزایای زیســت محیطی و 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای، مورد توجه قرار 

دارند.
در ایــران، توســعه نیروگاه هــای زیســت توده 
همچنان در مراحل اولیه خود اســت و به میزان 

محــدودی گســترش یافتــه اســت. برخی از 
پروژه های آزمایشــی و کوچــک در این زمینه به 
اجرا درآمده اند، اما هنوز بــه ظرفیت های بزرگی 
که بتواند سهم قابل توجهی از تولید برق کشور را 

تأمین کند، نرسیده است.
از چالش هــای پیــش روی ایــن صنعــت در 
ایران می توان به مشــکلات تامیــن منابع اولیه 
)زیســت توده(، نیاز به ســرمایه گذاری های بالا، 
و مشــکلات زیرساختی اشــاره کرد. با این حال، 
با توجه به پتانســیل بالای این منابع در کشــور، 
پیش بینی می شــود که با حمایت هــای دولتی 
و توســعه فناوری، این نیروگاه ها در آینده نقش 

بیشتری در تامین انرژی ایران ایفا کنند.
روزانــه ۵۵ هزار تــا ۶۰ هزار تن زباله در کشــور 
تولید می شــود که با احداث نیروگاه های زیست 
توده هدفگذاری شده، مشــکل دفن 1۳ هزار تن 
زباله حل و به این ترتیب، مســاله زباله در شهرها 

برطرف خواهد شد.

طبق مصوبه ماده 1۲ شــورای اقتصاد  ســرمایه 
گذاران با اســتفاده از ظرفیت مــاده ۶1 اصلاح 
الگوی مصرف انرژی می توانند نســبت به ساخت 
نیروگاه های زباله سوز اقدام کرده و با عقد قرارداد 
خرید تضمینی ۲۰ ساله با ســاتبا، برق تولیدی را 
به وزارت نیرو بفروشــند و از مزایای افزایش ۲۰ 
درصدی نرخ پایه خرید تضمینی در اســتان های 
ســاحلی و کلان شــهرها و نیز تعدیل نــرخ پایه 
قرارداد از تاریخ بهره برداری بدون اعمال ضرایب 

دوره کاهشی بهره مند شوند.
منابع مالــی موردنیاز برای خریــد تضمینی برق 
تولیــدی از منابــع تجدیدپذیــر از محل ارزش 
سوخت صرفه جویی شــده براساس سوخت های 
وارداتی مایع و قیمت هــای صادراتی گاز و منافع 
حاصل از عــدم تولیــد آلاینده هــا و حفاظت از 
محیط زیســت به ازای برق تولیــدی این قبیل 
نیروگاه هــا، تأمین و بــه وزارت نیــرو پرداخت 

می شود.
در بحث مصوبه ماده 1۲ قانــون رفع موانع تولید 
رقابــت پذیر نیز با طــی کردن فرآینــد انتخاب 
سرمایه گذار از سوی ســاتبا و تعهدات شهرداری 
مبنی بر تامین پســماند و زیرســاخت، علاوه بر 
پرداخت مبلــغ خرید برق به مدت ۴ ســال و نیم 
با سقف ۹.۵ سنت که معیار انتخاب سرمایه گذار 
اســت، ســرمایه گذار می تواند مجوز فروش برق 
تولیدی ایــن نیروگاه را جهت فــروش در بورس 

انرژی سبز از وزارت نیرو اخذ کند.  
بازپرداخت تعهدات موضــوع این مصوبه از محل 
سوخت صرفه جویی شده مصرف نشده بر مبنای 
قیمت برنده شــده برای هر کیلووات ساعت برق 
تولیدی در مناقصه و نرخ تســعیر ارز برابر با نرخ 

مرکز مبادله ارز و طلا است.
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شرایطی جذاب برای تولید برق از طلای کثیف


